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Pismo 
mo jega župana 

Naključje ali ne, pravilnik o kategorizaciji slovenskih bol-
nišnic naj bi ugledal luč prav v obdobju, ko so župani občin na 
Ptujskem "delali" pokrajino Spodnje Podravje s Prlekijo. Da 
ga pa še ni, nosil naj bi datum 1. april 1998, naj bi bil kriv mi-
nister za zdravstvo, ker ga bojda še ni utegnil podpisati. 

Ta nesrečna kategorizacija, ki je drugo ime za delitev dela 
med slovenskimi bolnišnicami, je za ptujsko bolnišnico oziro-
ma za njeno gravitacijsko območje z okrog sto tisoč prebivalci v 
vseh dosedanjih predlogih (v zadnjih letih jih je bilo že nekaj) 
krivična, ker ne upošteva golih dejstev. Za vsak dosedanji 
predlog kategorizacije so v ptujski bolnišnici napisali obsežen 
in argumentiran odgovor, nikoli pa niso dobili argumentirane-
ga odgovora, zakaj ne morejo biti regionalna bolnišnica in kje 
so vzroki, da bi morala biti uvrščena med "krajevne" (na-
jmanjše) bolnišnice, če za to ni razlogov. Tudi v enem zadnjih 
ugovorov, kije šel v Ljubljano v okviru pripomb na predlog us-
meritev splošnega dogovora za leto 1998, so bila jasno izražena 
nestrinjanja s predlagano kategorizacijo in utemeljitev, da ob-
seg opravljenega dela, strokovnost, organiziranost, kadri, 
stroški in delež opravljenega dela iz terciarne dejavnosti potr-
jujejo dejstvo, da ptujska bolnišnica izpolnjuje pogoje za 
razvrstitev med regionalne. Najnovejšega argumentiranega 
nestrinjanja z razvrstitvijo pa še ne morejo napisati, ker pravil-
nika o kategorizaciji še ni v javnosti. Šele z njegovo objavo 
bodo tudi dobili "odgovore" na svoje argumentirano nestrinjan-
je - sklepi zdravstvenega sveta, ki so osnova za kategorizacijo, 
naj bi bili namreč odgovori - in lahko bodo vnovič ugovarjali. 
Ta ugovor pa bo že lahko imel bistveno drugačno težo, ker ho 
zraven novi argument: na Ptujskem delamo pokrajino, zato 
nam pripada bolnišnica, kakršno v bistvu že imamo, čeprav je 
na ministrstvu uradno ne priznavajo. Pozorni spremljevalci 
razprav o kategorizaciji bolnišnic v Sloveniji verjetno še 
pomnijo obljubo, ki je bila izrečena ob enem od obiskov 

^zdravstvenih veljakov v Ptuju, da bo Ptuj imel regionalno bol-
nišnico, če bo to okolje oblikovalo pokrajino. Sedaj ta nastaja, 
najmanj, kar sedaj pričakujem od svojega župana, pa je, da 
napiše pismo ministru za zdravstvo in ga opozori na nova 

' dejstva in dano obljubo. S tem bo tudi politika tega okolja dala 
jasno vedeti, da resnično stoji za prizadevanji ptujske bol-
nišnice in jo podpira v celi njeni strategiji, ki izhaja iz potreb 
^^ga okolja, potreb prebivalstva, ki mu zdajšnja strategija raz-
'^oja zdravstva v Sloveniji ni naklonjena. Za pisanje nove, pri-
jaznejše strategije pa oblastni- I ^ j n 

kom iz znanih razlogov priman-

jkuje časa in volje. 1 1 v 

PTUJ / CVETLICARJI ZASADILI PTUJSKI GRB 

Pluj 2 novimi cveflf/cnnt/ 
v majskih dneh je staro 

mestno jedro bogatejše za okrog 
štiri tisoč pelargonij in slovenk, 
s katerimi so ocvetličili ta del 
Ptuja. Okrog dva tisoč begonij 
pa so ptujski cvetličarji, člani 
sekcije pri Območni obrtni 
zbornici Ptuj , posadili v ptujski 
promocijski grb na zelenici ob 

Ptujski cvetličarji, člani sekcije Območne obrtne zbor-
nice Ptuj, so prejšnji četrtek oblikovali ptujski grb iz ok-
rog dva tisoč begonij. Zelenica ob ptujskem podvozu je 
s t e m postala privlačnejša. Foto: Kosi 

novem ptujskem podvozu. To je 
njihovo darilo mestu, ki je že 
šestkrat zapored zmagalo v akciji 
Turistične zveze Slovenije Moja 
dežela - lepa, urejena in čista v 
konkurenci turističnih krajev. 
Ob tej akciji ptujskih cvetličar-

jev je ponovno postala aktualna 
ideja izpred nekaj let, da bi imel 
vsak ptujski cvetličar zelenico 
oziroma cvetlično gredo, za kate-
ro bi skrbel. 

MG 



PTUJ / NA OBISKU V BOLNIŠNICI 

Z vlaganji v opremo in kadre do želene kakovosti 
PTUJSKA BOLNIŠNICA JE POZITIVNO POSLOVALA TUDI LANI • ZAUPANJE BOLNIKOV IN ZDRAVNIKOV • ZGLEDNO SODELO. 
VANJE Z ZASEBNIKI • PTUJSKA BOLNIŠNICA V PRESAJEVALNI MREŽI • PROJEKT NEGOVALNE BOLNIŠNICE ŠE AKTUALEN 
Ptujska bolnišnica od svoje izločitve iz zdravstvenega centra 
Ptuj-Ormož v letu 1992 posluje pozitivno. Nasploh je ena 
redkih bolnišnic v Sloveniji, ki poslujejo brez izgube. Lani se 
je na njenih odelkih zdravilo 13 tisoč bolnikov, v 16 specialis-
tičnih ambulantah pa so j ih pregledali 70 tisoč. Povprečna 
ležalna doba je bila manjša od šest dni. 

Lansko poslovanje je bilo, kar 
zadeva financ, eno najtežjih dos-
lej. Še ob polletju je bilo izgube 
za 70 milijonov tolarjev, z 
dobrim gospodarjenjem pa jim 
jo je uspelo do konca leta odpra-
viti, tako da so poslovno leto '97 
sklenili z milijonom tolarjev 
dobička. Za tak poslovni rezultat 
so zaslužni prav vsi zaposleni v 
tej ptujski zdravstveni ustanovi, 
ki jih je skupaj 378. Dosežen je 
bil s skrajnimi napori, doseženi 
rezultat pa je toliko bolj vreden 
pohvale ob upoštevanju dejstva, 
da je ptujska bolnišnica v pri-
merjavi z drugimi "podvrednote-
na", kar pomeni, da je za svoje 
delovanje v prejšnjem letu dobi-
la manj denarja kot druge slo-
venske bolnišnice. Pri tem pa di-
rektor dr. Lojze Arko posebej 
poudarja, da ni bil dosežen na 
račun bolnikov, na račun 
zniževanja njihovega standarda. 
Bolniki so dobili vse tisto, kar so 
potrebovali za uspešno 
zdravljenje. Podrobnejše analize 
pa vendarle kažejo na velike 
"primanjkljaje" na posameznih 
oddelkih. Največji je na oddelku 
za reanimacijo in intenzivno 
nego, kjer je po bolniku zabe-
ležen primanjkljaj v znesku ok-
rog 70 tisoč tolarjev izgube. Gre 
za oddelek z visoko zahtevnim 
zdravljenjem, ki ima seveda 
temu ustrezno ceno, vendar so 
pacienti dobili tisto, kar so 
potrebovali. 

GRAVITACUSKO 
OBMOČJE Z 
OKROG STO TISOČ 
PREBIVALCI 

številke povedo, da se je na 
ležalnih oddelkih ptujske bol-
nišnice v lanskem letu zdravilo 
okrog trinajst tisoč bolnikov, ti 
pa so ustvarili 90 tisoč bol-
niškooskrbnih dni. V specialis-
tičnih ambulantah, ki jih je 
šestnajst, pa so pregledali okrog 
70 tisoč bolnikov. Omenjene šte-
vilke se glede na posamezna leta 
zvečine ne spreminjajo, cilj bol-
nišnice pa je, da se njeno gravita-
cijsko območje poveča. Lani so 
se pri njih v pretežni meri zdra-
vili bolniki iz nekdanje ptujske 
občine ter občine Ormož, vedno 

več pa jih prihaja iz občin Ljuto-
mer, Lenart, Maribor, Slovenska 
Bistrica, predvsem pa iz Rogaške 
Slatine in Šmarja pri Jelšah. Po 
oceni trenutno njeno gravita-
cijsko območje zajema območje, 
na katerem živi okrog 100 tisoč 
prebivalcev. 

V bolnišnici so imeli lani za 
bolnike na voljo 263 postelj. V 
povprečju je bila vsaka zasedena 
manj kot šest dni (5,7 dneva), 
kar pomeni, da je bila povprečna 
doba bivanja lani v ptujski bol-
nišnici najnižja v kategoriji 
splošnih bolnišnic. Enodnevnih 
pacientov, torej tistih, ki so takoj 
po posegu zapustili ptujsko bol-
nišnico, pa je bilo lani 876. Zave-
dajo se, da je ob kvaliteti storitev 
velikega pomena tudi odnos do 
bolnikov, zato temu vprašanju 
posvečajo izredno pozornost. 

V ptujski bolnišnici se zelo 
trudijo, da bi ujeli napredek v 
stroki, temu podrejajo tudi na-
kupe sodobnih aparatur. Bolni-
kom želijo ponuditi vedno kaj 
novega, tudi najzahtevnejše 
preiskave. Lani so v pogon spra-
vili aparat za računalniško tomo-
grafijo, ki so ga v celoti sami ku-
pili. V začetku marca letos so op-
ravili z nj im že tisočo preiskavo, 
in sicer pri pacientu iz Maribora. 

V lanskem letu je ptujsko bol-
nišnica zelo zaposloval tudi pro-
blem fizioterapije, saj je izgubila 
en tim. "Del fizioterapije se je po 
sklepu širšega kroga 'razpravlja-
vcev' preselil v dom upokojen-
cev. Priznati moram, da tega nis-
mo sprejeli z največjim navdu-
šenjem iz enega samega razloga, 
ker so v dom odšle tudi naše biv-
še sodelavke. Mnenja smo bili, 
da se z odhodom sodelavk v dru-
go ustanovo ne more prenašati 
tudi delo. Sklep je bil, da naj se 
prenese delo v obsegu enega 
tima. Lahko rečem, da delo v 
bolnišnični fizioterapiji poteka 
dokaj nemoteno predvsem po 
zaslugi drugih okolij, ker nam 
pomagajo fizioterapevtke iz Ro-
gaške Slatine. Trudimo pa se, da 
bi pridobili nove sodelavce, to 
skušamo doseči tudi z načrtnim 
štipendiranjem. Trenutno šti-
pendiramo štiri bodoče fiziote-
rapevte," je povedal dr. Arko. 

VEČ ZDRAVNIKOV 
PRIŠLO KOT 
ODŠLO 

v javnosti se v zadnjem času 
precej govori o tem, da ptujska 
bolnišnica izgublja zdravnike in 
da na nekaterih oddelkih ne mo-
rejo več zagotavljati normalnega 
dela. "To so le govorice, so 
spodbujene iz najrazličnejših 
vzrokov; morda jih lahko pri-
pišemo tudi nelojalni konkuren-
ci. Ptujsko bolnišnico so lani za-
pustili trije zdravniki, ki so se 
upokojili s polno delovno dobo, 
en zdravnik pa se je odločil za 
odprtje zasebne prakse iz rent-
genologije. Na drugi strani pa 
smo zaposlili specialista gineko-
loga, specialista kirurga 
travmatologa, ob tem pa še štiri 
mlade zdravnike sekundarije, 
kar pomeni, da je več zdravnikov 
prišlo kot odšlo. Zelo 
spodbudno je, da imamo trenut-
no v naši bolnišnici 18 speciali-
zantov, perspektivnih bodočih 
mladih zdravnikov," je pojasnil 
direktor ptujske bolnišnice. 

Dr. Lojze Arko, direktor 
ptujske bolnišnice 

Ptujska bolnišnica je tudi ena 
redkih slovenskih bolnišnic, ki 
dobro sodelujejo z zasebnimi 
zdravniki. Za večino so namreč 
zasebniki trn v peti. V zvezi s 
tem je bila ptujska bolnišnica 
kot ena izmed dveh svetlih izjem 
(ob njej še izolska bolnišnica) še 
posebej pohvaljena na 9. zboru 
zasebnih zdravnikov in zo-
bozdravnikov, ki je bil 21. marca 
na Brdu pri Kranju in ga je 
pripravil Odbor za zasebno de-
javnost pri Zdravniški zbornici 
Slovenije. Dr. Lojze Arko je ob 
tej priložnosti povedal, da so v 
ptujski bolnišnici vsakemu kon-
cesionarju odprta vrata, če sta 
izpolnjena dva temeljna pogoja: 
pripravljenost za odkrit in kole-
gialen pogovor in visoka stopnja 
zaupanja. Če kateri od teh dveh 
pogojev ni izpolnjen, je sodelo-
vanje nekoliko slabše. "Na 
splošno pa ocenjujemo, da je so-
delovanje s tistimi našimi kole-
gi, ki so odšli v zasebništvo, za-
dovoljivo. Naš cilj je, da bi bilo 
dobro oziroma na zelo visoki 
ravni. Sodelovanje je vzpos-
tavljeno na področju okulistike, 
ginekologije in interne medici-
ne, pa tudi rentgena. Ob tej pri-
ložnosti bi rad poudaril, da je 
naša bolnišnica ena izmed 
redkih, ki ima zasebnega 
zdravnika tudi v svetu zavoda." 

PTUJSKA 
BOLNIŠNICA OB 
NOVI 
KATEGORIZACUI 

Kaj se bo letos dogajalo s 
ptujsko bolnišnico glede na 
predvideno regionalizacijo ozi-
roma kategorizacijo in stand-
ardizacijo, ki ji ne prinašata 
ničesar dobrega - tudi to je bilo 
eno izmed vprašanj dr. Lojzetu 
Arku ob našem obisku v ptujski 
bolnišnici. "Vprašanje je, ali 
nam to prinaša kaj dobrega ali 
slabega. Res pa je, da sta v 
pripravi dva dokumenta. Eno je 
kategorizacija, drugo pa je 
standardizacija slovenskih bol-
nišnic. Slednjo pripravlja komi-
sija pri Zavodu za zdravstveno 
zavarovanje, katere član sem 
tudi sam; njeno delo je v sklepni 
fazi. Osnovni pogoj za stand-
ardizacijo je kategorizacija, ki pa 
bi jo moralo opraviti ministrstvo 
za zdravstvo. V tej "nesrečni" ka-
tegorizaciji, ki naj bi delila slo-
venske bolnišnice v klinike, re-
gijske bolnišnice in bolnišnice, 
naj bi ptujska bolnišnica spadala 
med bolnišnice. To sicer ne po-
meni, da bi delala manj, manj 
zahtevne posege kot do sedaj in 
da bi raven zdravstvenih storitev 
padla, temveč da bi se natančno 
dogovorili o tem, do katerega ni-
voja bomo v posameznih bol-
nišnicah delali oziroma kam 
bomo lahko premeščali bolnike, 
kar je v trenutnih razmerah zelo 
težko." 

V letošnjem letu v ptujski bol-
nišnici ne načrtujejo posebnih 
investicij. Že nekaj let se trudijo, 
da bi bile glavne investicije v 
opremo in znanje. To jim po za-
gotovilu dr. Lojzeta Arka dokaj 
dobro uspeva. Niso toliko po-
membni prostori, v katerih dela-
jo, ampak to, s kakšno opremo in 
s kakšnimi kadri. 

DVAJSET POSTELJ 
ZA NEGOVALNO 
BOLNIŠNICO 

Med načrti, ki jih bodo ures-
ničevali letos oziroma v pri-
hodnjih letih, je za zdaj še vedno 
tudi projekt negovalne bol-
nišnice, za katerega si prizadeva-
jo že nekaj let. 

"Sestavni del naših razvojnih 
načrtov je tudi negovalna bol-
nišnica. V začetku bi za te name-
ne uporabili okrog dvajset pos-
telj, kjer bi lahko ostajali pacien-
ti še določen čas po odpustu iz 
bolnišnice. Vemo, da nekateri 
starejši bolniki praktično nimajo 
več doma, drugi nimajo pogojev 
za sprejem v dom upokojencev, 
za te bi lahko začasno rešitev po-
menila negovalna bolnišnica. 
Temu ustrezno naj bi spremenili 
naš statut. Pobudo o tem smo 
ministrstvu za zdravstvo dali že 
pred tremi leti." 

PTUJSKA 
BOLNIŠNICA V 
PRESAJEVALNI 
MREŽI 

Ptujska bolnišnica je ena od 

slovenskih bolnišnic, v kateri 
bodo zdravniki koordinatorji v 
povezavi s centralno službo na 
kirurški kliniki v Ljubljani iska-
li primerne dajalce organov. V 
vsej državi je bila sredi marca le-
tos vzpostavljena presajevalna 
mreža. Gre za dogodek, na kate-
rega se je slovensko zdravstvo 
pripravljalo polnih pet let. Slo-
venija je po dolgoletnih prizade-
vanjih prišla do nacionalnega 
programa presaditev. 

"Tudi to je eden od pokazatel-
jev, kaj pomeni ptujska bol-
nišnica v slovenskem prostoru. 
Izmed dvanajstih splošnih bol-
nišnic v Sloveniji je ptujska ena 
izmed devetih, ki sodelujejo v 
tem programu. Na moj predlog 
je bila pri nas za koordinatorko 
imenovana dr. Majda Šarman, 
kar je potrdil tudi minister za 
zdravstvo dr. Marjan Jereb. Pred 
vključitvijo v projekt je bol-
nišnico obiskala posebna komi-
sija in ocenila njeno strokovno 
usposobljenost ter druge pogoje 
za sodelovanje v projektu." 

Marca so tudi v ptujski bol-
nišnici sprejeli dve pismi z ukre-
pi ministrstva za zdravstvo ozi-
roma primarija dr. Janeza Zajca, 
ki naj bi na splošno prinesli v 
slovensko zdravstvo več reda. 
Vsebujeta navodilo o naročanju 
pacientov na uro, o delu vseh ti-
mov, ki jih plača zavarovalnica, 
zdravniki pa naj bi v času, ko de-
lajo v ambulanti, bili tam tudi 
resnično dosegljivi in naj ne bi 
več dela prekinjali zaradi vizit, 
operacij in podobnega - vse to 

naj bi se kazalo tudi v krajšlli 
čakalnih dobah. V ptujski bo], 
nišnici jih bodo po besedah dr 
Lojzeta Arka skušali uresničeva-
ti po najboljših močeh. "Rečj 
moram, da v naši bolnišnici ni 
velikih čakalnih dob. Na nekate-
rih področjih sicer so in bodo 
tudi ostale, na primer pri raču-
nalniški tomografiji, trudimo pa 
se, da jih ne bi bilo. Uradno priE. 
nanih samoplačniških ambu-
lant, tudi na te se nanašajo na-
jnovejši ukrepi v zdravstvu, v 
ptujski bolnišnici nimamo in jjJi 
tudi nismo imeli. Povedati pa 
velja, da je tudi pri nas mogoče 
opraviti katerokoli preiskavo 
oziroma pregled kot samop. 
lačnik, vendar po predhodnem 
posebnem dogovoru in v okviru 
podaljšanega delovnika." 

Zdravstvo je bilo vedno zelo 
občutljivo področje, v zadnjem 
času pa tem bolj, ker je nezado-
voljstvo zaposlenih v tej deja-
vnosti izredno veliko. Zdravni-
ke naj bi začasno pomirili $ 
postopnim zviševanjem plač, 
tako da se bodo v dveh letih 
približali oziroma izenačili s 
sodniškimi. Na drugi strani pa 
so nezadovoljni delavci v zdra-
vstveni negi. Sicer pa je še vsa-
ko tako delno reševanje proble-
matike izkazalo kot neučinko-
vito. Ostaja pa tudi dejstvo, da 
so še vsi dosedanji ukrepi na 
področju zdravstva, pa četudi 
so jih sprejemali v korist bolni-
kov, te najbolj udarili. 

Mafcia Goznik 
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LENART / ZAKAJ SO BANKINE UNIČENE? 

Ceste so preozke^ 
promet / e pregost 
v Lenartu v S lovensk ih gor icah so sk l ica l i de lovno srečanje predstavnikov obč inske 
uprave, Cestnega podjetja Maribor in O b m o č n e obrtne zbornice Lenart . N a m e s t o skli-
catelja , podžupana Ivana Vogrina, je srečanje vodil predsednik l enarškega občinske-
ga sveta M i l a n Gumzar. 

Uvodoma je predsednik obrtne zbornice Jože 
Petrovič vnovič povedal, da so navedbe v pro-
testnem pismu točne in da Cestno podjetje slabo 
in nestrokovno opravlja svoje delo. Izpostavil je 
predvsem slabo urejene in neutrjene bankine ob 
cesti Lenart-Lormanje-Voličina. Materiali za 
utrjevanje so neprimerni, tudi izvedba je slaba. 
Omenil je še poškodbo cestišča magistralke Ma-
ribor-Lenart v Zamarkovi in na škodo, ki so jo 
povzročili delavci CP Maribor, ko so urejali 
robnike v Lackovi ulici v Lenartu. Tajnik 
občinske uprave Edo Zorko je povedal, da ima 
občina Lenart s CP Maribor koncesijsko po-
godbo, ki jo sicer lahko prekine, vendar morajo 
biti za to tehtni razlogi. Za zdaj jih še ni, saj CP 
izpolnjuje pogodbene obveznostio. Tudi Silvo 
Slaček, ki v občinski upravi pokriva to področje 
in nadzira izvedbo del, je povedal, da so dela op-
ravljena strokovno in dovolj kakovostno. Tud i 
bankine urejajo v skladu s strokovnimi rešitva-
mi in zakonskimi predpisi. Ocenil je, da doslej 
pripomb na račun del ni bilo in da so zdaj pri 
urejanju bankin začeli uporabljati nove materia-
le, mleti asfalt, ki so ga že preizkusili. Temeljni 
problem so preozka cestišča, zlasti na ovinkih, 
kjer so bankine uničene zaradi težkega prometa. 
Trajna rešitev bi bila razširitev cestišč in as-
faltna prevleka. Ta je skoraj na vseh lenarških 
lokalnih cestah precej načeta in potrebna temel-
jite obnove. 

Na srečanju so še povedali, da občina z denar-
jem davkoplačevalcev ravna smotrno. Cestno 
podjetje Maribor pa opravlja svoja dela tako kot 
na drugih področjih v severovzhodni Sloveniji. 
V Lenartu imajo 128 km teh cest, za njihovo 
vzdrževanje in zimsko službo pa porabijo 30 mi-
lijonov tolarjev. To je seveda občutno premalo, 
je menil predsednik občinskega sveta Milan 
Gumzar in opozoril, da bi bilo prav, če bi razgo-

vor vodil podžupan, ki je skupaj z obrtno zbor-
nico načel to problematiko. 

Direktorica CP Maribor Marjana Žinkovič je 
povedala, da opravljajo svoje delo odgovorno in 
da odločno odklanjajo enostranske in neutemel-
jene ocene, da bi bila vzdrževalna in druga dela 
opravljena nestrokovno. Vzdržujejo 1500 km 
cest v 12 občinah in povsod uporabljajo enako, 
sodobno tehnologijo. Je pa res, da standard 
vzdrževanja danes ni več primeren, vendar za to 
niso krivi vzdrževalci, ki imajo omejen obseg 
sredstev. Cestno podjetje ima dolgoletne 
izkušnje in veljavo, zaposluje 450 ljudi, veliko 
tudi z lenarškega območja. Morebitne po-
manjkljivosti bodo odpravili, to pa seveda ne po-
meni, da bi se lahko strinjali z enostranskimi 
kritikami. Te so do neke mere tudi odsev poli-
tične afirmacije posameznikov, kar ni spre-
jemljivo. Bankine so uničene zato, ker so se 
spremenile v vozišča, zato bo treba resno razmis-
liti tudi o morebitni prepovedi prometa po ne-
katerih lokalnih cestah. Cestno podjetje namreč 
odgovarja za varnost in bo zato izvajalo tudi za-
konske ukrepe, če drugače ne bo šlo. Na-
vsezadnje noben ovinek na lenarških lokalnih 
cestah glede na radij ni speljan ustrezno, vse 
obnovljene ceste potekajo po starih trasah-
Občina Lenart bo očitno morala zagotoviti več 
denarja, navsezadnje gre za varnost ljudi, kar je 
v zdajšnjih lenarških cestnopolitičnih igricah 
poglavje zase. 

Medtem pa v Lenartu še vedno ugibajo, kje bo 
tekla trasa bodoče avtoceste od Črnega lesa do 
Cogetincev. Izvedeli smo, da prometno mi-
nistrstvo pripravlja še četrto varianto, povsem 
južno ob robu Pesniške doline, ki se bo Lenartu 
dovolj izognila. O tem več v prihodnjem Tedni-
ku. 

mailto:nabiralnik@radio-tednik.si


POKRAJINSKI MUZEJ MED NAJBOLJE 
OBISKANIMI 

Statistični urod Slovenije je tudi lani na osnovi prodanih vstopnic 
spremljal obisk 24 naravnih in kulturnih znamenitosti, ki 

predstavljajo pomemben delež v turističnem obisku nekega okol-
ja. Med temi je tudi Pokrajinski muzej v Ptuju, ki je v skupnem 
seštevku vseh naravnih in kulturnih znamenitosti po obisku na os-
fYiem mestu v Sloveniji, če pa upoštevamo samo obisk gradov 
oziroma muzejev v njih, pa je tretji. Zbirke in posebne prireditve 
muzeja si je lani ogledalo 57.957 obiskovalcev. Med njimi so 
prevladovali domači gostje. Delež tujcev se je lani v primerjavi z 
letom 1 996 povečal za 4,5 odstotka. 

MUZEJI ZA POSOČJE 

Ob mednarodnem dnevu muzejev bodo v vseh slovenskih mu-
zejih, ki se pridružujejo pobudi slovenskega muzeološkega 

društva, pobirali enotno vstopnino za oglede v višini 300 tolarjev, 
izkupiček pa v celoti namenili prizadetim po potresu v Posočju. 
No praznični dan muzeji ponavadi niso pobirali vstopnine. Tej 
humani pobudi se pridružujejo tudi zaposleni v ptujskem Pokra-
jinskem muzeju in podjetju Ptujske vedute. Ptujčone in druge va-
bijo, da v ponedeljek, 1 8. maja, obiščejo muzejske zbirke in tako 
pomagajo Posočju. Ob plačilu stopnice, se lahko odločijo tudi za 
višji prispevek. 

TUDI ADRIATIC ZA POSOČJE 
i z zavarovalnice Adriatic so sporočili, da bodo tudi oni pomaga-
i l i Posočju. V posebnem sporočilu za javnost, ki je namenjeno 
predvsem zavarovancem s Posočja, obljubljajo, da bodo zagoto-
vili posebno pomoč vsem tistim, katerih stanovanjski objekti so ali 
bodo ocenjeni za rušenje ali za podobno sanacijo. 

PRODAJNI KATALOO TURISTIČNIH KilETiJ 

Združenje turističnih kmetij Slovenije in Center za promocijo tu-
rizma Slovenije sta v teh dneh zaključila obsežen projekt -

brošuro zaokroženega območja turizem na podeželju in prvi večji 
založniški proizvod združenja - prodajni katalog, ki ga je izdelala 
časopisna hiša Delo. V njem je obširno predstavljena ponudba 
okrog 120 turističnih kmetij. Center za promocijo turizma Slove-
nije bo novo strategijo trženja slovenskih turističnih kmetij 
predstavil danes na turistični kmetiji Firbas v Cogetincih. 

PTUJSKI TAJNICE SE IZOBRAŽUJEJO 

Podjetje Elite, d.o.o., iz Ljubljane, ki se je specializiralo za 
^ izobraževanje tajnic in drugih administrativnih delavcev, bo 4. 
i/unija v Ptuju organiziralo v sodelovanju z mestno občino Ptuj 
enodnevni seminar o učinkoviti komunikaciji v nemščini, v okviru 
katere bo poudarek na pogovorih po telefonu, sprejemanju 
strank, pozdravljanju in predstavljanju. V sprostilni temi pa bo 
beseda o osebni urejenosti in ličenju. 

V SOBOTO NA PTUJSKI TV 
M a programu je glasbena oddaja "Naj spot". 

Pr iprav i la : M G 

M & M d.o.o., podjetje za telekomunikacije 

ISDN telefonske centrale 
^Prodaja, montaža in servis telefon: 785-530-0 

K ^ V R I S E . . . 
H S a s^ župani na ptujskem 

gUrve in pomodrovali, da 
P^ii združeni močnejši, ter po-

zaročno regijsko pogodbo. 
& DAje eden od županov toliko-
^^ v medijih, da se bo po 
končani politični karieri verjetno 
^glasil za TV igralca. Po se-
^njih vlogah sodeč bo igral grde-
ga račka. 
"• E>A trgovina na domu že cveti, 

novem prometnem zakonu pa 
zaradi manjšega obiska gos-

^^nci tudi pijače začeli točiti po 
l ^ ^ v i h . 

so^^slej Slovenci umirali 
v prometnih nesrečah, odslej pa so 
po krivdi države mnoga življenja 
ogrožena zaradi prisilne žeje. 
... DA so so policisti pred dnevi v 
Vidmu prikazali svojo izurjenost. 
Upamo, da sije dan odpetih vrat 
ogledalo čim več lopovov. 
... DA se na Ptujskem dogaja se-
rijska kraja avtomobilov. Kaže, 
da je nekdo izumil uspešno poslo-
vanje s 100-odstotnim dobičkom. 
... DA bo slovenska država zara-
di premajhnega števila rojstev in-
tervenirala z uvozom posebne 
vrste FU vitaminov. 
... DA je maj mesec ljubezni in 
da se zato slovenski parlament v 
tem času ne bi smel sestajati. Pos-
lanci bi lahko namreč, prežeti z 
ljubeznijo do naroda, ruiredili kaj 
dobrega za državo, to pa bi 
pozneje, vsaj nekateri, zelo 
obžalovali. 
... DA politiki zadnje čase drug 
za drugim prihajajo "v bazo". Pa 
ne zaradi ljubezni do volivcev, 
temveč do njihovih glasov. Jeseni 
bodo namreč volitve. 

P T U J / 1 9 PRVOŠOLČKOV ŠE NE VE, KATERO ŠOLO BO OBISKOVALO JESENI 

Želijo v eno šolo, morali 
boifo v tirugo ali fref/o 
Na Ptuju se je zgodi lo letos nekaj neobičajnega. V osnovno 
šolo Ljudski vrt se j e žele lo vpisati približno tol iko učencev 
kot v obe drugi šoli na levem bregu Drave skupaj. Kljub temu 
da je ministrstvo šoli Ljudski vrt prejšnji teden končno 
odobrilo četrti oddelek, se bo moralo 19 otrok, ki so želel i v 
Ljudski vrt, vpisati na eno izmed drugih dveh šol, tako da 
bosta tudi ti dve imel i po tri vzporednice. Ptujski občini je 
državno ministrstvo naloži lo , da mora že do novega šolskega 
leta z od lokom šolske okol i še prilagoditi , saj v nasprotnem 
primeru ne bo imela zakonskega pokritja za želeni vpis 
prvošolcev. Ker so odgovorni na Ptuju vedeli za vse to že pred 
dobrim letom, ko so šole evidenčno vpisale otroke za leto 
1998/99, je nerazumljivo, da ni n ihče od pristojnih ustreznih 
potez že potegnil . Tako starši povsem po nepotrebnem samo 
mesec dni pred koncem tega šolskega leta ne vedo, katero 
šo lo bodo obiskovali njihovi otroci jeseni . 

Za otroke in njihove starše je to 
zelo velik problem. Vsakdo, ki 
bo otroka prvič odpravil od 
doma, mu želi zagotoviti čim 
krajšo in varnejšo pot v šolo. Ni 
mu vseeno, ali bo obiskoval šolo, 
ki jo vidi z okna svoje sobe, ali 
neko drugo, oddaljenejšo. Prav 
tako se otrok šole, v katero so ga 
nameravali vpisati, že dolgo ve-
seli. Vsaj lani ob evidenčnem 
vpisu in letos pri predvpisu jo je 
že obiskal, morda se šolajo v njej 
tudi njegov brat, sestra ali sose-
dovi otroci ... Prvi šolski koraki 
lahko zaznamujejo otrokov od-
nos do šole za vse življenje. In 
negotovost glede vprašanja, v ka-
teri šoli sploh bo prostor za otro-
ka, povzroča nelagodje. 

Vzroki, zakaj želi v osnovno 
šolo v Ljudskem vrtu letos vpi-
sati otroke približno toliko 
staršev kot v obe drugi šoli, Mla-
diko in Olgo Meglič, skupaj, so 
seveda različni. Za čisto vse otro-
ke pa velja, da stanujejo v skup-
nem šolskem okolišu, iz katere-
ga se imajo pravico vpisati v ka-
terokoli izmed treh šol. Če je v 
želeni šoli seveda dovolj prostih 
vpisnih mest. In prav tu je prob-
lem. 

Ptujska občina zadnjih deset in 
več let, odkar je gradila bloke v 
Rabelčji vasi, vprašanja skupnih 
šolskih okolišev ni uredila. V teh 
letih so na Ptuju veliko dali na 
to, da se starši svobodno 
odločijo, katero šolo bo njihov 
otrok obiskoval. Starši so se 
ravnali po prometnosti poti, ki je 
vodila otroke do šole, nekateri 
pa tudi po dobrem glasu, ki se je 
širil o kateri izmed šol. Včasih je 
prišlo do zapletov pri vpisu 
posameznega otroka, vendar do 
tako velikega kot letos, ko je bilo 
v začetku v negotovosti skoraj 30 
staršev, še nikoli. 

Po sedanji zakonodaji pa je s 
ptujskim skupnim okolišem 
sploh nekaj narobe, saj bi iz nje-
ga lahko po zakonu črpali le dve 

šoli, ne pa tri kot na Ptuju. Tudi 
zato je svetovalec vlade Borut 
Hvatal ptujski občini naložil, da 
mora še pred jesenjo na novo 
določiti šolske okoliše. Mnenje 
ministrstva je tudi, da mora Ptuj 
poskrbeti za racionalno in ena-
komerno izkoriščenost šolskega 
prostora. Pri tem ministrstvo 
pozablja, da je šolski prostor na 
Ptuju celo predobro izkoriščen, 
saj imajo vse šole še zmeraj delni 
dvoizmenski pouk, kar je slabše, 
kot zahtevajo od istega mi-
nistrstva postavljeni standardi. 

ŽE JUNIJA O 
ŠOLSKIH 
OKOLIŠIH? 

Res je, da bi ostro začrtane 
meje med šolskimi okoliši odp-
ravile poljubnost pri vpisu. 
Starši bi že od vsega začetka na-
tančno vedeli, v katero šolo sodi-
jo njihovi otroci. Odlok je odlok, 
in morali bi se ga držati. Tako pa 
ima vsak prizadeti starš, ki ga 
želijo sedaj prepričati, naj svoje-
ga otroka vpiše v eno izmed dru-
gih dveh šol, občutek, da bosta 
prav on in njegov otrok opehar-
jena. 

Kakorkoli že, občinski stro-
kovni uslužbenci se bodo 
spoprijeli z zelo občutljivim ob-
likovanjem šolskih okolišev že 
do junijskega zasedanja mestne-
ga sveta. Če bodo oni in mestni 
svetniki pri tem upoštevali res-
nične potrebe svojih občanov, 
bodo tudi starši v bodoče bolj za-
dovoljni. 

Česar ni mestna oblast rešila ne 
v zadnjem letu ne v desetih letih, 
bo torej opravila v dobrem me-
secu. Hitra rešitev bo rešila 
letošnji problem, ali bo dobra, pa 
bo pokazal čas. Seveda se lahko 
mestni svetniki odločijo sedaj 
tako, prihodnjič, ko bodo imeli 
več časa in podatkov, pa dru-
gače. To bo seveda povzročilo 
dodatno zmedo naslednjim ge-

neracijam šoloobveznih učen-
cev. Gotovo bi mesto potrebovali 
dobro analizo šolskega prostora 
predvsem pred odločitvijo o 
gradnji nove šole. Takrat bi se 
bilo pametno usesti skupaj z 
načrtovalci stanovanjskih oko-
lišev. Ne pa da postavljajo bloke 
in načrtujejo hiše, v katerih se 
seveda rojevajo otroci, na enem 
koncu, šole naselijo na povsem 

drugem koncu mesta, vmes pa 
zgradijo še nekaj zelo prometnih 
cest. Nato pa si odgovorni v 
občini in državi belijo lase z 
vprašanjem, kaj neki naj sedaj 
napravijo z vsemi temi občani in 
njihovimi otroci, ki se nikakor 
nočejo sami od sebe pravilno 
razporediti. 

M i l e n a Zupanič 

H A J D I M A / DRAZENCI ŽELIJO OSTATI 
V MESTNI OBČINI Pričalcv/e/o, da pm 
bodo prisluhnili 

Volja občanov Hajdine za novo občino Hajdina ie ni tako enotna, kot navzven 
kaže izid referendumskega glasovanja. V naselju Draženci se je namreč kar 
81,78 od^otka glasovalcev izreklo proti vključitvi naselja v občino Hajdino. 
Podobno je bilo pred štirimi leti, le da je takrat proti vključitvi v novo občino 
glasovalo 55,8 odstotka volilcev. 

Prebivalci naselja Draženci so na podlagi rezultatov glasovanja 19. aprila letos, 
ki je nech/oumno pokazalo, da nasprotujejo vključitvi v novo občino Hajdina, obli-
kovali iniciativni odbor z nalogo, da pristojnim organom posreduje zahtevo o tem, 
da naselje v celoti ostane v okviru mestne občine Ptuj, kar utemeljujejo tudi s te-
ritoriafno in vitalno povezanostjo z mestno občino Ptuj. Pričakujejo, da bo 
izražena volja prebivalcev naselja Draženci upoštevana pri oblikovanju novih 
občin. S svojo zahtevo, ki nosi datum 7. maj, so seznanili komisijo za lokalno sa-
moupravo pri državnem zboru, vladno službo za lokalno samoupravo in župana 
mestne občine Ptuj Miroslava Lucija, prejel pa jo je tudi predsednik državnega 
zbora Janez Podobnik. 

M G 



PTUJ / LITERARNI VEČER Z MILANOM DEKLEVO 

Bogat večer z umetnikom 
V stari steklarski delavnici je zopet zaživelo. Se vedno 
mrzli prostori, v katerih so se konec aprila zbrali ljubitel-
j i lepe s lovenske besede , so postal i toplejši ob zvokih glas-
be, ki j o je Mi lan Dekleva izvabljal iz starega, že skoraj 
odpisanega harmonija . Beseda in glasba, ki ju je spretno 
povezoval pesnik Aleš Šteger, sta popeljal i pos luša lce v 
svet razmišljanj o nastajanju l i terarne umetn ine , o moti-
vih za nas tanek umetn i škega dela in še o mars ičem. 

Pisatelj Milan Dekleva je v na-
ši literaturi prisoten že skoraj 15 
let. Je poln življenjske in ustvar-
jalne energije. Povedal je, da se 
je ukvarjal tudi s športom, pisal 
glasbo za ansambel Salamander, 
ljubiteljsko pa je tudi pianist. Na 
literarnem večeru smo doživeli 
čudovite trenutke ob njegovih 
improvizacijah na harmoniju. 
Pisatelj nam je predstavil nekaj 
krajših zgodb, med katerimi je 
zgodba o norčku, ki je hotel 
zaščititi ptice, da ne bi dež uničil 
njihovih gnezd, nadvse tragična. 
Na koncu ga kot tarčo ubije neki 
obritoglavec. 

V pogovor med Alešem Šteger-
jem in pisateljem so se s svojimi 
razmišljanji vključevali tudi 
poslušalci. Večer je bil bogato 
umetniško doživetje. Srečanje z 
umetnikom, ki zna in ima ka) 
povedati. Pisatelju se zdi vse v 
življenju enako pomembno. "Ni 
velikih in pomembnih stvari. Za 
tistega, ki jih doživlja, so na vi-
dez nepomembne stvari še kako 
pomembne." 

Milan Deklava je bil tudi novi-
nar. Povedal je, da lahko novi-
narsko delo obogati pisatelja. 
Dober pisatelj je lahko tudi do-
ber novinar. Srčeval je veliko 

ljudi, spoznaval njihove radosti 
in stiske. Poslušalce je zanimalo, 
ali je lahko dober literat tudi do-
ber politik. Pisatelj je menil, da 
izlet v politiko za pisatelja ni na-

jbolj posrečeno dejanje, čeprav je 
bilo v nekaterih zgodovinskih 
okoliščinah to nujno. 

Vsakdo od nas doživlja krize, 
ki jih po svoje razrešuje. Glasbe-

nik mora odigrati vsako noto 
tako, kot da je zadnja v njego-
vem življenju. S temi besedami 
je sklenil svoje razmišljanje naš 
gost. Poslušalci so se kar težko 
razšli, tako jih je prevzela 
magična moč pisateljeve besede. 

Večer je bil bogato doživetja 
zato si lahko le želimo, da bodo v 
ZKO našli sredstva in lahko ur̂ , 
dili prostor v steklarski delavnj. 
ci tako, da bo primeren za prije^. 
ne umetniške večere. 

Vlktorlla Dob/^ 

Milan Dekleva na l i terarnem večeru, ki ga je vodil Aleš 
Šteger 

V I D I M / KONCERT B. ZAGORANSKEGA 

Zgodbo o uspešnem 
mladem glasbeniku 
ime mu je Borut Zagoranski. Od petega razreda je bil moj sošolec. V osnovni šoli je 
bil dokaj neopazen fant. Lahko bi rekel, da je umirjen, skromen (še posebej ko gre 
za njegove uspehe) in duhovit človek. Svojo energijo pa je že od malega vlagal v 
igranje harmonike pa tudi klavirja in pozavne. Vedno bolj je prodiral na plan njegov 
talent. Vsa njegova uspešnost pa še zdaleč ni samo nadarjenost in smisel za glas-
bo, ampak sad vztrajnosti, odrekanja in težkega dela. 
V razredu smo bili ponosni nanj. Še posebej proti koncu osemletke, ko je nastopil na 
več prireditvah. Sam je tudi skomponiral dve precej zahtevni skladbi. Tako nas je 
večkrat kratkočasil pri urah glasbene vzgoje. Njegovo genialnost je odkrila tudi naša 
učiteljica glasbe. Prepričana sem, da je tudi ona dodala nekaj kapljic k njegovi 
uspešnosti z nenehnim vzpodbujanjem. Pri tem pa imajo veliko zaslug tudi drugi glas-
beni pedagogi, ki so ga učili, in vsekakor njegova družina. 
In tako se je Borut udeležil veliko slovenskih in mednarodnih tekmovanj. Seveda prizo-
rišča ni zapustil brez nagrad za najvišjo uvrščenost. Izpopolnjeval se je pri svetovno 
znanih glasbenikih in obiskoval njihove seminarje. V letošnjem letu je bil na izboru za 
Evrovizijo izbran za slovenskega predstavnika na Dunaju. Ko ima čas, ga še vedno 
najdemo pri podlehniški pihalni godbi in folklori iz Lancove vasi. Na prvi obletnici valete 
nas je presenetil z novico, da bo preskočil drugi letnik Srednje glasbene šole v Maribo-
ru. Tako sedaj končuje četrti letnik in se pridno pripravlja na diplomo. Ob tem pa bo pri-
redil "preddiplomski koncert', ki bo v nedeljo, 17. maja, ob 20. uri v cerkvi sv. Vida v 
Vidmu pri Ptuju. Na koncertu bo nastopil tudi Pavel Magdič, prav tako dijak Srednje 
glasbene in baletne šole v Mariboru. Vsi ljubitelji prijetne in predvsem kvalitetne glasbe, 
vljudno vabljeni! 
Borut! Bivši sošolci in sošolke ti iskreno čestitamo in želimo še veliko uspehov! 

N. Voglar FRANC FIDERSEK / ZLATI JUBILEJ ČASOPISA TEDNIK - 19. 

Naše rojstno leto 1948 
Tisti dan, 11. avgusta 1948, 

ob 8. uri je bil izredni sestanek 
članov partijske grupe poverje-
ništva za trgovino in preskrbo 
OLO Ptuj. Obravnavali so - po 
nalogu partbiroja - primer Mi-
lana Turka in mu očitali, da "v 
svoji izjavi ni bil iskren in je 
samo čakal na nadaljnje razvi-
janje spora z informbirojem. 
Spada v isti blok kot Hasl, Ska-
za, Koler, Zupančič in drugi. 
Na sestanku partbiroja je 
podprl Ljubota Kolerja in z 
nj im vred hotel blatiti člane ko-
miteja. Izjavil je, da je naša par-
tija kulaška in se strinjal z 
obtožbami informbiroja..." 

"Ni res! Rekel sem samo, da je 
imeHtovariš Koler v svoji kriti-
ki nekaj prav in da se ne strin-
jam s takim postopkom oziro-
ma s tem, kar se je zgodilo z 
njim," je vpadel v besedo M. 
Turk. Zaradi tega se je moral 
odstraniti in počakati v predso-
bi ... Potem so se v njegovi od-
sotnosti vsi navzoči strinjali, da 
se ga izključi iz KP. Poklicali 
so ga nazaj in mu "v navzočnos-
ti vseh članov povedali, da se v 
celoti strinjajo z obtožbami in z 
izključitvijo". Nazadnje je v za-
pisniku napisano: "Tov. Turk 
je izjavil, da priznava svoje na-
pake, vendar prosi, da naj se 
mu kazen omili na ukor pred 
izključitvijo. Bilo mu je pove-
dano, da je to vsled njegovih 
dejanj nemogoče. Nato je 
imenovani odšel." 

S tem Milan Turk ni bil samo 
izključen iz KP, temveč tudi 
razrešen položaja poverjenika 
in pognan na cesto, saj nas-
lednji dan ni bil več v službi. 
Nekaj mesecev je bil tudi zaprt, 
vendar mu niso naprtili nič po-
sebno obremenilnega, zalo je 
bil izpuščen. Vrnil se je na 
ohišnico domače kmetije, ki je 
bila tedaj v obdelovalni zadrugi 
Sobetinci. Čez nekaj mesecev 
ga je predsednik te zadruge 
Franc Prelog zaposlil kot trak-
torista. Zaradi tega so na seji 
OK KPS Ptuj 22.1.1949 Prelo-
ga kritizirali, češ "da bo in-
formbirojevec zadrugi več ško-
doval kot pa koristil". 

Primer sem podrobneje opi-
sal zato, da bralcem nazorno 
prikažem, kako se je takrat pos-
topalo z ljudmi iz "partijskih 
vrst". Glede Milana Turka še 
moj osebni vtis. Poznal sem ga 

samo po službeni strani kot po-
verjenika za trgovino in 
preskrbo, na katerega smo se 
tajniki K L O vsaj mesečno, 
večkrat pa pogosteje, obračali 
glede najrazličnejših nakaznic 
za potrebe ljudi. Bil je kmet, 
razmeroma razgledan, večkrat 
pa sem imel vtis, da sta mu nje-
gova partizanščina in vodilni 
položaj precej prišla v navado. 
Vedno je povedal naravnost, 
kar je mislil, pa čeprav včasih 
tudi po kmečko grobo. 

Opisanih in podobnih prime-
rov je bilo v tistem času precej. 
Povsod so "odkrivali informbi-
rojevce", jih zasliševali, 
odpuščali iz služb in imeli nad 
njimi stalno kontrolo. Posebno 
tragičen primer je bil Janko 
Šegula, diplomiran pravnik in 
predvojni član KP, ki je tedaj 
politično deloval na področju 
zadružništva, ni pa se v celoti 
strinjal s Kardeljevo vizijo 
"enotnega tipa kmetijske zadru-
ge". Zvedel je ali vsaj slutil, da 
se bo tudi sam vsak čas znašel v 
zaporu z nalepko informbiroje-
vca. Ni imel notranje moči, da 
bi šel skozi podobno torturo, 
kakršno je spoznal že v gesta-
povskih zaporih in taboriščih, 
prijel je za pištolo in si sam vzel 
življenje... 

Nekateri so bili bolj uporni, 
posebno jih je krepila zavest, da 
niso naredili ničesar, kar bi bilo 
v nasprotju s takratno politično 
linijo, da so po svojih močeh 
povsod pošteno delali. Bili so 
razrešeni funkcij, izgubili 
položaj in službo. V posebno 
kritičnem položaju so bili taki, 
ki so imeli mlade družine in os-
tali brez sredstev za preživljan-
je. Poskušali so najti zaposlitev, 
čeprav še tako slabo plačano, na 
primer delo na cesti, kjer so z 
jeklenimi kladivi razbijali 
kamne v drobljenec, s katerim 
so potem posipavali maka-
damske cestišča. Nekateri so 
pomagali na kmetijah svojih 
sorodnikov, drugi iskali pri-
ložnostne zaposlitve v raznih 
krajih in podobno. Pisali so 
pritožbe, celo vloge na maršala 
in čakali na odgovore. Ves čas 
pa so bili pod stalno kontrolo 
državne varnosti, kaj delajo, s 
kom se družijo, kaj govorijo, 
kakšne izjave dajejo ob raznih 
političnih dogodkih in po-
dobno. Nekateri so uspeli, da so 

bili v celoti rehabilitirani, dobi-
li vrnjen vojaški Čin, sprejeti so 
bili v državno službo ali na kak 
odgovornejši položaj v gospo-
darstvu, pač glede na izobrazbo 
in druge sposobnosti. Po neka-
tere pa so prišli v drugem valu 
aretacij ibejavcev ali so jih pus-
tili "zoreti" še za tretji val areta-
cij v naslednjih letih. 

O vsem tem burnem dogajan-
ju v Ptuju v prvi tretjini avgus-
ta ni bilo nič napisanega v 3. 
številki Našega dela, ki je izšlo 
12. avgusta, tokrat že na veli-
kem formatu 50 x 34 cm in z 
glavo, ki je ostala nespremenje-
na do konca izhajanja časnika 
pod tem naslovom. Niti ves-
tičke o tem ni bilo, da so v dneh 
po kongresu iz pisarn in drugih 
javnih prostorov odstranili do 
tedaj čaščene slike generalisima 
Stalina. Časnik je objavil 
obširno poročilo o sprejemu de-
legatov 30. julija v Ptuju, o 
odprtju zadružnega doma v 
Muretincih 1. avgusta in tako 
naprej - same zastarele novice. 
Bralcev to ni posebno zanima-
lo, zato je dosti izvodov te šte-
vilke ostalo na prodajnih mizah 
po zadrugah in trgovinah. 
Ljudje so bol) živo spremljali 
domače novice, ki so se širile od 
ust do ust, kake bolj žgečljivo 
politične pa šepetaje na uho. 
Vsi družbeno bolj angažirani 
ljudje so opažali očitno 
živčnost med vodilnimi v okra-
ju. Preprostih ljudi vse to ni za-
nimalo, delavci v tovarnah in 
na gradbiščih so se potili v 
"boju za plan" in za doseganje 
dnevnih norm, ljudje na 
podeželju pa ob žetvi in mlatvi 
ter oranju in sejanju strniščnih 
posevkov. 

JAVNI PROCES 
PROTI 
SABOTERJEM V 
PTUJU 

Zadeva se je dejansko vlekla 
že od začetka leta 1948 in je bila 
del splošnega boja proti "črni 
borzi". Splošno pomanjkanje 
blaga široke potrošnje, 
predvsem vseh vrst živil, je bilo 
vzrok za tako dejavnost, ki so jo 
posamezni organi oblasti znali 
nekaj časa izkoriščati tudi v 
svojo korist, potem pa so po iz-
najdljivih in spretnih špeku-
lantih udarili. Eden takih naj 

bi bil Janko M. iz Cvetkovcev, 
ki mu je v povezanosti s K L O 
in "zaščitniki" na drugih odgo-
vornih mestih uspelo organizi-
rati široko mrežo sodelavcev 
pri prekupčevanju z govedom, 
konji, svinjami in drugim bla-
gom. 

Tega sposobneža iz Cvetko-
vcev so se na veliko posluževali 
tudi nekateri v ptujskem okra-
ju. V to so jih silile razmere, saj 
so iz okraja morali obvezno od-
dajati velike količine mesa in 
masti, zato je za domačo pot-
rošnjo ostajalo zelo malo. Za 
oskrbo so na podeželju zaklali 
"na črno" marsikatero svinjo, 
tele in tudi odraslo govedo in 
potem prodali "pod roko", kot 
so se ljudje navadno izražali. 
Tako "črno mesarjenje in pro-
dajanje" je sicer milica strogo 
preganjala, včasih pa so po na-
logu svojih šefov morali tudi 
pogledati vstran, vendar le za 
določen čas. 

Gostinskega podjetja takrat v 
Ptuju še ni bilo, posamezna 
podjetja in ustanove so imele 
svoje menze, nacionalizirane 
zasebne gostilne pa so bile pod 
upravo mestnega LO Ptuj. Prav 
te gostilne so imele težave z na-
bavljanjem mesa za prehrano 
abonentov in drugih dnevnih 
gostov. Spretneži so našli 
izhod, dobili lihi pristanek tis-
tih, ki bi tako početje morali 
preganjati po uradni dolžnosti, 
in začeli kupovati meso za 
ptujske gostilne prek pre-
kupčevalske mreže v Cvetko-
vcih. Zato mesa v ptujskih gos-
tilnah ni manjkalo, kar je pos-
talo sumljivo članom repub-
liške kontrolne komisije. 
Sprožili so preiskovalni posto-
pek, kar je odgovorne v okraju 
spravilo v zadrego. O tem so go-
vorili tudi na seji OK KPS Ptuj 
že 24/6-1948, torej še pred obja-
vo resolucije informbiroja, pos-
kušali zadevo zavleči, zato so 
sprejeli naslednje stališče: "Pri-
mer črne borze in klanja živine 
na črno v K L O Cvetkovci, 
mora notranji odsek ugotoviti 
konkretna dejstva, ne glede na 
to kdo vse je bil vpleten. Na 
podlagi lega bo moglo potem 
sodišče izreči pravično in stro-
go kazen." (povzelo iz zapisnika 
OK KOS, šk. 4. ZAP). 

Dve odlični 
izvirni slovenski 
slikanici 

Devetdeseta leta so prinesla 
veliko sprememb na področju 
založništva: predvsem je vra-
tolomno naraslo število 
založnikov; menda je vseh že 
čez šestsio. Mnogi se pehajo le 
za zaslužkom in jim je kvalite-
ta knjig med zadnjimi skrbmi. 
Zato je slovensko knjižno 
tržišče zasipano tudi s knjiga-
mi dvomljive vrednosti, kar je 
posebej očitno med knjigami 
za mlade bralce. V oči (in 
dušo) bode dejstvo, da so prav 
vse knjige (za male in velike 
bralce, literarne umetnine in 
brezdvomni šund) enako 
udarjene z davkom. Toda izje-
me so in 10 je lepo! Med takšne 
sodi tudi založba POZOJ iz 
Velenja, kjer urednikuje pes-
nik in častilec lepe besede Ivo 
Stropnik. 

V zbirki Slovenska 
dediščina je minulo leto izšla 
nadvse imenitna knjiga O 
T R E H NETOPIRJIH, ki je 
podnaslovljena: drobci iz zgo-
dovine cerkva v Šaleški dolini, 
veliko pa še o čem drugem ... 
Pravzaprav je težko opisati bo-
gato branje, ki ga odlikuje 
odličen jezik in pravljično 
stkana zgodba o sakralnih 
zgradbah. Avtor zgodbe Rok 
Poles je knjigi dodal pojasnila, 
topografsko karto in knjigo 
tudi premišljeno oblikoval, saj 
daje podobo starodavnih tis-
kov. Ilustratorki Urški Strop-
nik je uspelo odlično za-
okrožiti podobo knjige z du-
hovitimi, jasnimi slikami, ki 
so sozvočne (zgodovinski) 
vsebini, a so hkrati risarsko in 
barvno jasne. 

Trije netopirji so začarani 
gospodje Martin, Mihael in 
Jurij, ki bodo po uroku iz 
črnih bukev (le tako je lahko 
ozdravela Jurijeva hČi) spali 
sedemkrat po sto let in se vmes 
zbujali le za en dan. Prvi dan 
se zbudijo v štirinajstem sto-
letju in ugotovijo, da niti ni 
slabo biti netopir (bralec izve 
o podobi cerkva v tistem 
času); drugi zbujeni dan 
(IS.stoletje) netopirji spoznajo 
vpade Turkov in tako tečejo 
budni dnevi netopirjev ter 
spoznavanje zgodovine do 
današnjih dni. Zares odlično 
izpeljana ideja! Koliko lažje bi 

bilo otrokom, če bi vsi, ki 
pišejo poučne knjige za mlade, 
posedovali dar ustvarjalcev 
knjige O treh netopirjih. 

V zbirki Pravljične pokraji-
ne je pravkar izšla poslastica 
za knjigoljube od dvanajstega 
leta dalje uveljavljenega pesni-
ka in pripovednika Milana 
Dekleve. KAKO SO NASTA-
LE ZDA je pravzaprav slika-
nica, pravljična parodija za 
zahtevnejše mlade bralce, a v 
slast bo šla tudi odraslim, saj je 
polna zafrkljivih tem iz so-
dobnega časa. Za pokušino 
preberite odlomek, ko kralj 
pokliče svoje sinove, da bi se 
potegovali za vladarski 
stolček: 

Prvi je slišal na ime Elvis, dru-
gemu so rekli Edvard, tretjemu 
preprosto Janez. Bili so - ah, le 
čemu bi vas strašil z opisom -
eden grši od drugega najgršega, 
medtem ko gre v tretje rado. 

»Heja, stari,« de tisiglavca, »a 
se spet namakamo znotraj in zu-
naj?« 

Druga dva, primemo nevzgoje-
na, sta stupidno žvečila, s slušal-
kami na uhljih, poslušajoč 
Bacha. 

»Oprostite, otroci moji prelju-
bi,« odvrne kralj, »to je vse!« 

Nastala je takšna tišina, da bi z 
njo diamante rezal. 

Tudi to knjigo založbe PO-
ZOJ je ilustrirala Urška Strop-
nik v prepoznavnem slogu. 

Morda se sprašujete o imenu 
založbe? Pozoj ni kakšna sko-
vanka, marveč je starinski iz-
raz za zmaja in znak 
Založništva Pozoj je prijazen 
zmajček. 

Ul/ana KlemeniH 



/ MILICA LOPARNIK SE PRI 90 NA GLEDALIŠKEM ODRU 

Vei kot 70 kt IjubHeliska 
ifflvika in renseika 

Igralci Trnovske vasi so po premieri vzeli na odru m e d s e tudi Mil ico Loparnik, ki je 
s sodelovanjem pri letošnji predstavi zaokroži la svoje več kot 70- le tno ljubiteljsko 
delo na odrskih deskah 

Nekateri se spomnijo Mil ice Loparnik kot energične lastnice 
trgovine izpred vojne, drugi kot trgovke v zadružni trgovini, v 
iiateri je delala od konca vojne do upokojitve, vsi jo poznajo 
kot neutrudno ljubiteljsko režiserko, le redkokdo pa še živi, ki 
jo je poznal kot mlado dekle, ki je pred več kot 70 leti prvič 
nastopilo kot igralka na domačem odru. Jeseni bo za Milico 
Loparnik bogatih 90 let, ki jih je izpolnila med drugim z režijo 
59 gledaliških predstav na domačem gledališkem odru in 
vzgojo mnogih igralcev. 

Milica Loparnik je tako kot vse 
življenje tudi danes doma v Bišu, 
tik ob glavni cesti od Trnovske 
vasi proti Lenartu. Okoli hiše se 
razprostira trata in urejen vrt, v 
bližnjem gospodarskem poslopju 
so še vedno krava in kokoši, ki jih 
čuva njen štirinožni prijatelj, do 
nedavna pa je gospa Milica redila 
tudi prašička. Večino domačih op-

: ravil v hiši in zunaj še zmeraj pos-
I tori sama, sama gre tudi v trgovino 
i in k sosedam, zadnjo zimo pa je 
I redno obiskovala še gledališke vaje 
j domače dramske skupine v 

Trnovski vasi. 
Po več kot desetih letih se je 

namreč v Trnovski vasi s pomočjo 
j predsednika prosvetnega društva 
j Karla, Vurcerja ponovno zbrala 

dramska skupina, ki ima tukaj res 
dolgo tradicijo. Vsaj zadnjih 70 let 

: je v njej najprej kot igralka, nato 
, pa kot režiserka sodelovala tudi 
i Milica Loparnik. 
j "Tako kot Stukelj med svetovni-

mi olimpijci je Milica med kultur-
nimi zanesenjaki v naših krajih. 
Pred leti so se okoli nje zbirali 
najsposobnejši fantje in dekleta, pa 
tudi danes je gospa Milica tista 
oseba, zaradi katere so se igralci 
ponovno zbrali in pripravili 
predstavo v počastitev življenjske-
ga dela dolgoletne režiserke. Gos-
Pa Milica je budno spremljala vse 
^aje za letošnjo predstavo, dajala je 
svoje pripombe, zahtevala lepo 
P t̂je ...," je povedal predsednik 
društva Kari Vurcer. 

Pred Milico Loparnik je danes 
množica fotografij, ki pričajo o 
IJienem velikem življenjskem 

gledaliških predstavah. Tis-
f 

tih, ki so pred pol stoletja in več z 
njo igrali, peli, se veselili in, skrat-
ka, nastopali na odru, danes ni več. 
Sledove njihovega dela pa najde-
mo na ohranjenih fotografijah. 
Najstarejša seže v leto 1928. Na 
njej je Milica v vlogi Miklove Zale, 
ob njej pa seveda fantje in dekleta, 
njeni soigralci. In tako so od takrat 
naprej na fotografijah zabeleženi 
trenutki iz življenja vsake od 
predstav, podobe vseh, ki so nasto-
pali v njih. Milica pa hrani ob tem 
tudi skrbno voden zvezek, v kate-
rem so zapisani datumi vseh 
predstav in drugi podatki o 
predstavah. 

Kdo je Milico kot mlado dekle 
navdušil za gledališče in kako to, 
da je za pol stoletja prevzela 
domačo dramsko skupino? 

"Ko sem prišla iz šole iz Ptuja, 
me je takratni režiser takoj posta-
vil na oder kot Miklovo Zalo. 
Tako se je začelo. Nekaj časa sem 
igrala, ko so starejši pomrli, sem 
prevzela tudi vodenje gledališča. 
Vedno sem rada obiskovala druga 
gledališča. Učila sem se pri 
ptujskih režiserjih, dosti sem kas-
neje hodila gledat predstave v Ma-
ribor in sem si zapomnila vse, kar 
bi lahko uporabila doma. Najprej 
smo igrali kar na dvoriščih, na 
travniku, v stari šoli, šele po vojni 
smo dobili kulturno dvorano z od-
rom. Izbirala sem v glavnem dra-
me, smo pa igrali tudi žaloigre in 
komedije. Ljudje so se vedno radi 
smejali, najraje kakšnim neum-
nostim. Tem se vedno radi smeje-
jo," pripoveduje Milica Loparnik. 

Vaško gledališče je imelo po-
membno vlogo predvsem v času. 

Mil ica Loparnik iz Biša bo 
jeseni dopolni la 9 0 let 

ko še ni bilo medijev, preko gleda-
lišča je bilo opravljenega veliko 
vzgojnega dela, mladi so se mno-
gočesa naučili, se pa seveda tudi 
družili in se zabavali. 

"Včasih se je kateri razjezil, pa 
rekel, da ga ne bo nikoli več blizu, 
da bo prenehal igrati. Ko ga je jeza 
minila, se je vrnil. Taki so pač mla-
di, hitro jim kaj pride. Dolgo je bil 
moja desna roka Čehov Viktor, ja, 
pa se je oženil drugam in ga ni bilo 
več v naše gledališče, kasneje je pel 
celo v koroškem oktetu," se spo-
minja Milica Loparnik. 

In tako se seveda spominja tudi 
drugih, danes večinoma pokojnih 
igralcev in sodelavcev. Zato jo toli-
ko bolj radosti, da se je v Trnovski 
vasi po desetih letih ponovno 
zbrala skupina igralcev. Tudi to, 
da so sklenili odigrati predstavo 
njej v čast. Še bolj pa Milico veseli, 
da je lahko pri predstavi Prisega 
opolnoči aktivno sodelovala kljub 
svojim 90 letom. V Trnovski vasi 
so tako počastili dolgoletno delo 
Milice Loparnik iz Biša, s tem pa 
pokazali tudi, kako veliko jim po-
menijo kultura, tradicija in delo 
posameznika. 

Milena Zupanli 

PTUJ / NEDELJSKA MATINEJA NA PTUJSKEM GRADU 

Gremo se slikat! 
Ob mednarodnem dnevu družine (15. maj) in svetovnem dnevu 
muzejev vabi Pokrajinski muzej Ptuj svoje obiskovalce na 
nedeljsko matinejo, ki bo 17. maja ob 11, uri na ptujskem gra-
du z naslovom Gremo se slikat! 

Z izumom fotografije leta 1841 
je nastopilo novo obdobje doku-
mentiranja kakršnih koli dogod-
kov (slovesnosti, politična doga-
janja, vsakdanje življenje, 
gradnja različnih objektov in 
drugo), saj je od tedaj možno s 
pomočjo fotoaparata posneti ozi-
roma zabeležiti z objektivom 
marsikateri trenutek, ki bi ga 
drugače pozabili oziroma se ga 
ne bi spomnili več. 

S širjenjem različnih fotografs-
kih tehnik, sprva dagerotipija in 
talbotipija, od srede petdesetih let 
dalje postopek z mokrimi kalo-
dijskimi ploščami, ki je omo-
gočil poljubno razmnoževanje 
slik, predvsem s kontaktnimi 
kopiranjem, od osemdesetih let 
dalje pa s suhimi fotografskimi 
ploščami, se je pojavil tudi nov 
poklic fotografa. Poklicni foto-
grafi so bili občasno ali stalno po 
mestih in manjših naseljih, foto-
grafirali so portrete oseb 
različnih stanov, tako bogate kot 
revne, aristokracijo, meščane, 
delavce, kmete, posameznike in 
skupine. Portreti so bili narejeni 
v različnih velikostih: najprej se 
je uveljavil v obliki vizitke, nato 
kot kabinetni format, na prelo-
mu iz 19. v 20. stoletje pa še ozki 
pokončni format. Vizitne karte 
so bile zelo priljubljene od srede 
petdesetih let do konca 19. sto-
letja. Kabinetni format je bil v 
modi od srede šestdesetih let 19. 
stoletja do začetka 20. stoletja in 
je imel prednost resničnosti de-
tajla; tako je bil primeren tudi za 
druge motive, ne samo za 
portret: za zunanje posnetke, 
žanrske scene in drugo. 

Iz zapuščine družine Herber-
stein je ohranjeno v ptujskem 
muzeju več albumov, v katerih 
so različni portreti, ki so jih med 

drugim dobili v dar ali za spo-
min in so nastali ob različnih 
priložnostih, kot na primer ples 
v maskah pri družini Waldstein 
v Pragi leta 1877 in 1878 ali pa 
skupinska fotografija iz leta 
1873, na kateri je fotografiran 
skupaj s člani "sončnega kluba" 
Josef Herberstein, ko je bil prvo 
leto študent prava v Innsbrucku. 
Na hrbtni strani tega posnetka 
so navedena imena in priimki 
članov tega kluba. Od meščans-
kih portretov pa naj omenimo 
skupinsko fotografijo uradnikov 
ptujskega sodišča iz okoli leta 
1860, katerih imena so tudi na-
vedena na hrbtni strani posnet-
ka. 

Ob portretu so slikali fotografi 
tudi pokrajine-in mesta, in sicer 
njihovo veduto, mestne .ulice in 
trge ter kulturne spomenike. 

V fototeki ptujskega muzeja 
hranimo predvsem posnetke 
mesta Ptuja, fotografiranega z 
vseh štirih strani neba, ter tudi 
mestne ulice in trge, na katerih 
lahko vidimo Ptujčane, oblečene 
v delovne ali praznične obleke, 
številne mestne stavbe, ki še sto-
jijo ali jih ni več oziroma so bile 
porušene zaradi urbanizacije 
mesta, kot na primer stara 
Kropfova hiša, mala kasarna in 
beneficiatna hiša; na njihovem 
prostoru so nato uredili tržnico. 

Iz tega obdobja je do sedaj na-
jbolj znan ptujski fotograf Jo-
hann Winkler. Znan je bil po 
vizitnih portretih; v muzeju sta 
ohranjena dva, in sicer žene in 
dečka, ter po pokrajinskih in 
mestnih motivih. Ohranjene so 
fotografije z veduto Ptuja, umet-
nostnozgodovinskimi spomeni-
ki, meščani na ulicah oziroma ob 
obrežju Drave. Posnel je tudi vo-
jake pri gradnji pontonskega 

mostu čez Dravo pa tudi elemen-
tarne nesreče, na primer: led na 
Dravi leta 1891 in požar v 
Prešernovi ulici leta 1890. 

Ob Johannu Winklerju so se 
ukvarjali s fotografiranjem v me-
stu še nekateri drugi fotografi: 
Armata, T6m6ry, Alois Kasimir, 
Petschar, Melanie Portrait. Pri 
nekaterih posnetkih pa lahko le 
domnevamo avtorja, saj na hrb-
tni starani fotografije ni naveden 
naslov fotografskega ateljeja. 

Iz ohranjenih ptujskih foto-
grafij, ki imajo že dokumentarno 
naravo, pa lahko danes vidimo, 
kakšen je bil Ptuj ob koncu 19. 
stoletja, preden so ga spremenili 
v tem stoletju številni zgodo-
vinski dogodki in z njimi po-
vezana urbanizacija mesta. 

Na nedeljski matineji bomo 
predstavili fotografije iz 
zapuščine družine Herberstein 
in ptujske motive iz druge polo-
vice 19. stoletja. O fotografiji iz 
tega obdobja bo govoril znani 
ptujski fotograf gospod Franc 
Langerholc. V dveh pri-
ložnostnih rekonstruiranih foto-
ateljejih, za katera je naredil 
ozadje absolvent Akademije za 
likovne umetnosti v Ljubljani, 
se bo mogoče tudi fotografirati; 
prinesite fotoaparate! 

Nedeljsko matinejo bodo s ple-
si in glasbo iz 19. stoletja oboga-
tili člani folklorne skupine Bol-
nišnice Ptuj pod umetniškim 
vodstvom Cvetke Glatz, instru-
mentalno spremljavo bo vodila 
Metoda Trop, pevsko skupino 
Spominčice pa Marija Stiiger. 

Za prigrizek bodo poskrbeli 
člani Rotary kluba Ptuj, izku-
piček pa bo namenjen za nakup 
histeroskopa na ginekološkem 
oddelku Splošne bolnišnice 
Ptuj. 

V času prireditve bo vstop v 
grajske zbirke prost, za otroke pa 
bo odprta pedagoška soba. 

Nataša Kolar 

Kal^ nwlor in seveth dirke 
Klepar Edi Vuk iz Jamne pri Sv. Juriju ob Sčavnici , č lan 
l jutomerskega društva za ohranjanje tehnične kulture in 
dedišč ine , je skupaj s svojo družino sestavil Puhovo kolo iz 
delov, ki j ih je naše l na podstrešjih. Idejo za tako početje j e 
dobil na zadnjem občnem zboru društva v Ljutomeru ob 
predstavitvi projekta osvetlitve pomena Janeza Puha v slo-
venskem prostoru. 

Uspelo mu je ne le sestaviti kolo, 
temveč ga tudi spraviti v pogon. 
Dober poznavalec Puhovih koles 
bo lahko zelo natančno določil čas 
oz. letnico izdelave in tudi lastni-
ka, kajti kolo ima svojo številko, 
tako imenovano karbidovko za 
razsvetljavo, zvonec pa v tem tre-
nutku še ni dobil nazaj prvotnega 
sijaja. Številka na kolesu, plinska 
svetilka in oblika krmila ter Puhov 
belo-zeleni znak na .sprednjem 
delu krmila lahko kolo postavijo 
še v čas Puhovega življenja. Karbi-
dovka na kolesu ni bila sestavni 
del kolesa, temveč jo je bilo 
potrebno kupiti kot dodatek. 

Raziskovalno delo se nadaljuje, 
upamo, da bomo točno oziroma 
čim natančnejšo letnico kmalu 
ugotovili, mojster Vuk pa že pre-
mišlja in išče možnosti, da bi ses-
tavil še kakšno Puhovo kolo. 

Obnovljeno kolo mojstra Vuka 
bo prvič javno predstavljeno še le-
tos, ko bo s slovesno vožnjo pripo-
moglo k slovesnosti trenutka poi-
menovanja ulice na Ptuju po Jane-
zu Puhu. Da bo ta slovesnost čim 
bolj orginalna in seveda Puhovi 
veličini primerna, pozivam vse 
lastnike Puhovih vozil (prednost 
bodo imela vozila, narejena v Pu-
hovem času), da s svojo prisotnost-
jo in vožnjo prevozijo Puhovo uli-

co na Ptuju. 
Na ta dan srčno upamo, da bo na 

slovesnosti zraven doslej znanih 
motociklov in koles tudi Puhov 
motor iz leta 1929, pravi lepotec, 
katerega lastnik je doma iz Raz-
križja. Teče akcija, da bi ta motor 
dobil svoje mesto v spominski sobi 
na Sakušaku ali pa v Tehniškem 
muzeju Slovenije. Cena tega dra-
gocenega eksponata kliče po mece-
nih. Ali bomo sposobni nameniti 

tako državni kot tudi zasebni kapi-
tal za našo dediščino? 

Spoštovani bralci, aH tudi vi pose-
dujete karkoli v zvezi z našim velikim 
rojakom? Vaše sodelovanje do sedaj 
nam je prineslo že več rezultatov, 
več kot smo jih sploh pričakovali, 
vendar nam še manjkajo doku-
menti, iz katerih bi lahko izluščili 
Janeza Puha kot človeka. Janez 
Puh se je v letošnjem letu že vrnil 
tako na tla rodne Prlekije 1. maja z 
že 12. rallyjem meddržavnih raz-
sežnosti Gradec - Ljutomer v orga-
nizaciji prej omenjenega društva iz 
Ljutomera in tudi na ptujske ulice 
v obliki velike, jubilejne 5. medna-
rodne dirke Grand Prix Puch, 2. 
maja. 

Kristina ŠamperI Purg 

Restavrirano Puhovo kolo, prvi znani poskus te vrste 
v Sloveniji 

PTUJ / VABILO NA VIKTORINOV VEČER 

Odgovorno starševstvo 
Ponovno vabim na Viktorinov večer, že spet drugačen od vseh prejšnjih. Izjemoma bo v četrtek 

(ne v petek), 14. maja, ob 19.30 uri v minoritskem samostanu na Ptuju. 
Odgovorno starševstvo je naslov, l<i ga je izbral cenjeni predavatelj dr. Christian Gostečnik. Letos je to 

njegov drugi javni nastop na Ptuju, da posreduje še nekaj iz opusa svojega aktualnega znanja. 
Christian Gostečnik se je rodil leta 1 9 5 5 v Šmihelu nad Mozirjem. Študiral je v Ljubljani in Chicagu 

(2DA). Je teolog - duhovnik, redovnik Frančišek, klinični psiholog, zakonski in družinski psihoterapevt, 
Asistent za psihologijo in pastoralno psihologijo na teološki fakulteti, predavatelj in snovalec šole za 
starše, ki v mesečnih sklopih povezuje številne starše. (Dogovorjeni, termin za širše ptujsko območje je 
•November 1 9 9 8 , ne pozabite! ^Vas bomo še povabili). Lansko leto je v okviru Frančiškanskega 
^•"užinskega centra izdal knjigo Človek v začaranem krogu, kjer predstavlja vsebino svoje druge doktors-

dizertacije. 
Odgovorno starševstvo je stik možnosti in omejitev, poštenosti, spoštovanja, odpuščanja, učenja, po-

9ovorov in najbolj odločitve. Odraščajoči, zakonci, starši, poklicni vzgojitelji, veroučitelji, ljubitelji žive 
Psihologije! Nova možnost za razmislek o najbolj temeljnih odnosih in o njihovem razvoju. 

^sbljeni na srečanje z neposrednim vedrim zr^anstvenikom, ki pozna zakonitosti človeških odnosov, 
s Ana Muhli 



S E M TER TJA - PO NAŠIH OBČINAH 

Obmeini Ormož ima mah pomanjkljivosti 
Po cesti od Ptuja, med lukarskimi naselji vse do medna-
rodnega prehoda s Hrv aško je središče razvejane in pomem-
bne prometne poti mesto Ormož. Naselje je strnjeno na vi-
soki terasi na levem bregu Drave in se nahaja pod obronki 
Slovenskih goric, v tem malem obmejnem mestu pa je moč 
najti marsikaj zanimivega predvsem iz preteklosti . Že na 
prvi pogled je izredno urejeno, z mnogimi obnovljenimi sta-
vbami iz zadnjih nekaj stoletij, v njem ne manjka ze lenih in 
cvetočih površin. Kaka posebna tabla z dobrodošl ico pa vas 
v Ormožu vendarle ne bo preseneti la; da ste prispeli v 
Ormož, vas bo opomni l grb občine, prilepljen kar na obsto-
j ečo krajevno tablo. In ko se spustite iz enega klanca na 
drugega v mesto Ormož, raste ob cesti malo previsoka trava, 
opazite pa lahko novo naselje stanovanjskih hiš in že takoj 
so pred vami poti, namenjene pešcem. 

Ormoža nisva uvrstila v 
kategorijo ocenjevanja 
drugih obč inskih središč, 
temveč že v kategorijo 
mestn ih središč. Po ogle-
du mesta in okol ice sva s 
precej dobrim vtisom in z 
nekaj manjšimi po-
manjkljivosti mestu 
Ormož v ocenjevanju dala 
skupno oceno 8. 

Obiskovalec majhnega mesta z 
blizu 2300 prebivalci, slabih 25 ki-
lometrov oddaljenega od najsta-
rejšega slovenskega mesta, razpe-
tega v Prlekiji na meji med slo-
venskim in hrvaškim ozemljem, 
dobi dober vtis o tamkaj živečih 
ljudeh, ki so znani po izredni sa-
mozavesti in navezanosti na svoje 
mesto. Po podatkih Krajevnega 
leksikona se Ormož prvič omenja 
1273. leta, vrsto let je bil oblegan 
od Madžarov in Turkov, nekajkrat 
uničen iff vendarle je do danda-
našnjih dni ohranil dva najstarejša 
spomenika, poleg gradu še cerkev 
sv. Jakoba iz leta 1271 in romanski 
stolp ob gradu, prav tako iz 13. sto-
letja. Barok je Ormožanom pustil 
tudi izredno bogat gozdni park tik 
ob gradu, ki je sicer spomeniško 
zavarovan in zanj izredno lepo 
skrbijo; mnogim bi bil za vzgled. 

Tik ob parku je v javnosti toliko-
krat omenjeno ormoško kopališče, 

ki je na lepem ostalo brez pravega 
gospodarja, pozabljeno in v 
letošnjih sončnih majskih dneh 
daje v visoki travi klavrno podobo. 
Propada streha na edinem kopa-
liškem objektu poleg bazena, ogra-
ja je zarjavela in prepuščena propa-
danju, beton že marsikje zateka, 
tudi tistih nekaj cvetličnih korit je 
»olepšanih« s travo. Kako bo s ko-
panjem na bazenu v letošnji polet-
ni sezoni, seveda ne vemo, svetle 
prihodnosti pa tik pred zdajci ne 
kaže prav veliko. 

Kaj hitro te pot zvabi še k 
bližnjim obmestnim naseljem, si-
cer dobro urejenim, in potem še v 
eno manjših blokovskih naselij - v 
Dolgo leso. Tam je naselje izredno 
prijetno, smiselno urejeno, med 
bloki je mnogo zelenja in urejenih 
vrtov. Tudi čisto mestnim blokom 
ni kaj veliko oporekati, saj se tudi 
ti kar dobro vključujejo v središče 
starega mesta, čeprav bi nekatere 

že bilo potrebno obnoviti. 
Edina in prav gotovo največja 

slabost Ormoža je ta, da skozenj 
poteka prometna povezava z dru-
gimi sosednjimi mesti, ta slabost 
pa bo, tako je mogoče sklepati po 
hitri gradnji obvoznice, že čez ne-
kaj mesecev odpravljena. Kakih 
večjih pripomb na ormoške ceste 
skoraj ne moreva dati, saj so te v 
največji meri dobro vzdrževane, 
čeprav se tu in tam že najde kakšna 
luknja. Del starega mestnega jedra 
je za promet zaprt, precej ulic je 
prevoznih samo v eno smer, dosti 
premalo pa je parkirnih mest, tako 
kot je to v navadi v vsakem sta-
rejšem mestu. Prijetno je pogledati 
marsikatero obnovljeno staro 
ormoško zgradbo, saj ima vsaka od 
teh posebno izbrano barvo in je za-
radi svoje ohranjenosti še toliko 
dragocenejša. Pred kratkim je bila 
obnovljena tudi mestna cerkev sv. 
Jakoba, ki jo obdaja skrbno 
vzdrževan park z zelenjem. Seveda 
bi morali Ormožani obnoviti še 
kar nekaj starih hiš, vendar jih 
obiskovalec mesta skoraj spregle-
da, brez težav pa opazi značilni 
ormoški hotel in v bližini še majh-
no mestno avtobusno postajališče 
mračne in neprijazne temne barve. 

POKOPALIŠČU 
DO UREJENOSTI 
MANJKA 
MARSIKAJ 

Mesto ima tudi svoje pokopa-
lišče, ki mu ne moreva pripisati 
preveč visoke ocene, saj sva ob nje-
govem ogledu opazila precej po-
manjkljivosti. Neprimerno in pre-
majhno je že parkirišče ob cesti, 
poti med grobovi so posute z 
drobljencem, ponekod so v travi, 
trava prekriva tudi več grobov, za-

bojniki s kupi za smeti so 
nameščeni kar med grobovi, stu-
dencev za vodo skoraj ni opaziti, 
prav tako pa tudi ne posod za 
vodo. Pokopališka ograja je pone-
kod zelena, drugod pozidana z 
družinskimi grobnicami, ki ena ob 
drugi že propadajo in opaziti je, da 
se zanje zdaj ne zmeni več nihče, 
so pa tudi grobovi, kjer je napis na 
železnih križih že čisto zbledel in 
je križ v eni sami rji. Ob ograji je še 
poseben zabojnik za smeti, vežica 
je novejša in prijetne zunanjosti, 
ormoško pokopališče pa v celoti ne 
daje dobrega vtisa, prej slabega. 

GRAD IN PARK -
MESTNA BISERA 

Med visokimi drevesi, med cvet-
ličnimi koriti in manjšim parki-
riščem se skriva ormoški grad, ki 
je s prve strani že dobil svežo belo 
barvo, na vseh obrobnih straneh 
pa žal še ni obnovljen. Ampak 
pogledala sva tudi v njegovo 
notranjost, na grajsko arkadno 
dvorišče, ki je prav tako obnovlje-
no, nekaj tabel z napisi pa obisko-
valca gradu opozori, da imata v 
gradu svoj prostor mestni občinski 
svet in župan, da je tam poročna 

dvorana, sedež knjižnice in sre-
dišče ormoškega radia. Ko pa je na 
grajskem dvorišču že vse tako lepo 
obnovljeno, pa v kotu zlahka opa-
ziš samevajoč vodnjak, ki kliče po 
obnovi. 

Da pa bi lahko spoznala, kakšen 
je ormoški mestni park, sva se mo-
rala spustila tudi v njegovo 
notranjost, po poteh, posutih z 
drobljencem, med številnimi 
klopcami in naletela sva na iz-
redno čistočo. Smeti na travi ni 
bilo, kajti za to so na skoraj vsa-
kem koraku nameščeni koši za 
smeti, trava je bila pokošena, nisva 
pa se mogla nagledati izredno bo-
gate površine z najrazličnejšimi 
drevesi, kjer je zagotovo pravi raj 
za ptice, veverice, ki jih lahko opa-
ziš že tako mimogrede, in druge 
male živali. Edino potoček v parku 
je nekaj čisto posebnega, saj bi že 
po vonju in videzu ustrezal kakšni 
manjši kanalizaciji, pa resnično 
upava, da ni tako. 

Spoznala sva, da tudi v Ormožu 
obstajajo ljudje, ki odpadke vržejo, 
kamorkoli se jim zahoče, in zanje 
očitno ni pomembno, ali je v 
bližini kakšna kulturna znameni-
tost, na primer grajsko poslopje. 
Plastični kozarci, pločevinke in 
steklenice sva kajpada opazila tudi 
ob grajskem parku, ampak k sreči 
jih je bilo samo za vzorec. Ker pa je 
v središču Ormoža videti vse tako 
čisto in vzdrževano, sva seveda 
pogledala še po okolici mesta, kjer 
ponavadi počaka kako prese-

nečenje - divje odlagališče. Tokrat 
ni bilo tako, kajti Ormožani imajo 
svojo uradno deponijo, kamor 
podjetje Saubermacher dovaža vse 
odpadke, in je vsako drugo prosto 
odlaganje strogo prepovedano. 
Vendar kupi smeti na smetišču 
niso nič kaj prijetni na prvi 
pogled, odlagališče nima nekega 
pravega reda, ograja je narejena 
samo na sprednji strani, naokoli 
pa si smeti ob pomoči vetra 
poiščejo kar svojo pot. Ponekod se 
kupi smeti že valijo na bližnje 
njivske površine. Odpadkov v 
bližnjih gozdovih in ob ormoškii 
cestah nisva srečala in ne opazila, 
torej je iz tega sklepati, da 
Ormožani resnično prisegajo na 
red in čistočo. 

Kaj pravijo o urejenosti svojega 
mesta in kaj bi pohvalili ter pogra-
jali v svojem msetu, jih nisva 
povprašala, kajti sama sva našla 
dovolj, da sva se lahko prepričala o 
ormoških lepih in redkih malo 
manj lepih stvareh. In vendar je že 
prvi pogled opaziti, da so 
domačini zadovoljni s svojim mes-
tom, ki ima poleg urejenih šol, 
vrtca, športnega parka zagotovo še 
marsikaj lepega, samo za obisko-
valca majhnega mesta premalo 
vpadljivega. Kakšno tablo, smero-
kaz več in morda malo več 
domačnosti bi staro mesto Ormož, 
znano po vinogradništvu, 
sadjarstvu, dokaj močno razviti in-
dustriji ter trgovsko-gostinskein 
središču, pa že moralo imeti. Na-
ravnih lepot, danosti in kulturnih 
spomenikov ima več kot dovolj i" 
je že precej turistično naravnan. 

T a t j a n a M o h o r k o 
J o ž e Brači< 

;Med o r m o š k e lepote sodi grad iz 13. stolet ja 

Najprej se Ormož zdi kot e n a s a m a dolga ulica 

Lepa cerkev Sv. J a k o b a z urejeno okol ico 

Z a p u š č e n o kopal išče kazi podobo lepega parka 

Pokopal išče v štirih lepih in manj lepih detaj l ih 

Sicer uradno odlagal išče sili na sosednja polja 



PODGORCI / VINU OB ROB 

Razmišljanja o vinarskem vsakdanjiku 
I^f2enje vina je v Slovenij i že stara dejavnost, a je vendar 
pred nujnim preobl ikovanjem zaradi potrebe po približe-
vanju evropskemu nač inu trženja. Tega se zavedajo vinarji 
in trgovci, vendar je ozaveščanje in razmis lek o tem, kako 
iirediti razmere na tem področju, premalo prisotno. Ker 
$0 slovenski vinogradniki izrazito razdrobljeni, povprečna 
pridelovalna površina vinograda znaša 3 0 arov, je organiz-
iranost še to l iko težja. Največji problem je po mnenju 
IVfarte B o m b e k iz Podgorcev z vinogradniki brez kletar-
skih pripomočkov in z manjš imi tržnimi presežki , ki pa 
0 sicer pravi strokovnjaki za pridelavo vrhunske kako-
vosti. Seveda je še vedno prisotna mise lnost , da pri nas 
2na vsak vse. Pa ni rečeno, da tisti, ki zna pridelati 
odlično vino, zna tega tudi u s p e š n o prodati. Razen 
seveda, če j e v ino tako dobro, da se prodaja kar samo. 

Pred štirimi leti je Marta Bom-
bek iz Podgorcev s svojo družino 
pričela ustvarjati svoj vinski am-
bient, podjetje za trženje vrhun-
skih in posebnih vin zasebnih 
vinogradnikov in vinarjev. Ideja 
za tovrstno dejavnost se je poro-
dila ob organizaciji vsakoletnega 
ocenjevanja vina v Podgorcih, ki 
si ga je težko predstavljati brez 
vodstva živahne in jezično zelo 
spretne Marte. Sprva so želeli le 
predstavljati vina v svoji lični vi-
noteki, kmalu pa so ugotovili, da 
je to premalo, in so pričeli z vini 
oskrbovati gostince. Kot dis-
tribucijski center za oskrbovanje 
zasebnih gostincev so se oskrbeli 
z vini iz vseh treh vinorodnih 
dežel, kvaliteta pa se giblje od 
vrhunskih vin navzgor. 

In prav to je bilo na začetku 
precejšen problem, saj so ugo-
tovili, da precej gostincev zelo 
slabo loči različne kakovosti 
vina, da ne vedo, kako se streže 
posamezno vino, kako se pos-

topa z vinom, gostince pa je bilo 
strah tudi široke ponudbe vina, 
ker ga niso poznali. Marsikje so 
opazili, da je bila ponudba vin 
preskromna glede na to, kaj bi 
lahko z malo dobre volje v lepo 
urejenih gostinskih lokalih po-
nujali. Zato so morali Bombek-
ovi gostince najprej pripraviti na 
ponudbo vina, orali so ledino. 
Ker natakarji, ki so bili na svo-
jem področju sicer odhčni, po-
gosto niso bili usposobljeni za 
ponudbo takšnih vin, so povsod 
izvedli kratke tečaje in jih 
usposobili. Najprej so jim vino 
slovenska vina približali teoreti-
čno, potem pa so sledile še degu-
stacije. Zelo pomembno je, da 
natakarji poznajo vina, ki jih 
ponujajo, saj se gosti pogosto sa-
mi ne znajo odločiti, kaj bi pili, 
radi preizkušajo natakarjevo 
znanje ali pa si želijo, da jih na-
takar vodi. Zato je od natakar-
jevega znanja in spretnosti od-
visno, ali se bosta hrana in vino 

dopolnila v enkratno doživetje. 
Marta Bombek pravi, da je 

opazila, da se gostinci za vina ne 
zanimajo preveč in se zado-
voljijo le z odlično kuhinjo. 
Odločajo se za poceni vina in se 
bojijo široke palete na svoji vin-
ski karti. Najpogosteje pravijo, 
da nočejo nenehno spreminjati 
vinske karte. Marta Bombek ima 
o tem svoje mnenje: "Je že lepo, 
če je vinska karta v lepem tisku 
in na lepem papirju, najvažnejše 
pa je njeno vsebinsko bogastvo. 
Pripravljena naj bo tako, da se 
lahko vsak trenutek spremeni, 
vloži nov list in se ponudba 
razširi z novimi vini." 

Prodajajo 320 vrst vin, večino 
slovenskih, nekaj pa tudi iz 
uvoza na posebno željo gostin-
cev, ki jih v celoti oskrbujejo. 
Najraje bi prodajali domača 

vina, tudi na tujem, da bi spo-
znali našo kvaliteto. "Vendar je 
največji problem v tem, da Slo-
venci svojih vin ne znamo ponu-
diti in prodati. Zdi se, kot da se 
vinogradniki nekako bojijo vika 
in krika okrog priznanj, medalj, 
ki jih prejemajo naša vina. Ali pa 
je promocija tako draga, da si je 
ne morejo privoščiti. Če se v 
Franciji zgodi, da vinogradnik 
pridela vino, ki je ocenjeno s 
preko 19 točkami, se v kleti 
vzida zlata ploščica, na kateri je 
to za večne čase zabeleženo. Pri 
nas pa si marsikdo nese domov 
po več zlatih medalj, pa to 
nekam sramežljivo skriva in se 
boji zavisti drugih Slovencev," 
pravi gospa Bombek. 

Ponudba slovenskega vina je 
pri zasebnih vinogradnikih ne-
organizirana. Se vedno niso zna-
li ali pa ne želijo stopiti skupaj. 
Očitno še ne čutijo potrebe, da bi 
se dogovorili, kje se bodo pred-
stavljali, prodajali svoje tržne 
presežke, usklajevali cenovno 
politiko in svoje poglede na 
probleme. Doslej so vino dobro 
prodajali in kakšne posebne 
krize ni bilo. Letos pa so veliki 
tržni presežki domačega vina, 
vinogradnike duši uvoz vina in 
skorajšnji vstop v unijo. Premalo 
razmišljajo, kaj bo, ko bodo k 
nam prodrla tuja vina. Zadrega 
bo toliko večja, saj povprečni 
Slovenci v veliki meri svojih vin 
ne poznamo. Ker so jih premalo 
promovirali. Marta Bombek pra-
vi, da imamo Slovenci strašno 
radi vse, kar je uvoženega, in 
ljudje, ki ne gledajo na ceno, ko 
izbirajo vino, si bodo v prihod-

nje privoščali tudi tuja vina, ker 
so uvožena. Tisti, ki pa pijejo 
zato, da vase dobijo zadostno 
količino alkohola, pa bodo 
posegali po manj kvalitetnih, po-
ceni uvoženih vinih. Našim vi-
nom pa bo v tujino težko pro-
dreti, saj se v svetu še nismo do-
volj pokazali, pa še to ne vedno v 
najlepši luči. Ker svoje vino vi-
soko cenimo in so v Sloveniji 
tudi stroški pridelave višji kot 
drugod, bomo na tuja tržišča le s 
težavo prodrli. Slovensko vino je 
dražje, ker je izjemno dobro; če 
je tako, potem ga je treba svetu 
tudi tako predstaviti. 

Bombekova pravi, da se naši 
vinogradniki na pobude, da bi se 
skupaj podali na trg, odzivajo 
različno. Primorci so se že znali 
združiti, že nastopajo skupaj in 
zato so na sejmih opazni. Pri nas 
bo še veliko dela do skupnega 
nastopa. Nekateri pridelovalci so 
že ustvarili svojo znamko, razvi-
jajo svoj produkt in ne čutijo 
potrebe po skupni organizirani 
prodaji. Drugi ne vedo, kako bi, 
in se poskušajo zgledovati po tis-
tih uspešnih, pa jim še niso 
dorasli. Najmanjši vinogradniki 
pa počasi capljajo za njimi in 
večino vina želijo prodati 
neustekleničenega. Marta pravi: 
"Vsi skupaj pa v vinskem 
trgovcu premalo vidijo nekoga, 
ki jim bo to, kar so pridelali, 
vedel tudi prodati. S tem bo 
prevzel tveganje odpiranja trga, 
promocije, prodaje, razvoza, kar 
je lahko velik strošek, in 
tveganje plačil ter nereda na 
tržišču. Skrbeti mora za degus-
tacije, ki so v kleti pridelovalca 

sicer najuspešnejše. Tam je le 
vino enega lastnika, primeren 
ambient, pokusijo lahko iz soda, 
spoznajo lastnika, ki bo povedal 
veliko lepega o vinu, na koncu 
koncev pa degustacije niti ni 
treba plačati. Vse to tistemu, ki 
degustira, veliko pomeni. Če 
degustacijo pripravlja vinoteka, 
pooblaščen trgovec ali kdo 
drugi, pa se degustira široka 
paleta vzorcev desetih ali več vi-
nogradnikov in naši vinograd-
niki se tega še bojijo." Se vedno 
so v navadi degustacije polnih 
avtobusov turistov v domači 
kleti in vinogradniki le počasi 
spoznavajo, da jim po napornem 
dnevu tega res ni treba. Pa tudi 
če bi si naredili kalkulacijo, bi 
videli, da učinek ni velik. 

O vinskem okusu Slovencev je 
Marta Bombek povedala, da 
variira, da imamo radi izzive, 
radi preizkušamo. Le redki se v 
gostilni takoj znajo odločiti za 
vino. Pogosto pri izbiri vina v 
steklenih vitrinah odloči lična 
embalaža, ki pa ni nujno tudi 
odsev kvalitete. Bombekova 
opozarja na etiko trženja, ki je 
pri nas še v povojih. Ko bo tudi 
na tem področju red, bodo lahko 
gostincu dobavljali isto vino vse 
leto, ne glede na mesec. Zgodi se 
namreč, da vinogradnik določe-
no sorto ali letnik razproda. 
Poleg tega je prepričana, da je 
vrhunska vina potrebno proda-
jati v primernih prostorih. Tako 
kot se zlata verižica prodaja in 
ponuja na žametu, je treba 
kvaliteti primerno ponuditi tudi 
zlato kapljico. 

v i k i k lemenčič ivanuša 

Vinski ambient B o m b e k je zak ladnica slovenskih vin, tukaj je m o g o č e pokusiti 
vse, kar so najž lahtnejšega pridelali naši vinogradniki 

Mar ta Bombek , ki se 
s p o p a d a z redom in 
neredom v n a š e m vinar-
stvu, je polna novih idej 
in delovnega e lana 

Šel /e popotnik 
skozi atomski vek 

besede pesn ika M. Bora, zapisane v naslovu, kot prvi verz 
[Njegove i s to imenske pesmi so bi le vodilni motiv enega 
'^ined recitalov ptujskih gimnazijcev ob dnevu Zemlje, 
^^•aprilu. Kulturniški dogodek, obarvan z okoljevarstveno 
l^niatiko, j e bil pripravljen v okviru mednarodnega pro-
i®kta eko šole , katerega č lan ica je poleg 40 drugih sloven-

'̂̂ h osnovnih in srednjih šolje tudi Gimnazija Ptuj. 

, Živeti v skladu z ohranjanjem 
varovanjem okolja narave, 

^^rej tudi Zemlje, je namen tis-
ki so vključeni v ta med-

^arodni projekt. Njegov moto, 
JO šola kot način življenja, je bil 

. ^Pen vsem ekološkim akci-
tako tudi zadnji, ki so ji la-

hko poleg sošolcev in učiteljev 
gimnazije v sredo, 22. aprila, bili 
priča tudi ptujski mimoidoči. 

Recitala, ki sta ju pripravili 
mentorica Alenka Plohi 
Podgorelec in Dušanka Pešec, 
sta namreč potekala v središču 
Ptuja: prvi ob 11. uri pred Flori-

janovim spomenikom nasproti 
Mestne hiše in drugi nekoliko 
pozneje pred Mercatorjeva bla-
gavnico. Izbor lirične in 
razmišljujoče poezije je bil 
obogaten z izvirno glasbeno 
spremljavo. Prav to, da se mi-
moidoči ustavijo, prisluhnejo 
občutenim mislim, sprejmejo 
ponujeni cvet in se zamislijo nad 
tem, kaj jim pomeni dan Zemlje, 
je bil namen nastopajočih. In 
čeprav jo je prizadevnim gim-
nazijcem malce zagodlo vreme, 
je bil ta namen dosežen. 

V i a d k a Tucovič 



GORISNICA / OB JUBILEJU LOJZETA MATJASICA 

ŽMIenje, razpeio med oder In zemlia 
Minul i teden je 70. rojstni dan praznoval Lojze Matjašič iz 
Gorišnice. Javnost ga pozna po njegovem življenjskem pos-
lanstvu - igralstvu, ki mu je zapisan že čez 50 l e t Opravljal 
ga je v pokl icnem gledal išču na Ptuju in na različnih vaških 
odrih. Nastopal je tudi na najrazličnejših drugih priredit-
vah, tako da je mnog im ostal v spominu kot Kopajzarof 
Tina, dedek Mraz ali hlapec Jernej. O n pa si je z vsem 
srcem želel biti Henrik IIL V pogovoru je razkril, da v 
življenju marsikakšna stvar ostane neuresničena. S pono-
som mi je razkazal svoje rože in vil , ki so očitno njegova 
strast. Kljub hudim življenjskim preizkušnjam ali pa prav 
zaradi njih je izjemno vitalen. Pri njem bi se moral masker 
pošteno potruditi, da bi bil videti, kot da ima na hrbtu se-
dem križev. J e v penzjonu in kot vsi upokojenci seveda nima 
časa. Rad skuha zase in za sinovo družino, s katero živijo 
pod isto streho. Večeri pa so samo njegovi, tako je bilo že od 
nekdaj. Pravi, da ga je mati pogosto grajala, kaj vendar vidi v 
tem, zakaj cele noči prepisuje vloge, saj si bo pokvaril o č i . . . 

Da podkrepi začetke svoje 
igralske poti, Lojzek prebere ne-
kaj izrezkov iz časopisa, najbrž 
Tednika. List je že močno oru-
menel in poroča o mladinski 
igralski skupini: "Mnogo prid-
nosti in veselja polaga mladina 
zlasti v priprave. Najmarljivejši 
je vsekakor Alojz Matjašič, ki 
prepisuje vloge vsem igralcem. 
Za prepisovanje vlog 15 osebam 
potrebuje dva dni. Ko so vloge 
prepisane, slede bralne vaje /.../ 
Mladinec Alojz Matjašič kaže iz-
razito veselje do odra. Sam je že 
napisal nekaj odrskih del poleg 
nekaterih pesmi. Morda odkrije 
kdo v njem ljudski talent in mu 
izgladi pot do nadaljnjega razvo-
ja." Veliki mentor in tisti, ki je 
Lojzetu ugladil pot do ptujskega 
gledališča, je bil sosed Danek 
Sugman. Po ukinitvi ptujskega 
gledališča so Lojzeta vabili v 
profesionalno gledališče v Pulj 
in Zadar. Podati se v tujino s 
petčlansko družino, se naučiti 
jezika, pa se je zdelo preveč. Zato 
se je zaposlil v računovodstu v 
Haloškem biseru na Ptuju. Kas-
neje so ga še dvakrat vabili v 
ljubljansko Mestno gledališče, 
pa je je šlo življenje drugo pot. 

Vzpodbude za igralstvo mu ni 
bilo treba iskati izven družine. 
Njegova teta je že pred 2. svetov-
no vojno prepisovala besedila za 
dramske skupine in se gibala v 
takšnih družbah. Ker ni bilo te-

levizije in drugih medijev, so se 
ljudje v večjem številu kot danes 
ukvarjali z igranjem. Lojzetova 
sestra, ki je bila nekoliko sta-
rejša, je že lahko igrala, on pa je 
seveda zvesto hodil gledat vsako 
predstavo. Želel si je igrati, pa so 
rekli, da je premajhen. Potem pa 
so v šoli pričeli pripravljati igro 
Tam daleč za morjem o življenju 
Afričanov in misionarjev. Mali 
Lojzek bi strašno rad bil igral, 
pa je imel težave z jecljanjem, 
sploh če se je prestrašil, ni mogel 
iz sebe spraviti niti besede. Zato 
je poslal teto, da je izprosila vlo-
go zanj. Pater Kajetan je bila 
njegova prva vloga in ob močni 
želji je vlogo izpeljal brez napa-
ke. Nato je nadaljeval šolanje na 
Ptuju in kot senzibilen, umet-
niško nadahnjen mladenič je pi-
sal pesmi, igre, ki pa so pri 
požaru vse zgorele. 

Veliko je k njegovemu veselju 
do igranja pripomoglo sosedstvo 
s Šugmanovimi. Danek Šugman 
je vodil gledališko skupino, z 
Zlatkom pa so že kot otroci 
doma uprizarjali razne igre, 
skeče. Ko so že vedeli, da bo vo-
jne konec, pa so v ta namen 
naštudirali dve igrici. Med vojno 
ni bilo nobenih prireditev in 
ljudje so jih željno čakali. Nasto-
pili so na skednju in predstavo 
ponovili kar trikrat. Gorišničani 
so bili vedno navajeni na gleda-
liške predstave. Publike je bilo 

vedno veliko, dvorana, ki je 
sprejela okrog 200 ljudi, je bila 
vedno polna. 

V povojnem času so bili po va-
seh mitingi in gledališčnike so 
vabili na vse konce in kraje. Lo-
jzek je v skupini Dančka Šugma-
na odigral različne vloge, potem 
pa so ustanovili mladinsko sku-
pino. Letno so naštudirali vsaj 
tri predstave. Z Matičkom so 
nastopili v Ljubljani in kot na-
jboljša podeželska gledališka 
skupina so osvojili prvo mesto in 
dobili so 14 dni dopusta na mor-
ju. V tem času se je na Ptuju 
pričelo ustanavljati poklicno gle-

dališče. Lojze Matjašič je v njem 
pričel igrati leta 1950 in njegova 
prva vloga je bila dvorni maršal 
v Sneguljčici. Gledališča je v tem 
času obiskovala gledališka komi-
sija iz Ljubljane, sestavljena iz 
eminentnih gledaliških imen. 
Ogledovali so si predstave po 
vsej državi. Lojzeta Matjašiča so 
videli v Celjskih grofih, ko je 
igral Pikolominija, in podelili so 
mu naziv "dramski igralec". Na 
Ptuju je ostal vse do razpusta 
gledališča. Jubilant se spomni 
silnega elana, s katerim so ljudje 
nekoč delali. Na gostovanja so se 
na začetku vozili še v odprtih to-
vornjakih in tako so prišli igrat 
popolnoma zaprašeni - ceste so 
bile še marsikje makedamske. 

Na programu so bila domača 
dela in dela klasikov. Letno so 
naštudirali osem do devet 
predstav in odigrali okrog 250 
ponovitev. Na Ptuju je bilo 7 

abonmajev, pa v Ormožu, Ljuto-
meru, Križevcih, Majšperku in 
še kje. Potem pa so eno za dru-
gim ukinjali gledališča in 
ptujsko se je obdržalo najdlje: 
"Mislim, da je bila to izredna 
škoda za ta okoliš, saj je ptujsko 
gledališče pokrivalo predvsem 
spodnji del Štajerske in Prek-
murje, kjer še danes nič ni. Prav 
boli me, ko poslušam po radiu, 
ko napovedujejo številne prire-
ditve, pa so skoraj vse v Ljublja-
ni. Zato sem vesel, da sem takrat 
ostal v domačem kraju, da tudi 
tem ljudem kaj nudiš. Prepričan 
sem, da si le redko kdo od naših 
ljudi ogleda kakšno predstavo v 
Mariboru ali Ljubljani. Zato je 
prav, da ponudim kulturo našim 
ljudem, da se razvedrijo ali pa da 
jim potečejo solze. Ljudje teh 
modernih del sploh ne gledajo 
radi. Tudi jaz nisem navdušen; 
pogledam že, da vidim, me pa ne 
veseli in za naše ljudi to niti ni 
primerno." 

Kot režiser je pred kratkim de-
lal v Dražencih. Tam se je zbrala 
skupina mladih, skoraj vsi so 
igrali prvič. Prevzelo ga je, da se 
je mladina ob vsej tej ponudbi, 
ki jo ima danes na voljo, 
odločila, da se hočejo ukvarjati 
prav z gledališčem. Zato je 
prevzel režijo in presenečali so 
ga vedno znova. Bili so celo 
pripravljeni zmrzovati na vajah 
v nezakurjeni dvorani. 

Z režijo se Matjašič ukvarja že 
od mladosti. Sicer prizna, da 
rajši igra kot režira, ampak nakl-
jučje pač hoče tako. Najtežje pa 
je igrati in režirati hkrati, sej ne 
more kontrolirati vseh soigral-
cev. Pravi, da kot režiser ni pre-
več strog, upošteva, da se igralci 
prostovoljno odločajo za sodelo-
vanje, in zato jih poskuša voditi 
z blago roko. Pri izbiri besedila 
in režiji se je treba podrediti 
okusu okolja. Treba je razmisli-
ti, kakšne igralce imaš, koliko, 
kaj so sposobni odigrati in tudi 
kakšna je publika. Le če 
upoštevaš vse te reči, je lahko 
predstava uspešna. In Mat-
jašičeve predstave so uspešne. Pa 
čeprav si še tako želi igrati 
Shakespearja, bo želja ostala 
neizpolnjena. 

Največkrat, sedaj že čez 20 let, 
pa Matjašič režira v Veliki 
Nedelji. Pred dvajsetimi leti je 
vskočil namesto Marte Frangež 
in potem je ostal, "ker je z njimi 
fino delati". V dolgih letih se je 
izkristalizirala skupina. Ko so 

delali Miklovo Zalo, je marsik^. 
teri Velikonedeljčan rekel: 
oder me ne dobite, drugo bom pj 
pomagal." In tako so pomagaij 
pri postavljanju kulis, kuhanju 
konjih ... In vse zastonj, na pros-
tovoljni bazi. Ob tem se sogbvor. 
nik spomni predstave Rdeča ka-
pica, ki so jo pripravljali pred 
leti na Ptuju. Za prijateljice 
Rdeče Kapice so potrebovali 
deklice, ki so prišle iz bližnje 
šole. "Neka punčka, hodila je v 
kakšen drugi razred, me vpraša 
po kaki tretji vaji: 'Tovariš, moja 
mamica sprašuje, koliko bom 
zaslužila, ko zdaj tu igram.' Bil 
sem brez besed. Včasih je res 
težko uskladiti gledališke de-
javnosti s službo katerega od 
igralcev, pa le gre." 

Lojze Matjašič je bil vse 
življenje razpet med gledališče 
in zemljo. Pravi, da ne bi mogel 
brez zemlje. Pa tudi brez gleda-
lišča ne. Kakšnega omembe 
vrednega finančnega efekta pa 
od tega ni bilo nikoli. Na-
jvečkrat se je zadovoljil s "hvala 
lepa", včasih pa še tega ni bilo. 
Le redkokdo ve in se potrudi 
razmisliti, koliko dela in časa je 
potrebno vložiti za nastop. In 
kakšna je odgovornost, ki jo s 
tem prevzame nase nastopajoči. 
"Pa če po nastopu vidim nekaj 
zadovoljnih obrazov, sem pop-
lačan in srečen." 

'Zgoraj' se je Lojzek Matjašič 
zmenil, da bo delal najmanj 60 
let in sedaj že zbira material za 
brošuro, v kateri bo izdal pesmi, 
spomine, anekdote. Tako je tudi 
preštel svoje nastope. V teh letih 
je odigral 186 vlog in zrežiral 84 
predstav. Pogosto je razveselje-
val otroke 25 krat kot Miklavi, 
400 do 500 krat kot dedek Mraz. 
Najbolj pa ga ljudje poznajo kot 
Kopajzarovega Tina. V tej vlogi je 
nastopil preko 200 krat po vsej 
Sloveniji, pogosto skupaj z 
Mico. Na obletnicah in različnih 
drugih prireditvah je zbral 300 
nastopov. Iz Hlapca Jerneja je 
naštudiral resen odlomek, s ka-
terim je nastopil čez 100 krat. 
Veliko pa je nastopov, ki niso za-
beleženi. Iz vseh vlog, oseb in 
karakterjev, v katere se je vživel, 
se od njih učil, namesto njih 
trpel in z njimi razveseljeval 
občinstvo, je načrpal ogromno 
bogastvo, ki ga nesebično deli 
okrog sebe. In tudi zato ga imajo 
ljudje najbrž tako radi. 

v ik i Iclemenčič ivanuša 

Na odru je drugi d o m Lojzeta M a t j a š i č a 

Ob jubilej ih - 70 . ro js tnem dnevu in 50 . ponovitvi 
Z a d r e g e za zadrego j 

PTUJ / HRUP IZ KLETNIH PROSTOROV VZNEMIRJA OBČANE 

Znhava, ki moti 
D o m krajanov dr. Jožeta Potrča na Potrčevi 34 je v 
zadnjem obdobju najbolj znan po dejavnostih kluba Obzor-
je . Ob konc ih tedna pa postajajo • že le l i to ali ne - nanj po-
zorni tudi bližnji sosedje. Iz k le tn ih prostorov prihaja 
hrup, ki ga povzročajo mladi , ko i ščejo v teh neurejenih 
prostorih sprostitev. 

Kljub temu da prostori niso 
urejeni in se mladi zabavajo do-
besedno na zemlji, saj tal ni, 
prav tako je svetloba improvizi-
rana, tudi sanitarij ni, jim to za-
dostujejo za druženje. Žal pa to 
druženje spremlja prekomerno 
popivanje, katerega posledice so 
pretirano razgrajanje in drugo, 
kar vznemirja bližnje stanovalce. 
Zaradi tega pogosto trpi tudi 
okolica doma: lesene klopi so že 
zdavnaj uničene, prav tako ogra-
ja ob balinišču, ki jo kljub po-
gostim popravilom vedno znova 
doleti pustošenje. Zaradi sobot-
nih žurov mladih na Potrčevi jih 
mora i^ogosto "poslušati" tudi 
Franc Šmigoc, ki je neke vrste 
oskrbnik teh prostorov in h ka-
teremu vsak konec tedna priha-
jajo mladi po ključ, ki jim odpira 
vhod v že omenjene kletne pros-
tore. Prizadeti pravijo, da nihče 
nima ničesar proti mladim, proti 
temu, da se tam dobivajo ob 

koncu tedna, le kulturno naj se 
zabavajo in naj za seboj ne 
puščajo odpadkov, čeprav pa je 

tudi res, da si zaslužijo kvalitet-
nejše prostore. Zabava v taki 
luknji, kot je klet na Potrčevi 34, 
je lahko vse prej kot zabava. Ker 
ti prostori sodijo v mestno četrt 
Center, bi se o ureditvi tega 
vprašanja morali najprej pogo-
voriti pri njih. 

M G 

Klet na Potrčevi 3 4 po e n e m od sobotnih žurov m l a -
dih Ptujčanov: prazni f laškoni in še kaj . 

Foto: M . O z m e c 

PTUJ / POKLICNA IN TEHNIŠKA STROJNA SOLA 

Odliini rezultati na 
tekmovanju v Novem mestu 
Na tradicionalnem državnem srečanju strojnih šol Slovenije, ki je bilo konec aprila v Novem mestu, 
je sodelovalo okrog 260 dijakov iz 30 šol. Predhodno so bila regijska tekmovanja In samo najboljši 
so se uvrstili v finale. Strojni tehniki so se pomerili v matematiki, mehaniki, tehniškem risanju, 
energetiki, regulacijah in krmilju, CNC tehnologiji, kovinarji pa so znanje in spretnosti prikazali v 
naslednjih poklicih: orodjar, strugar, elektroobločni varilec, plamenski varilec, konstrukcijski 
ključavničar, strojni mehanik in avtomehanik. Zelo privlačna so bila tudi tekmovanja v malem 
nogometu, odbojki, tenisu, atletiki in šahu. 
Dijaki Poklicne in teliniške strojne šole Ruj so zastopali podravsko regijo v tekmovanjih v matematiki, 
orodjarstvu, avtomehanski stroki, malem nogometu in atletiki,. Strojni tehnik Albin Jagarinec je bil 
prepričljivo prvi v matematiki na regijskem in republiškem nivoju, pripravljal ga je mentor prof. Ivan Emeršič. 
Prav tako je zasedel prvo mesto med orodjarji Boštjan Mihurko, pripravljat ga je mentor Jože Petrovič, 
učitelj praktičnega pouka. Zelo dobro so tekmovali tudi nogometaši, ki so zasedli 2. mesto, vodil jih je prof. 
Danilo Zupanič, in avtomehanik Tomislav Hohnjec pod vodstvom mentorja Štefana Borkoviča. 
V strokovnem delu srečanja so ravnatelji strojnih šot Slovenije, predstavniki Gospodarske in Obrtne 
zbornice Slovenije, IVtinistrstva za šolstvo in šport, Centra za poklicno izobraževanje in Zavoda za 
zaposlovanje govorili o kadrovskih potrebah v strojništvu in o slabem vpisu v srednje strojne šole. 
Problematika je večdimenzionalna. Predstavnik GZ Slovenije je poudarit, da je v Evropski skupnosti 
strojegradnja, kovinskopredetovalna industrija in industrija motornih vozit v močnem porastu in je 
diametralno nasprotna od stanja v Sloveniji. Trg delovne site potrebuje zlasti visokokvalificirane 
strokovnjake za zahtevne tehnologije (tehniki, inženirji). V Sloveniji bomo morali več vlagati v znanje in 
zagotoviti kapital za razvoj podjetij. Mladi se bodo odločali za tiste poklice, kjer bodo videti jasno osebno 
perspektivo. Zato bo potrebno tudi prenovljene programe čim bolj uskladiti z evropskimi standardi znanja-
V tem letu bosta tudi Ministrstvo za šolstvo in šport in RTV Slovenija posvetita več pozornosti predstavitvam 
deficitarnih poklicev na osnovnih šoiah. Ravnatelji strojnih šol so govorili o težavah šot, saj razen 
konstantnega upadanja vpisa v programe strojništva zastareva tudi učna tehnologija. Zato bo v prihodnje 
potrebno več sredstev iz amortizacije za nabavo novih učil, CNC strojev in računalniške tehnologije. 

M I l a n Cliwrii iawy r a v n ^ e i j j 



pESTRNIK / MAJSKE IGRE SDS 

ItkupUek la osnovno so/o 
^pS Destrnik je tudi letos organizirala tradicionalne Maj-

trajale štiri dni. Pričele su se v četrtek, 30. 
3prila, z radijsko delavnico, nadaljevale s petkovim krosom v 

starostnih kate&oriiah in kresovaniem. 
V soboto so člani SDM v okviru 

[lUiTianitarne akcije Imaš našo Iju-
^zen pripravili odbojkarsko tek-
movanje, v katerem se je pomeri-
lo šest ekip. Zmagala je ekipa 

SDM Destrnik. Pripravili pa so 
tudi šahovski turnir med ekipo 
Trdnjava Ljubljana in šahovskim 
klubom Destrnik; zmagal je 
šahovski klub Destrnik. Prijavni-

na za sodelovanje je bila plišasta 
igrača, te pa so potem prodali na 
licitaciji in tako zaslužili 24.500 
tolarjev; te so namenili za leto-
vanje socialno ogroženih otrok v 
OŠ Destrnik. 

V nedeljo, 3. maja, pa so bile 
tradicionalne majske igre, ki so se 
pričele s karaokami in nadaljeva-
le z zabavnimi igrami, v katerih 
so se pomerile štiri ekipe (ekipa 
Gostišče Grozi, SDM Destrnik, 
PGD Biš in ekipa Bifeja in trgo-
vine Pri Mici). Ekipe so pomerile 
v nošenju vode z brentami, v ska-
kanju z vrečami, iskanje predme-
ta v kadi, napihovanju balonov, 
sestavljanju kmečkega voza, 
vlečenju vrvi in plezanju na maj-
sko drevo. Vse dni pa so organizi-
rali srečelov ter njegov izkupiček 
100.000 tolarjev namenili za na-
kup opreme v OS Destrnik. 

Prireditev so se udeležili pos-
lanci državnega zbora iz stranke 
SDS, na šahovskem tekmovanju 
pa je sodeloval tudi mednarodni 
šahovski mojster Leon Gostiša. 

Z.Š. 
Skupinski posnetek ekip, ki so se udeležile sobotnega tek-
movanja v odbojki. Foto: Maja 

ZGORNJA LOZNICA / SKUPNI KONCERT ZBOROV IZ 
OPLOTNICE IN ZGORNJE LOZNICE 

tffff pesem odpfe jioto 
k srmm priltrtelimf 
Ob zaključku sezone je navada, da se pevski zbori predstavijo 
poslušalcem in tako prikažejo svoje delo. Navada pa je tudi, 
da domači zbor povabi v goste sosednjega, da občinstvo spoz-
na tudi njihovo petje. Tako se je minuli petek zvečer v prosto-
rih zgornjeložniške šole predstavila moška komorna skupina 
liilD Alojza Avžnerja z Zgornje Ložnice, v goste pa so povabi-
//moški pevski zbor KUD Oplotnica. Prireditvi so dali naslov 
'\aj pesem odpre vsa pota k srcem in prijateljem". 

Koncert je pričel gostujoči zbor 
iz Oplotnice, kjer zborovska tra-
dicija traja že desetletja. Sedanji 
moški pevski zbor, pri katerem 
poje 22 pevcev različnih starosti, 
pa vztrajajo že od leta 1990. Vsa ta 
leta ga uspešno vodi Jožica 
Brečko. Pevci nastopajo na šte-
vilnih prireditvah v domačem 
kraju, občini in tudi izven nje, 
vsako leto pa sodelujejo na vses-
lovenskem drtiženju pevcev v 
Šentvidu pri Stični. Izbor njiho-
vih pesmi je širok, najraje pa pre-
pevajo slovenske ljudske in umet-
ne pesmi. Zgornjeložniškemu 
občinstvu so tokrat zapeli osem 
slovenskih narodnih in umetnih 
pesmi in s svojimi ubranimi gla-
sovi segli v njihova srca ter ogreli 
tilani. 
Drugi del koncerta so nadalje-

vali gostitelji - moška komorna 

skupina KUD Alojza Avžnerja z 
Zgornje Ložnice. Tudi tukaj se 
lahko pohvalijo z dolgo pevsko 
tradicijo, vendar se je pri njih šte-
vilo članov spreminjalo iz leta v 
leto. Sedaj poje 12 pevcev, 1990. 
leta se jim je pridružil Vinko Go-
dec, ki skupino strokovno in 
uspešno vodi še danes. Pevce 
druži veselje do petja, ljubezen do 
ljudske in umetne pesmi, 
predvsem pa prijateljstvo. S svoj-
im širokim repertoarjem sodelu-
jejo na raznih prireditvah v 
domačem kraju in občini, na re-
vijah pevskih zborov v občini, 
pripravljajo pa tudi božično-no-
voletne koncerte. Posebnost sku-
pine je koledovanje. V zadnjih le-
tih so za Radio Ptuj posneli deset 
pesmi, sodelovali pa so tudi v od-
daji "Po domače" TV Slovenija. Z 
denarjem, ki ga na svojih koncer-

tih in nastopih prislužijo, organi-
zirajo vsako leto intenzivne pev-
ske vaje, kar jim veliko pomaga 
pri njihovem petju. Na petkovem 
koncertu so se občinstvu prvič 
predstavili tudi v novih oblekah. 
To je za takšno pevsko skupino, 
kot je njihova, brez dvoma velik 
finančni zalogaj. 

Tudi domačini so zapeli osem 
pesmi, preden pa so se poslovili, 
sta oba zbora zdrtižila svoje pev-
ske moči in zapela še skupni pe-
smi. Prva je bila Teže mi vodica, 
oba zbora je vodila Jožica Brečko, 
pri drugi, "Vinska", pa so pevci 
peli pod vodstvom Vinka Godca. 

Ob koncu moramo zapisati še 
tole: na zgonjeložniški šoli, kjer 
je široki hodnik namenjen za pri-
reditve, je ta običajno pretesen za 
vse, ki bi si jih žeželi ogledati. 
Tokrat je bilo nekoliko drugače. 
Število poslušalstva je bilo za 
omenjeni prostor ravno pravšnje. 
Pa pri tem ne mislim nikogar kri-
tizirati, saj so majski dnevi za 
kmete izredno delavni. Nekateri 
so menili, da bi moral biti kon-
cert uro pozneje - ob 21. uri, po-
tem pa bi prišel še marsikdo. 

Vida Topolovec 

obeh zborov, ki jih je tokrat vodil Vinko Godec, so zapeli vinsko napitnico. 
Foto: Samo Brbre 

Uspešna premiera in komeri 
Kulturno društvo Dobrava je nastalo v pričetku leta 1996 in 
takrat je delovala le ena sekcija - moški pevski zbor. Nas-
lednje leto pa je delo pričela tudi dramska skupina, ki je mi-
nuli petek v ormoškem domu kulture premierno uprizorila 
veseloigro Županova Micka Antona Tomaža Linharta. K 
temu kulturnemu razcvetu na Dobravi gotovo pripomore tudi 
novi vaški dom, ki daje streho za vaje in druga srečanja 
vaščanov. Dobrava šteje le 146 prebivalcev in v društvu poleg 
domačinov delujejo tudi člani, ki ne živijo na Dobravi. 

Na pobudo Ota Žnidariča in 
Štefke Šoštarič so v začetku leta 
od pogovorov o dramski skupini 
in dejavnosti stopili k dejanjem. 
Za strokovno pomoč so poprosili 
Milivoja Zemljiča, ki jim je prev-
zel režijo in predlagal, da se lotijo 
kakšne krajše in lažje predstave. 
V društvu je opaziti zavidanja 
vredno organizacijo in občutek 
pripadnosti društvii. Vsi si med-
sebojno pomagajo. Če ena od sek-
cij pripravlja kakšen projekt, po-
magajo tudi drugi. Letos je bila 
ustanovljena še športna sekcija in 
kulturniki jim prav tako pomaga-
jo pri urejanju igrišča za odbojko. 
To sodelovanje je bilo lepo videti 
na sami predstavi, ki je bila 
skrbno izpeljana. Za sceno je 
poskrbel Oto Znidarič, kostume 
so nabavili v mariborskem gleda-
lišču in po raznih skupinah. S fri-
zurami in lasuljami si je dal 
opravka mojster Peter Lesjak. 

Nastopilo je sedem igralcev, od 
katerih jih je kar pet s to igro 
doživelo svoj igralski debi. Žlaht-
nega gospoda Tulpenheima je zai-
gral Mirko Zlatnik, prepričljiva 
Sternfeldovka je bila Andreja 
Žnidarič, posrečenega Monkofa je 

ustvaril Rajko Košič. Podobo 
Mickinega očeta župana Jaka je 
pričaral Franc Štrman. Naslovno 
vlogo je odigrala Anita Kosec, 
njen simpatični ženin Anže pa je 
delo Borisa Dornika. Komičnega 
in v glažek zaljubljenega Glažka 
pa je predstavil Milan Habjanič. 
Posebnost dobravske Županove 
Micke je uspešno sodelovanje z 
domačim moškim pevskim zbo-

rom pod vodstvom Franca Mag-
diča. Pevci so pričeli večer, se po-
javili kot sodelujoči v sami igri, 
kjer je bila uslišana njihova podo-
knica, in pripravili še efekten 
zaključek. Dramska igra je nam-
reč dvodejanka in je zato precej 
kratka. Za dovoljšen obseg pro-
grama so običajno tretje dejanje 
prispevali pevci. Harmonijo je 
prispeval Jože B. Turica. Nekateri 
od nastopajočih so sodelovali kot 
igralci in pevci in na njih je bilo v 
minulih tednih veliko, dvojno 
breme vaj. 

Dobravčani so ustvarili zelo 
prisrčen, za oko in uho prijeten 
nastop. Eno predstavo imajo že 
odkupljeno v celoti, načrtujejo pa 
tudi gostovanje v Metliki. 

vki 

Prizor iz dobravske Zupanove Micke. 

ZcMbupi roiuna na pomot kraim 
v minulih letih Kmetijska 
zadruga Ormož ni imela 
možnosti za investicije, lani 
pa so prenovili večino svojih 
trgovin. Še posebej velik za-
logaj je bila prenova starega 
grajskega marofa, kjer je 
imela včasih gospoda svojo 
živino, v njem pa so živeli 
tudi podložniki, ki so jo 
oskrbovali. Danes je na tem 
mestu trgovina s semeni, 
umetnimi gnojili, za živinski 
in rastlinski odkup. Od apri-
la do novembra je na marofu 
zelo živo, saj je to center, 
kjer se združuje kmetijska 
proizvodnja in se pripravlja 
za trg, proizvajalci pa se tu-
kaj oskrbijo z reprodukcij-
skim materialom in storitva-
mi. 

Obnovo marofa so pričeli že 
lani, delo na objektu pa so končali 
pred kratkim, pred njim na zele-
nici pa nameravajo urediti raz-
stavni prostor za svojo trgovino. 
Marof je izjemno prostoren in za-
druga je zmogla le prenovo 
pročelnega trakta. V štirikotnik 
zgrajeni kompleks z velikim no-
tranjim dvoriščem pa potrebuje še 
veliko obnove in denarja. Direk-
tor kmetijske zadruge Anton 
Šalamon je povedal, da so čutili 

odgovornost do zadružnikov in 
kraja, v katerem živijo, in so mo-
rali nekaj postoriti. Žadruga ima 
še veliko objektov in vsi imajo 
dolgo zgodovino, zato bi jih bilo 
neodgovorno prepustiti zobu 
časa. Vendar je že zdaj jasno, da 
vsega ne bo zmogla. 

Objekte, ki jih nameravajo 
obdržati tudi v prihodnosti, so 
delno že obnovili, da jih ne bo do-
datno najedal zob časa. Pričeli so s 
prodajalnami na Kerenčičevem 
trgu, posodobili so poslovalnice 
pri Miklavžu in Sv. Tomažu. Po-
tem so se lotili marofa. Celoten 

predračun znaša 48 milijonov to-
larjev. Tega zadruga seveda sama 
ni sposobna investirati. Prenova 
prvega trakta je stala 12 milijo-
nov. V lanskem letu so za posodo-
bitev objektov porabili več kot 52 
milijonov tolarjev. Del denarja 
(10 milijonov) so dobili tudi od 
ministrstva za kmetijstvo, saj so se 
prijavili na njihov natečaj. V za-
drugi želijo, da marof dobi celovi-
to podobo, in si intenzivno priza-
devajo, da bi se v njem več dogaja-
lo. Razmišljajo o pridobitvi 
kakšnih soinvestitorjev. Menijo 
namreč, da spomeniško varstvo in 
občina ne bi smela stati ob strani 
in ne bi jim smelo biti vseeno, 
kako bo marof izgledal. Direktor 
Šalamon pravi: "Mi smo začeli, 
pokazali smo voljo, vložili o^om-
no denarja." Obnovljena je bila ce-
lotna streha prvega trakta, kar je 
čez 850 kvadratnih metrov; celot-
ne strehe je čez 2800 kvadratov. 

Barva na zunanjem ometu je 
skoraj identična prvotni poslikavi 
marofa. Odločili so se za sanirni 
omet, ker bo držal precej več, kot 
če bi le zakrpali rane. Zadruga 
ima v svojih stavbah precejšnje 
premoženje. Odločili so se, da 
vseh pač ne bodo obdržali, ker jih 
ne potrebujejo in njihovo 
vzdrževanje preveč stane. Če bi 
propadale, bi bila gospodarska 
škoda še večja. Seveda pa nepre-
mičnin v Ormožu in okolici ne bo 
lahko prodati. 

vki 

Ormoški marof ima vsaj v pročelnem delu prenovljeno po-
dobo 

MARKOVCI / TRIDESET LET 
MOŠKEGA ZBORA 

Pesmi glas druži nas 
v soboto je moški pevski zbor Markovci praznoval tridesetletni-

co. Zbor deluje v sklopu Kulturnega društva Alojza Štrafela Mar-
kovci. 

Ustanovitelj zbora je bil markovski učitelj Štefan Vugrinec in ga 
vodil osem let. Nasledil ga je domačin Janez Bezjak in se polnih 
devetnajst let ustvarjal z zborom, 4 žal pred tremi leti mnogo prez-
godaj umrl. Sedaj vodi zbor Srečko Zavec. 

Za jubilej je zbor v telovadnici markovske šole pripravil celo-
večerni prodam priredb šestnajstih ljudskih in umetnih pesmi. 
Zbor je vodil Srečko Zavec, program pa je povezovala predsednica 
kulturnega društva Slavica Pičerko. O zgodovini zbora je govorila 
Karolina Pičerko, zbor pa je ob svoji tridesetletnici izdal tudi 
brošuro z naslovom Pesmi glas druži nas. 

fl 



Kuharski nasveti 
Lilijevke: iesen, šaloika, drobniak... 

Veliko vlogo pri pripravi jedi imajo tudi lilijevke , saj s svojimi 
tipičnim okusom izboljšujejo ter dodajo okus in vonj nešteto 
jedem. Najbolj znani predstavniki te skupine so česen, šalotka 
in razne druge vrste čebul ter drobnjak. 

Drobnjak je edino pravo ku-
hinjsko zelišče iz te družine. Ima 
nežen okus in je veliko nežnejši kot 
drugi predstavniki te družine. Ven-
dar lahko nekatere kljub temu v 
majhnih količinah uporabimo kot 
zelišča .Tako lahko drobnjak nado-
mestimo z zelenjem spomladanske 
čebule; ker pa ima čebula izrazit 
okus, je vzamemo nekoliko manj. 
Bledo zeleni listi pora so primerni 
za samostojno solato. 

Pri drobnjaku so najkoristnejša 
stebelca rastline, primerni za upor-
abo pa so tudi njegovi vijoličasti 
cvetovi. Uporabimo jih lahko kot 
užiten okras ali kot sestavino 
mešanih solat. Drobnjak lahko 
uživamo surov ali z njim obogatimo 
okus jedem in ga dodajamo proti 
koncu kuhanja. Če ne uporabimo 
drobnjaka kot celote, ga s škarjami 
narežemo, da ne poškodujemo ozi-
roma zmečkamo stebelc. Blanširana 
stebelca lahko uporabimo tudi za 
povezavo majhnih zelenjavnih šop-
kov, na primer korenja, stročjega 
fižola, slanine in podobno. Z nare-
zanim drobnjakom izboljšujemo 
okus kremnim juham, solatam in 
jajčnim slanim omletam. 

Česen je znan po svojem močnem 
vonju in okusu in je nepogrešljiv 
dodatek v kuhinjah mnogih dežel. 
Njegova kulinarična vrednost je v 
njegovi začimbni moči. V majhnih 
količinah poudarja tudi druge aro-
me. Iz njega pripravljamo veliko sa-
mostojnih omak, surovega pa doda-
jamo kot sestavino solatnih prelivov 

in marinad. Pri kuhanju je pomem-
ben čas kuhanja, saj po dolgem ku-
hanju postane njegov okus milejši 
in nekoliko sladkast. Bistveno dru-
gače se obnaša pri pečenju in 
praženju. Pečenje česna naj poteka 
previdno, vendar hitro, ker se hitro 
prismodi in daje jedem grenak prio-
kus, zato ga za okus pri pečenju 
pečenk dodajamo na koncu ali pa 
pri pečenki dolijemo nekoliko več 
tekočine, da se česen v nastalem 
soku kuha ter do konca pečenja raz-
pade in z drugimi sestavinami po-
maga, da nastane tudi okusna oma-
ka, ne samo pečenka. Če želimo mi-
lejšo aromo česna, bi ga sicer lahko 
tudi po določenem času pečenja od-
stranili, enako pa lahko naredimo 
tudi pri praženju: preden dodamo 
druge sestavine jedi, česen, ko 
zadiši, odstranimo. 

Zelo znana je grška česnova oma-
ka, ki jo ponudimo k pečenim in ku-
hanim ribam ter kuhani ali narahlo 
praženi zelenjavi. Pripravimo jo 
tako, da vzamemo dve rezini belega 
kruha, katerima odrežemo skorjo 
ter ju namočimo v razredčen vinski 
kis. Posebej olupimo 6 strokov 
česna. Namočen kruh dobro 
ožmemo in ga damo v kuhinjski 
strojček, dodamo še česen in 3 deka-
grame na lističe narezanih 
mandljev. Takoj prilijemo 2 do3 
žlice olivnega olja. Ko se mešanica 
med sabo začne povezovati, počasi 
prilijemo še olivno olje. Vsega sku-
paj porabimo 250 ml olivnega olja. 
Dobro obdelano omako pred servi-
ranjem začinimo s soljo in poprom 

ter ponudimo. Če omako pripravlja-
te brez kuhinjskega strojčka , pose-
bej najprej fino sesekljajte česen, 
nato še mandlje in nato sekljajte na 
deski vse tri sestavine . Dobro se-
sekljane sestavine dajte v primerno 
veliko posodo, temeljito premešajte 
in dodajte še olje in začimbe. 

Pri nas pa si iz česna pogosteje pri-
pravimo toplo česnovo omako ali pa 
je Česen vsaj sestavina zelo znanih 
omak, kot so gobova in smetanova. 
Toplo česnovo omako pripravimo 
tako, da na maslu prepražimo dve 
naribani žemlji , zalijemo s poljub-
no mesno juho, dodamo fino sesekl-
jan česen in kuhamo. Po okusu soli-
mo in popramo. Tik pred serviran-
jem omako po potrebi pretlačimo in 
ji okus izboljšamo s kislo smetano. 
Ponudimo jo k ribam in teletini. 

Česen je lahko pomembna sestavi-
na pri konzerviranju zelenjave, iz 

'—J njega si lahko 
^ / C " ^ pripravimo tudi 

C . w česnov kis. 
N a d a P i g -

učiteljica 
kuharstva 

Krvodajalci 
28. APRIL - Bojan Fras, Potrčeva 22, 
Ptuj, Sonja Koren, Mariborska c. 70, 
Orehova vas. Vlado Belšak, Panonska 
5, Ruj , Leon Zoreč, Gregorčičev dre-
vored, Ptuj. Elizabeta Ferčič, Sobetin-
ci 4, Drago Smolinger, Golobova 8, 
Ruj , Alojz Gajser, Stanečka vas 12, 
Darko Horvat, Tržeč 11/b, Rozalija 
Gomilšak, Juršinci 88, Radovan Me-
saric, Slape 17, Bojan Stanič, Mihovci 
7/a, Stanislav Zavec, Turniška 26, 
Ruj , Ivanka Zemtjarič, Kajuhova 12, 
Kidričevo, Ivan Šibila, Apače 250, Mi-
lan Munda, Ut. 25. maja 5, Ruj , Zvon-
ko Kolar, Apače 188, Anton Jeza, Sta-
nečka vas 8, Anton Cenar, Mezgovci 
55, Gera Čeh, Podvinci 98/c, Peter 
Petek, Starošince 5, Slavica Veršič, 
Moškanjci 55, Anton Peršuh, Tmovec 
4/a, Janez Kužner, Lovrenc na Dr. pol-
ju 6, Goran Ivezič, Trubarjeva 7, Ptuj, 
Janez Feguš, Mejna cesta 4, Ru j , 
Zvonko Auer, MIhovce 12, Albin Pe-
trovič, Vareja 6, Vilko Turk, Lovrenc 
na Dr. polju 6, Leon Kozenburger, Per-
gerjeva 15, Ruj . Jožef Šprah, Po-
brežje 27. Bruno Skuber, Ul. B. Kraig-

herja 26, Kidričevo, Danica Burjan, 
Slovenja vas 6/a, Anton Mohorko, 
Tmovec 11, Janez ŠJajnŠe^ Tovar-
niška 1, Kidričevo, Borut Šalamun, 
Nova vas 101, Marjan Jus, Rujska 
Gora 2/a. Frančiška Cafuta, Hreničeva 
1, Ptuj, Stanko F r č e č , ^ a č e 175, Sta-
nislav Kuster, Loperšiee 41, Anton 
Hasemali, Zg. Hajdina 151, Janez Ma-
rin, Podgorci 74, Ivan Zemljartč, Dor-
nava 141, Jože Vidovič, Lancova vas 
53/a, Alojz Karto, Krivi Vrh 22, Roman 
Podgoršek, Cirkovce 1/n, Dušan 
Tetičkovič, Slovenskogoriška c. 1, 
Ruj , Gorazd Rajher, ProletarskaS, Ki-
dričevo, Jože Majerhofer, Hajdoše 40, 
Atjoša Lovišček, Malečnik 36, 
Franček Veber, Rujska 2/a, Ormož, 
Vinko Gorjup, Dragonja vas 12, Stan-
ko Draškovič, Mestni Vrh 60/a. 
30. APRIL - Ajbin intihar, Gerečja vas 
12, Karolina Žtnko, SoleČka vas 6/c, 
Franc Hrga. Jurštnci 75, Roman Sok, 
Moškanjci 124, Vlado Motaln, Toma 
Brejca 3, Kamnik, Danilo Borovček, 
Mejna c. 30, Ruj , Rudi Štelcer, Po-
brežje 118, Stanko Pleteršek, Pleterje 
71, Robert Omik, Potenšak 56. 

PRIPRAVLJA MAG. BOJAN SINKO, SPEC. 
KLIN. PSIH. / NEKATERI DRUGI PROBLEMI 
DUŠEVNEGA ZDRAVJA - 1 72. NAD 

Z^ikon^ difviintt in 
33. nadaljevanje 
Nevrotično 
pogojeni zakonski 
konflikti - 15,nad, 
Nevrotični zakon -
11. nad. 

Drugi tip narcističnih ljudi je 
bolj itttrovertiran; okolju se ne 
vsiljujejo, pač pa t iho čakajo, da 
bo nastopil njihov čas, to je, da 
bodo l judje sami odkrili njihovo 
vrednost. Zanimivo je, da s tako 
svojo zadržanostjo zares imponi-
rajo okolju in pritegnejo pozor-
nost l judi; & nič d r u g ^ okolje 
vsaj ugiba, ka j se dogaja v teh 
Iju<fch, to pa je ravno tisto, kar 
felijo d o s e ^ 

Taki l judje so po pravilu dobri 
poslušalci, hitro se vživijo v dru-
ge ljudi in ljudje j im zaradi nji-

hove molčečnosti in lojalnega 
vide;ra hitro zaupajo. Gledano v 
celoti, so meje med temi l judmi 
in okoljem nekako zabrisane. 
T o pa je tudi glavni namen tega 
zadržanja; s tem ni več razmjitve 
med jaz-ti, na posreden način 
namreč oropajo druge ljudi nji-
hove samostojnostij sami pa s 
tem okrepijo in hkrati pre-
prečijo sleherno možnost 
razočaranja. Breme, ki ga naia-
p j o partnerjem, je, da morajo 
i i ^ l n j e v a t i njihove idealizirane 
predstave. 

Pri izbiri zakonca poznajo nar-
cistični ljudje le eno: partner naj 
se žrtvuje zanje tja do popolnega 
samoodrekanja in samozanikan-
ja. Popolnoma nemogoča se jim 
zdi ljubezen, v kateri se eden ne 
odreče popolnoma svojih stališč, 
zahtev in mišljenja. Prav tako se 
jim zdi nemogoča sleherna kon-
frontacija brez sočasnega propa-

da ljubezni; zato tudi pričakuje-
jo, posebno tisti drugega tipa, da 
jim bo partner brez besed, tako 
rekoč iz oči bral, kaj tisti hip 
želijo, in jim to tudi izpolnil. Na 
to, da bi se oni odpovedali čem« 
v prid partnerja, seveda ne po-
mislijo ali pa jih ob tem popade 
hud občutek tesnobe. 

Večinoma ostanejo narcistični 
l judje v svojih pričakovanjih 
razočarani. Zato ni nič čudnegs^ 
da se nmogi med njimi sploh ne 
poročijo ali pa se hitro ločijo. 
Edino, kar jim ostane, je fantazi-
ja. 

Razvojni pogoji take osebnosti 
so znani. V otroštvu namreč 
niso razvili trdnega jaza, pa tudi 
ne prave solidarnosti do ljudi. 
Zaradi tega trajno iščejo varnost. 

Naslednjič pa o partnerj ih nar-
cističnih ljudi. 

m a g . B o j a n Š l n k o 

PRAVNI NASVETI / PIŠE: MIRKO KOSTANJEVEC 

Nadaljevanje iz prejšnje 
številke 

Na ztmanjih oddelkih sodi upravno sodišče 
glede na prebivališče oziroma sedež tožnika. 
Ce tožnik nima prebivališča oziroma sedeža v 
Republiki Sloveniji, sodi upravno sodišče na 
zunanjem oddelku glede na kraj izdaje uprav-
nega akta, ki se izpodbija s tožbo. (7 čl. ZUS); 

II. Vrhovno sodišče Republike Slovenije in 
to: 

a) na prvi stopnji v zadevah, naštetih v 10. čl. 
ZUS; 

b) o pritožbah zoper odločbe, izdane v uprav-
nem sporu, na prvi stopnji; 

c) o izrednih pravnih sredstvih, če zakon ne 
določa drugače (5. čl. ZUS). 

Območja sodnih okrožij Višjih sodišč v Re-
publiki Sloveniji določa Zakon o sodiščih (Ur. 
1. RS, št. 19/94). Tako npr. za območje Višjega 
sodišča v Mariboru štejejo sodna okrožja Mari-
bor, Murska Sobota, Ptuj in Slovenj Gradec. V 
cit. zakona pa je tudi določeno, katero območje 
se šteje za območje sodnega okrožja. 

# Katerih dejstev stranke ne smejo nava-
jati in katerih dokazov predlagati v uprav-
nem sporu 

V upravnem sporu stranke ne smejo navajati 
tistih dejstev in predlagati tistih dokazov, za 
katere so imele možnost navajati oz. jih pred-
lagati v postopku pred izdajo upravnega akta 
(14. čl. ZUS). 

# Stranke v upravnem sporu 
Te so: 

a) tožnik, ki je lahko posameznik, vsaka 
pravna oseba, organizacija, naselje, skupina 
oseb in drugi, ki mislijo, da je kakšna njihova 
pravica ali na zakonu oprta neposredna korist 
z upravnim aktom kršena. Državni pravobra-
nilec je lahko tožnik, kadar meni, da je z 
upravnim aktvom kršen zakon v škodo javne 
koristi; 

b) toženec, ki je lahko državni organ, nosilec 
javnih pooblastil oziroma organ lokalne skup-
nosti, katerega akt se izpodbija; 

c) zastopnik javnega interesa, ki je državni 
pravobranilec ali za posamezno vrsto sporov 
drug zastopnik javnega interesa, določen od 
vlade; 

č) druge osebe, če tako določa zakon (čl. 17-
20 ZUS). 

% Tožba 
Upravni spor se začne s tožbo ali drugim 

pravnim sredstvom, če zakon tako določa. 
V 25. čl. ZUS je navedeno, v katerih prime-

rih se sme upravni akt izpodbijati in kdaj je 
podana bistvena kršitev upravnega i^stopka, v 
28. in 31. čl. ZUS pa je določeno, kaj vse je tre-
ba navesti v tožbi in kaj ji je potrebno priložiti 
ter kaj se s tožbo zahteva. 

Tožbo je treba vložiti v 30 dneh od vročitve 
upravnega akta. 

Tožba ne ovira izvršitve upravnega akta, zo-
per katerega je vložena, če zakon ne določa 
drugače (30. čl. ZUS). 

0 Kaj sme storiti stranka v primerih, ko 
pristojni upravni organ ne izda upravne 
odločbe v z zakonom predpisanem roku 

Storiti sme: 
1. če upravni organ prve stopnje ne izda 

odločbe, zoper katero ni pritožbe, v dveh me-
secih ali pa v krajšem z zakonom določenem 
roku in če je tudi na novo zahtevo ne izda v na-
daljnjih sedmih dneh, sme tožnik sprožiti 
upravni spor, kot če bi bila njegova zahteva 
zavrnjena; 

2. če organ prve stopnje ne izda odločbe, zo-
per katero je dopusma pritožba v dveh mese-
cih ali pa v krajšem, s posebnim predpison 
določenem roku, ima stranka pravico obrniti 
se s svojo zahtevo na organ druge stopnje. Zo-
per odločbo organa druge stopnje sme stranka 
sprožiti upravni spor; 

3. če organ druge stopnje v dveh mesecih ali 
pa v krajšem z zakonom določenem roku ne 
izda odločbe o strankini pritožbi zoper 
odločbo prve stopnje ali pa je v istih rokih ne 
izda v primeru pod točko 2 in če je tudi na 
novo zahtevo ne izda v nadaljnjih sedmih 
dneh, sme stranka sprožiti upravni spor, kot če 
bi bila njena pritožba oz. v primeru pod točko 
2 njena zahteva zavrnjena (26. čl. ZUS). 

# Naloge Upravnega in Vrhovnega 
sodišča po sprejemu tožbe 

Členi 34 - 69 ZUS se nanašajo na sodišče, ki 
rešuje upravne spore, in vsebujejo določbe o 
predhodnem preizkusu tožbe, o postopku s 
tožbo, o vzorčem postopku, o pripravljalnem 
postopku, o odločitvi predhodnih vprašanj, o 
glavni obravnavi, o seji, o odločbi in o izdaji 
začasne odredbe. 

Konec prihodnjič 

PIŠE: I N G . M I R A N GLUŠIČ / ^ V VRTU m V VRTU ^ V VRTU # V VRTU ^ 

v €veto€em tnalu 
V maju, ko se narava odene v zeleno preobleko, ko zac-
veto vrtovi, polja in gozdovi, se utrip življenja poživi, v 
njem vse pomladno oživi. Ta navdih zasvoji tudi 

vrtičkarja, da se že bolj predajamo zelenemu bivalnemu okolju in ga še 
skrbneje negujemo. 

v SADNEM VRTU maja in junija vege-
tacija pri vseh sadnih vrstah doseže svoj 
vrhunec. Za rast in razvoj drevesa ter 
pričakovanega pridelka so v tem obdob-
ju potrebni vsi rastni pogoji: svetloba, to-
plota, vlaga ter hrana. Za svetlobo in to-
ploto nam v naših podnebnih razmerah 
ni potrebna posebna skrb, v sušnih ob-
dobjih pa moramo poskrbeti, da za obilo 
rodnega nastavka mlade sadne rastline 
in sadna drevesa oskrbimo z vlago. 
Vlažnosti tal ne dopolnjujemo samo z za-
livanjem, temveč je še pomembnejša 
redna in plitva obdelava tal, s katero pre-
prečujemo izhlapevanje vode, hkrati pa 
so takšna tla zračnejša in v njih se kore-
nine lažje razvijejo in prehranjujejo dre-
vesno krošnjo. 

V tem obdobju je priporočljivo potrosi-
ti drugi obrok rudninskih gnojil, v pov-

prečju eno pest na kvadratni meter 
površine v obsegu drevesne krošnje, in 
to mešanega gnojila nitrofoskai v raz-
merju 15:15:15. Gnojilo potrosimo pred 
dežjem ali preden smo se namenili 
pričeti sadni vrt ali posamezna drevesa 
zalivati. 

V maju ne sadimo več sadnega drev-
ja, razen če so sadike vzgojene v vsebni-
kih, torej z vraščeno koreninsko grudo, 
ali pa so do sedaj bile hranjene v hladil-
nici in so še v fazi zimskega mirovanja. 
Pri drevninah, pa naj bo to sadno ali 
okrasno drevje ter grmiJevje, ko je že 
zbrstelo in so se razvili listi ali celo po-
ganjki, so se pred tem korenine obdale z 
nešteto majhnih lasastih koreninic, ki 
imajo za nalogo iz tal črpati talno raztopi-
no in prehranjevati z njo nadzemne or-
gane. Pri presajanju se te koreninice 
poškodujejo in potrgajo, pa če smo ga 

izvedli še tako skrbno. Drevesce se zato 
ne prime, če pa se že vkorenini, je to 
vkoreninjenje tako počasno, da rast v 
prvem letu, često pa tudi v naslednjih le-
tih zaostaja. 

V letošnji sadilni sezoni posajena dre-
vesca nadzorujemo pri njihovi začetni 
rasti, sproti rahljamo drevesni kolobar, 
če se zaskorji, ter odstranjujemo plevel, 
da se ne zapleveli. Če opazimo, da kate-
ra od sadik ni vzbrstela, je pa njeno lubje 
še zeleno in sočno, je najbolje, da jo iz-
kopljemo, ji obnovimo rez korenin in 
pred ponovno saditvijo 24 ur namaka-
mo. Z obnovo rezi korenin in namakan-
jem vzpodbudimo in pospešimo rast ko-
renin in s tem črpanje hrane iz tal. Nad-
zemne dele sadike, debelce in 
predčasne poganjke pa ovijamo v 
vlažno jutovino, kar bo pri toplem in do-
volj vlažnem vremenu vzpodbudilo 
brstenje in rast poganjkov. 

V OKRASNEM VRTU odcvetajo še 
poslednje zgodnje vrste okrasnih čebul-
nic. Odcvetela stebla jim dosledno od-
stranimo, da se na njih ne bi razvijal plod 
oziroma semenica in odvzemal hrane 

čebulici. Če gojimo narcise v trati, te ne 
kosimo, dokler listi narcis ne porjavijo, 
ko prenehajo usvajati organsko hrano. 

V sredi maja, ko se je zemlja že dobro 
ogrela, lahko sejemo v cvetlične gredice 
na prosto cinije, žametnice, portulak ter 
okrasne in navadne sončnice. Brž ko 
bodo vzklile, pregosti posevek raz-
redčimo na potrebno razdaljo in opleve-
mo. Sadik, ki so dovolj obrastle, ne pre-
sajamo, temveč sadimo kar na stalno 
mesto. 

Ob tem času je že odcvetelo nekaj 
vrst zgodnjih okrasnih grmovnic. Da bi 
jim obdržali vzgojno obliko in da bi se 
bolje obraščale, jim namesto predpom-
ladanske rezi sedaj opravimo vzgojno 
rez v zeleno. V osnovi se zelena rez v 
ničemer ne razlikuje od zimske, le da to-
krat izrezujemo še odcvetela socvetja, 
da se ne bi tvorili plodovi oziroma seme-
nice. Po cvetenju in opravljeni rezi 
grmovnice še plitvo okopljemo, opleve-
mo in pognojimo z mešanim gnojilom ni-
troskalom. 

V ZELENJAVEM VRTU, ki je maja že 
povsem ozelenel, se enako kot posevki 
vrtnin bohoti in razrašča plevel. Pra-
vočasni pietvi in uničevanju čim 
manjšega plevela v tem času posvetimo 
največ pozornosti. Koreninske plevele, 
ki se razmnožujejo s koreninami, kot so 

koprive, pirnica, preslica, dresni in po-
dobni, izpulimo s korenino vred, nato pa 
pustimo na soncu, da se dobro pre-
sušijo, šele nato jih lahko kompostiramo. 
Semenski pleveli, ki se razmnožujejo s 
semeni, kot so kurja črevca, regrat, njiv-
ska zlatica, rogovilček in podobni, pa 
morajo biti z vrta odstranjeni, preden 
prično cveteti, ker jih večina semeni že 
med cvetenjem. 

Če smo rane sorte kolerabice, cvetače 
in zelja posadili aprila, je sedaj čas, da 
posadimo srednje rane in pozne sorte 
teh vrtnin. Za zgodnejšo rabo, ko ne bo 
več na voljo glavnate solate, je že čas za 
setev endivije, sicer pa v maju še sejemo 
krhkolistne sorte solate: ljubljansko le-
denko, braziljanko, dalmatinsko ledenko 
in unicum, saj te v vročih poletnih dneh 
niso med tistimi, ki bi takoj uhajale v 
cvet. 

Rabarbari sproti odstranjujemo cvetne 
poganjke. Cvetovi porabijo za tvorbo 
plodov in semena veliko rastlinske hra-
ne, pri čemer slabijo koreniko in liste. 

Rane sorte korenčka in peteršilja raz-
redčimo na pnmerno razdaljo, vse do 
sredine junija pa sejemo rdečo peso za 
jesensko rabo in zimsko hrambo. 

M i r a n G l u š i č , i n g . a g ^ 



pTUJ / PRICETEK SPORTNO-HUMANITARNE AKCIJE 

t 'Vetrom v laseh" med mlade 
y 2ačetku tega meseca se je začela enomesečna športno-hu-
^anitarna akcija Športne unije .Slovenije. Njen zaključek bo 

junija v Murski Soboti, cilj prireditve pa je aktivno ukvar-
janje mladostnikov s športom. 

Športno-humanitarna akcija Ve-
0 v laseh - s šponom proti drogi, ki 
jo letos prireja Športna unija Slo-
venije že tretjič, se je pričela s pol-
no paro. Do zaključne prireditve 
se jih bo zvrstilo po vsej Sloveniji 
kar 35. V Ptuju bo veter zavel 21. 
maja. 
Akcija sodi v gibanje šport za 

vse, s katerim se Športna unija 
Slovenije zavzema za naraven, 
zdravju in okolju prijazen, varen 
in uravnotežen športni slog živl-
jenja. Akcija je prerastla že v vses-
lovensko akcijo. 
Šport spremlja otroka že od rane 

mladosti. Z njim se seznanja v igri 
in drtiženju, v njem uživa in spoz-
nava samega sebe, svoje zmožnos-
ti. Od tu akcija Veter v laseh pov-
zema svoje osnovno vodilo: otro-
kom in mladostnikom želi na za-
nimiv, dinamičen, zdrav, dejaven 
in razgiban način predstaviti po-
zitivno možnost preživljanja pros-
tega časa. Mladim v številnih kraj-
ih po Sloveniji omogoča sodelo-
vanje na športnem, glasbenem in 
\\tovnem področju. Veter v laseh 
pa ne išče samo zmagovalcev, tem-

več je glavni cilj akcije, spodbudi-
ti spoznavanje in prijetno, 
sproščeno druženje mladih. Z za-
nimivimi dogodki želi pritegniti 
njihovo pozornost in jih s tem 
odvrniti od stranpoti sodobnega 
življenja. 

Veter ne pozna meja! Ptujčane 
bo prevetril v četrtek, 21. maja. 
Akcijo, ki na Ptuju v odlični orga-
nizaciji poteka že od samega 
začetka, letos prirejata Športna 
zveza MO Ptuj in Društvo za tele-
sno vzgojo Partizan Ptuj v sodelo-
vanju s Športno unijo Slovenije. V 
okviru akcije bodo organizirali 
tekmovanja za vse starostne sku-
pine v košarki, odbojki in rolanju, 
ob tem pa bodo potekali tudi li-
kovna delavnica, okrogla miza, 
glasbeni nastop skupine Hudobni 
volk ter še druga presenečenja. 
Med mlade v starosti med 12 in 20 
let bodo razdelili tudi preko 4000 
zgibank z izobraževalno vsebino. 
Spodbuden je tudi podatek, da se 
vsako leto te športno-humanitar-
ne akcij udeleži vedno več mladih. 

Program prireditve v četretek, 
21. maja: 

10.00: otvoritev akcije: igrišče 
KS pri OŠ Ljudski vrt; nastopajo: 
mažoretke Studia M, padalci Ae-
rokluba Ptuj, skupina rolerjev, 
plesni klub AWnbo; 

11.00: pričetek tiu-nirja v 
košarki za starostno kategorijo do 
15 let (igrišče KS pri OS Ljudski 
vrt); 

- pričetek turnirja v košarki nad 
15 let (igrišča pri Šolskem centru 
Ptuj); 

- pričetek turnirja v odbojki za 
starostno kategorijo do 15 let 
(Športna dvorana Center); 

- pričetek turnirja v odbojki za 
starostno kategorijo nad 15 let 
(Športna dvorana Center); 

- tekmovanje v rolanju za vse 
starostne kategorije (kartodrom 
Hajdoše, odhod ob 10.45 izpred 
OŠ Ljudski Vrt); 

10.00: - pričetek timiirja v teni-
su za osnovne in srednje šole 
(Teniška šola Zoki - Terme Ptuj, 
odhod ob 10.45 izpred OŠ Ljud-
ski vrt); 

13.00-. - okrogla miza: Jaz v sve-
tu odvisnosti! (ŠC - dvorana za 
odrom, g. Aleksander Solovjev, 
defektolog, ga. Irena Toš-Koren, 
dipl.psih., ga. Danila Jurgec, soc. 
delavka, g. Marjan Kokot, dipl. 
soc.); 

15.00: nastop glasbene skupine 
Hudobni volk (igrišče pri OŠ 
Ljudski vrt); 

16.00: otvoritev prenovljenega 
nogometnega igrišča DTV Parti-
zan; 

- nogometna tekma: častni in or-
ganizacijski odbor - predsedniki 
športnih društev. Športni zavod. 
Športna zveza; 

18.00: zaključek prireditve. 
Lahko se priključite kot aktivni 

gledalci ali kot gibljivi tekmoval-
ci. 

Pa dober veter! 
Simon Starček 

PTUJ / LETOS ŽE OKROG DVAJSET EKOLOŠKIH OTOKOV 

Z focenim zbiranlem cfo manlsegm onesnaševanla 
v Spuhlji so postavili prvi ekološki otok za ločeno zbiranje odpadkov v mestni občini Ptuj zu-
naj centra za ravnanje z odpadki. V njem so posode za odlaganje starega papirja, odpadnega 
stekla, pločevink, kovin in konzerv ter embalaže pet. V tem trenutku gre za te štiri vrste odpad-
kov, ki jih po sprejetih občinskih predpisih iz leta 1996 ni več dovoljeno odlagati v posode za 
mešane odpadke. 

Po programu iz lanskega leta 
naj bi že v letu 1997 postavili šest 
ekoloških ototkov, z letošnjim 
programom pa jih načrtujejo še 
p)etnajst. Skupaj naj bi jih tako le-
tos v mestni občini postavili 21. 
Drugi ekološki otok so postavili v 
Prvencih, tretji bo v Dražencih, 
do konca meseca ju bodo postavi-
li še ob OS Ljudski vrt in po-
družnični OŠ Grajena. Kot je 
povedala Alenka Korpar, višja 
svetovalka za varstvo okolja v od-
delku za okolje, prostor in gospo-
darsko infrastrukturo mestne 
občine Ptuj, v tem trenutku pri-
pravljajo dokumentacijo za eko-
loški otok pred trgovino Panora-
ma na Vičavi. Postavitev eko-
loškega otoka (zemeljska dela in 
zgradba) financira mestna 
občina, posode za odpadke pa 
podjetje Cisto mesto. Izbira loka-
cij za otoke poteka po dogovoru 
med mestno občino ter primest-
nimi in mestnimi četrtmi. 

Spuheljski ekološki otok se je 
"prijel" že v nekaj dneh. Namen-
jen ni samo občanom tega 

območja, vanj lahko omenjene 
odpadke odlagajo tudi iz drugih 
okolij, le navodila je potrebno 
spoštovati. Do končne podobe 

mu manjka le še lu-editev okolice, 
za kar bodo poskrbeli v mestni 
četrti Jezero. 

MG 

Prvi ekološki otok za ločeno zbiranje odpadkov (starega papir-
ja, kovin, pločevink in konzerv, embalaže pet ter odpadnega 
stekla) v mestni občini Ptuj že obratuje. Postavili so ga v 
Spuhlji, na kraju, kjer je bil nekoč stal gasilski dom. 

Foto: Črtomir Goznik 

Na turistični kmetiji Škrlec v Spoanjem Partinju pri Jurov-
skem Dolu v Slovenskih goricah je bila letna skupščina Zveze 
ribiških družin Maribor. Na njej sta med gosti sodelovala tudi 
predsednik Ribiške zveze Slovenije Borut Jerše in predstavnik 
ZRD Ptuj Stane Žitnik. Govorili so o okoljevarstvenih nalo-
gah ribiških organizacij in izrazili zaskrbljenost nad eno-
stranskimi kritikami na račun ribičev, ki imajo v Sloveniji že 
110-letno tradicijo. 

Uvodoma je predsednik ZRD 
Maribor Bojan Javomik pouda-
ril, da so uspešno opravili vse 
predvidene n^oge, sprejeli novi 
statut in se odgovorno lotili go-
spodarjenja z ribjim bogastvom. 
V njihovo zvezo je včlanjenih se-
dem ribiških družin od Pece do 
Slovenskih goric in obrobja Ptuj-
skega polja. Izrazil je obžalovan-
je, ker se skupščine niso udeležili 
vabljeni predstavniki pristojnih 
državnih organov, s katerimi do-
bro sodelujejo. Odločno je 
zavrnil enostranske kritike 

dvomljivih naravovarstvenikov, 
ki ne upoštevajo naravnih verig 
in zakonitosti. Doslej ribiči niso 
iztrebili nobene ribje vrste in 
zato ne morejo pristati na kritike 
in privezovanje ob sramotilne 
stebre, je poudaril Bojan Javornik 
in dodal, da bodo ribiči v prvi 
vrsti, ko bo država delila milost 
in koncesije za vode. Imajo kaj 
pokazati tako na društvenem kot 
tudi na gospodarskem področju. 

Ribiči so izjemno zaskrbljeni 
zaradi pojavov onesnaževanja 
okolja, voda in obrežij. V zvezo je 

vključenih 3000 članov, med nji-
mi tudi veliko mladih, kar je še 
posebej razveseljivo. Gospodarijo 
s 1073 ha vodnih površin, med 
katerimi je tudi 128 ha izločenih, 
varstvenih voda. Za vlaganje rib 
so lani porabili 36 milijonov to-
larjev, skupaj s prostovoljnim de-
lom pa znaša ta prispevek ribičev 
več kot 51 milijonov tolarjev. To 
je čedna vsota denarja, ki so jo 
prihranili državi. V zadnjem času 
se srečujejo s prevelikim številom 
ribojedih ptic, zlasti kormoranov 
in sivih čapelj. To je problem, ki 
ga bodo morali pristojni organi 
strokovno rešiti, seveda ne na 
škodo rib in ribičev. 

V razpravi so opozorili na poja-
ve onesnaževanja voda, tudi po-
horskih hudournikov, in opozo-
rili, da Podravje ne more postati 
oaza za preštevilne ribojede ptice. 
Zato pričakujejo ukrevanje mi-
nistrstva za okolje in prostor. 

Stane Žitnik iz ZRD Ptuj je 
opozoril na ogroženost podusti v 
reki Dravi na odseku od Melja do 
Ptuja in izrazil željo, da bi ribiči 
sosednjih družin in njihovih zvez 
v prihodnje še tesneje sodelovali. 
Menil je, da bi bilo treba po-
spešiti sprejemanje normativnih 
aktov, zlasti zakona o sladkovod-
nem ribištvu, in se v ribiških or-
ganizacioj še bolj odpreti 
navzven. Problem ribojedih ptic 
je po njegovem mnenju večplas-
ten, zato pričakuje strokovne 
rešitve. Povedal je, da na Ptuj-
skem jezeru ostaja do 350 kormo-
ranov in da jih preko zime 
pričakujejo okoli 7 tisoč. To pa je 
številka, ki terja tehten premis-
lek. Kritiziral je tudi slabosti in 
napake ribičev in opozoril na pri-
mere nespoštovanja dogovorjenih 
norm (tudi pri vlaganju neav-
tohtonih rib, kar ni dopustno). 
Pozdravil je napore, da bi ribiči v 
Podravju nasploh tesneje sodelo-
vali. 

Skupščino je pozdravil tudi 
predsednik Ribiške zveze Slove-
nije Borut Jerše in govoril o 
prednostnih nalogah. Poleg spre-
jemanja novega zakona jih čaka 
veliko dela pri krepitvi medna-
rodnega sodelovanja z ribiškimi 
organizacijami na Hrvaškem, 
Madžarskem in v Avstriji. 

M.Toš 

PTUJ / MEDOBČINSKO TEKMOVANJE KAJ VES O PROMETU 

Ha/bo^g M/mffka m Šammmka ̂ da 
Letošnjega medobčinskega tekmovanja Kaj veš o prometu, ki 
je v organizaciji Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem pro-
metu občine Ptuj ter ob sodelovanja s Policijsko postajo Ptuj, 
Ipravno enoto Ptuj in njenim izpitnim centrom ter avtošola-
mi z območja UE Ptuj, potekalo prejšnjo sredo v OŠ Ljudski 
vrt, se je udeležilo blizu 70 učencev osnovnih in srednjih šol z 
območja nekdanje občine Ptuj. 

Mladi so svoje znanje najprej 
dokazovali v pisnem testiranju o 
cestnoprometnih predpisih, za-
tem v spretnostni vožnji s kole-
som po prometnem poligonu in 
tia^adnje še v ulični vožnji. V 
ekipni konkurenci srednješolcev 

slavila ekipa Ekonomske 
srednje šole (Dejan Urlep, Dam-

Pernek, Sašo Topolovec in 
îga Tovornik) pred Gimnazijo 

(Dejan Kvar, Marko Belšak, Sta-
nislav Pišek in Damir Lovenjak) 
'n Poklicno tehniško kmetijsko 
^lo (Robert Mohorič, Aleksan-
der Perhac, Egon Predikaka in 
Prečko Pšeničnik. Med 12 osnov-
nošolskimi ekipami pa so najmanj 
'Negativnih točk zbrali učenci OS 

Mladika (Aleksander Bolcar, Da-
niel Prosenjak, Mitja Mihalinec) 
pred OŠ Grajena (Jure Tikvič, 
Benjamin Anžel, Marko Malek in 
Mario Zoreč) in OŠ Ljudski vrt 
(Daniel Predikaka, Miha Požgai, 
Rok Dežman in Denis Golob). 

Med posamezniki je med 
srednješolci zbral najmanj kazen-
skih točk Dejan Urlep (EŠ) pred 
Dejanom Kvarom (Gimnazija) in 
Damjanom Pemekom (EŠ), 
medtem ko je med osnovnošolci 
zmagal Aleš Kiseljak (OŠ Hajdi-
na) pred Danielom Predikako in 
Mihom Požgaiem - oba iz šole 
Ljudski vrt. 

Na popoldanski zaključni slove-
snosti so najbolje uvrščenim 

izročili pokale in priznanja, prvo-
uvrščena med osnovnimi in 
srednjimi šolami pa sta se domov 
odpeljala kar z novima kolesoma. 
Sicer pa držimo pesti za zmago-
valce medobčinskega tekmovanja, 
ki se bodo udeležili državnega 
prvenstva osnovnih in srednjih 
šol v soboto, 30. maja, v Kranju. 

M. Ozmec 

STROKOVNJAKI SVETUJEJO 

Oskrba posevkov sladkorne pese 
1. REDČENJE - Eno prvih opravil v posevkih veliko organske mase, koreni pa zelo intenzivno di-

sladkorne pese po zatiranju plevelov je redčenje 
posevkov, ki so bili sejani na korekcijo sklopa. 
Redčiti pričnemo, ko pesa razvije 4-6 listov, 
običajno po prvem kultiviranju. 

Osnovno vodilo pri redčenju: v vrsti si dve rastlini 
ne smeta biti bliže od 18 do 22 cm. Na ta način 
dosežemo optimalni skop, to je 80.000 - 100.000 
rastlin na hektar. Redčenje je potrebno opraviti 
pravočasno, saj se z vsakim zamujenim dnem 
zmanjšuje pridelek. Pogosta napaka je puščanje 
pregostega sklopa, posledica pa je slabša kako-
vost kombajniranja. 

2. DOGNOJEVANJE - Sladkorno peso dognoju-
jemo samo z dušikom po navodilih 100 - 200 kg 
KAN/ha, običajno pred pn/im kultiviranjem, najpoz-
neje pa do konca maja. Poznejša uporaba dušika 
velikokrat povzroči zmanjšanje vsebnosti sladkorja 
in zmanjšuje tehnološko kakovost pridelanih kore-
nov. Za dognojevanje priporočamo uporabo KAN-
a; sečnine (uree) za dognojevanje ne smemo upo-
rabljati. V primerjavi s KAN-om se sečnina hitreje 
topi, vendar pa je njeno delovanje sorazmerno 
počasno. Rastline lahko sečninski dušik uporablja-
jo šele potem, ko ga drobnoživke v tleh "predelajo" 
v rastlinam dostopne oblike. To pa je za optimalno 
prehrano sladkorne pese prepozno, posledica pa 
je manjši izkoristek sladkorja pri predelavi pese v 
tovarni. 

3. MEDVRSTNO OKOPAVANJE (KULTIVIRAN-
JE) - Ker je sladkorna pesa rastlina, ki v tleh razvije 

hajo, je nujno, da so tla med vrstami obdelana. 
Medvrstno okopavanje omogoča: boljše ukorenin-
jenje pese in s tem lažje sprejemanje hranil iz tal, 
boljšo izmenjavo plinov med tlemi in atmosfero, 
enakomerno vpijanje vode (padavin) in preprečuje 
izgubo vode iz tal zaradi evaporacije. 

S tem opravilom preprečujamo zaskorjenost, kar 
omogoča hitrejšo in boljšo rast pese, hkrati pa tudi 
uničujemo plevel med vrstami. Posevek pričnemo 
strojno okopavati, ko so vidne vrste. Priporočamo, 
da kultiviranje opravite vsaj dvakrat. Pri prvem oko-
pavanju uporabljajte zaščitne diske, da ne poško-
dujete mladih rastlin. 

4. UPORABA BORA - Bor je eno najpomemb-
nejših mikrohranil v prehrani sladkorne pese. Po-
manjkanje povzroča bolezen srčno trohnobo kore-
nov, posledica katere je manjši pridelek ter slabša 
kakovost korenov. Dodajanje bora je nujno, če je 
pesa posejana na izčrpanih tleh z nizko vsebnostjo 
organske snovi, če smo tla apnili ali na tleh, kjer je 
vsebnost bora nižja od 0,7 ppm. Priporočamo foli-
arno gnojenje s soluborom ali topborom ali katerim 
drugim gnojilom, ki vsebuje bor. Solubor ali topbor 
lahko prvič uporabite skupaj z insekticidi proti list-
nim ušem, drugič pa skupaj s fungicidi proti cerko-
spori. 

Silva Kuharič, dipi.ing.agr., 
Tovarna sladkorja, d.<L, 
Raziskovalna enota za sladkorno peso SO pred člani komisije morali pokazati tudi, 

obvladajo ulično vožnjo s kolesom. Foto: M. Ozmec 



PTUJ / PRIREDITEV OB ZAČETKU TURISTIČNE SEZONE 

Sreianie z lependamim olimpionikotn 
PTUJ JE ZAČETEK TURISTIČNE SEZONE DOČAKAL Z VEČ TISOČ CVETLICAMI NA OKNIH IN BALKONIH STAREGA MESTNEGA JED|^ 
IN V CVETLIČNEM GRBU TER Z ZASTAVAMI, KI SO JIH OBESILI NA PETDESET STARIH ZGRADB V MESTNEM JEDRU 
v Ptuju je bila v soboto prireditev, s iiatero je najstarejše 
mes to na Slovensl iem s imbol ično pričelo oziroma nadalje-
valo y začetku leta pričeto turist ično sezono, ki bo po pr>ih 
kazalc ih ena najuspešnejš ih v zadnjih letih. Letos je leto 
športa v turizmu, zato je glavni organizator prireditve I ur-
i s t ično društvo Ptuj v sodelovanju z mes tno obč ino Ptuj v 
goste povabil o l impionika l ^ o n a Štuklja, ki je svoj pozdrav 
posebej nameni l športni mladini oz iroma športnikom, brez 
katerih ni turizma, in j ih pozval, da se vključujejo v turizem 
po najboljš ih močeh , ker bodo s t em pomagal i pri tur-
i s t ičnem uveljavljanju Ptuja in okol ice , prav tako pa da bo 
šport živel in tudi sam kot dejavnost privabljal turiste. 

Za prijetno vzdušje v mestu so 
skrbele tri godbe na pihala: iz 
Ptuja, Ormoža in Podlehnika, 
ormoško so spremljale tudi ma-
žorete in športniki. Pri podvozu 

je bila svečanost ob zasaditvi 
ptujskega promocijskega grba iz 
okrog dva tisoč begonij (darilo 
sekcije ptujskih cvetličarjev pri 
Območni obrtni zbornici Ptuj), 

pri restavraciji Ribič ob novem 
mostu za pešce čez Dravo pa so 
odprli turističnoinformacijsko 
stojnico, ki bo odprta vsak dan v 
tednu od 9. do 18. ure in v kateri 
bodo do konca septembra proda-
jali turistične spominke in turis-
tom posredovali turistične infor-
macije o ptujski turistični in 
drugi ponudbi. Na ranči v 
Budini pa je brodarsko društvo 
Ranča organiziralo dvodnevni 
navtični sejem. 

Na osrednji prireditvi na Slo-
venskem trgu, ki se je je ob neka-
terih drugih gostih udeležil tudi 
Leon Štukelj, so posebej zani-
miv in prisrčen program pripra-
vili osnovnošolci Olge Meglič, 
ki so ptujske turistične zanimi-
vosti predstavili na rapovski 
način in na Ptuj povabili vse tur-
iste sveta. Prvič pa so se Ptujčani 
srečali tudi z društvom kmetic iz 
Slovenskih Konjic, v katerem 
nastopajo kmečke žene in dek-
leta ter po celi Sloveniji pred-
stavljajo modo svojih dedkov in 
babic. Zelo izviren nastop je 
imela tudi folklorna skupina 
ptujske bolnišnice, ki se ji je za 
kratek čas pridružil tudi olim-
pionik Leon Štukelj - zaplesal je 
z eno od članic. 

Predsednik Mariborske tur-
istične zveze Anton Rous je last-
nikom štirih lokalov v Ptuju 
izročil turistična priznanja za 
lepo urejen lokal v letu 1997. 
Prejeli so jih Milenko Lužnik iz 
gostišča Lužnik na Ormoški 

In formaci jska stojnica 
za tur iste pri p e š m o s t u . 

cesti, Bojan Miško iz Bo caffeja 
na Slovenskem trgu, Marija 
Soršak iz Express bara v Prešer-
novi ulici in Irena Zuran iz ex-
pres bara Jura v Obrtni coni v 
Ptuju. 

Prireditve ob pričetku tur-
istične sezone, kakršna je bila v 
soboto v Ptuju, pripravlja večina 
slovenskih turističnih mest. 
Predstavljajo eno od oblik 
ozaveščanja za turizem. Predsed-
nik Turistične zveze Slovenije 
dr. Marjan Rožič je še posebej 
pohvalil ptujsko turistično 
društvo za njegove aktivnosti, 
saj je eno med 400 v Sloveniji, ki 
se lahko pohvali z izredno 
bogato dejavnostjo. Župan 
mestne občine Ptuj dr. Miroslav 
Luci je tudi ob tej priložnosti 

izrekel vse priznanje predsed-
niku društva Albinu Pišku, saj 
brez njega takšnih prireditev, 
kot je bila sobotna, v Ptuju ne bi 
bilo. Pri tem ni pozabil omeniti 
dejavnosti GIZ Poetovio vivat 
oziroma organiziranosti ptu-
jskega turizma, ki sedaj z zak-
onom o pospeševanju turizma 
postaja državni projekt. Prvič, 
odkar je postal državni sekretar 
za turizem, pa je bil v soboto v 
Ptuju tudi Tomaž Zaje, ki že 
sedem let spremlja na svetovnih 
popotovanjih našega olim-
pionika Leona Štuklja. 

V sobotno praznično vzdušje 
Ptuja so se aktivno vključili tudi 
balonarji. Svoj ognjeni krst je z 
njimi doživel tudi podžupan 

mestne občine Ervin Hojker, ^ 
je odprl navtični sejem in predj! 
ptujsko promocijsko zastavo, 
so jo ptujski rancarji pripeljgj! 
po Dravi, županu mestne občinj 
Ptuj Miroslavu Luciju. 

Ptuj je v soboto dopoldne j 
prireditvijo ob začetku tuf. 
istične sezone živel sicer še bolj 
polno kot ponavadi. Nekateri pj 
so pri tej prireditvi pogrešal] 
dogajanje, ki bi se preveselil^ 
pozno v noč. 

Olimpionik Leon Štukelj je 
Ptuja odšel s priložnostnim dar. 
ilom, ki so ga mu ga izročili H) 
sprejemu v ptujski Mestni hiši^ 
željo, da še dolgo ostane čil in vj. 
talen. 

Af« 

Ol impionik Leon Štukel j m e d s p r e h o d o m po ptujskih 
ul icah. Povedal je , d a se v Ptuju počuti kot zrel 
m laden ič . Foto: Čr tomir GoznU 

Pri restavraci j i Ribič je p o d ž u p a n m e s t n e obč ine 
Ervin Hojker s imbol ično predal ptu jsko promoc i jsko 
z a s t a v o ž u p a n u m e s t n e obč ine Miroslavu Luciju. 
Z a s t a v o so po Dravi pripeljal i ptujski rancar j i . 



prUJ / ŽUPANI o USTANOVITVI POKRAJINE SP. PODRAVJE S PRLEKIJO 

gegionalno povezovanje "ptujskih" obiin 
lupani občin na Ptujskem so v ponedeljek v !V1estni hiši v Ptuju 
^^pisaii pismo o nameri o ustanovitvi pokrajine Spodnje Podra-

s Prlekijo, v katero se bodo v začetni fazi povezale le novous-
^^ijovljene občine na Ptujskem: Destrnik-Trnovska vas, Dorna-

Gorišnica, Juršinci, Kidričevo, Majšperk, Videm, /avrč In 
ij,gstna občina Ptuj. Ustanovitev pokrajine temelji na oze-
^^Ijski, gospodarski, politični, kulturni in zgodovinski po-
v e z a n o s t i prebivalcev tega območja. Župani devetih občin na 
ptujskem si prizadevajo, da bi od pokrajine imeli koristi vsi 
prebivalci na tem območju oziroma vse občine, ki se v pokrajino 
povezujejo. 

podpisniki pisma o nameri 
soglašajo, da se l a h k o p o k r a j i n a 
Spodnje Podravje s Prlekijo 
razširi tudi na območja 
sosednjih občin. Tako je župan 
občine Videm Franc Kirbiš 
spomnil na svojo pobudo, da bi 
pokrajino imenovali Spodnje 
Podravje s Prlekijo in Haloze, 
vendar predloga za zdaj še niso 
sprejeli, župan občine Juršinci 
Alojz Kaučič pa je dejal, da bi 

kazalo že v tej fazi v pokrajino 
pritegniti občino Videm ob 
Sčavnici, na drugi strani pa tudi 
Rogatec. 

Predsednik koordinacijske ko-
misije za ustanovitev pokrajine 
mag. Anton Velikonja je pove-
dal, da so v pokrajino povabili 
tudi slovenjegoriške občine, 
Ormož, ki ga v tej fazi tudi še ni, 
pa pristop v pokrajino še tehta, 
je bilo slišati neuradno. Po 

ponedeljkovem podpisu pisma o 

nameri se bodo o njem izrekle 

tudi politične stranke v teh 

občinah, zatem pa naj bi ga 

potrdili sveti vseh devetih 
občin. 

Župani občin na Ptujskem so 
11. maja podpisali tudi dogovor 
o pomoči Posočju, in sicer v de-
narju najmanj v znesku dva mi-
lijona tolarjev, s katerimi bodo 
poskušali obnoviti eno od 
porušenih stavb v Posočju, ka-
mor so v ponedeljek v obliki 
pomoči odpeljali še dve prikoli-
ci: eno iz skupnega premoženja 
bivše občine Ptuj in eno, ki so jo 
prizadetim po potresu namenili 
delavci Zdravstvenega doma 
Ptuj . Z območja nekdanje 
ptujske občine so doslej na pri-
zadeto Tolminsko poslali pet 
prikolic. 

Tretj i dokument, ki so ga 11. 
maja podpisali župani z 
območja devetih občin Upravne 
enote Ptuj, pa se nanaša na do-
govor o skupnih aktivnostih za 
pridobitev zemljišča za reševal-
no postajo, ki naj bi jo pričeli 
graditi še letos, če ne bo dodat-
nih težav. Investitor gradnje bo 
mestna občina Ptuj. 

Ponedeljkovo srečanje župa-
nov je bilo tako "uglašeno" kot 
že dolgo ne. Skoda, da niso po-
dpisali še delitvene bilance, da 
bi se lahko pričeli povezovati na 
novih, zdravih osnovah. 
"Krivda" je bila bojda v mestni 
občini, ki delitvene bilance ni 
pripravila za podpis na ponedel-
jkovem srečanju oziroma ta naj 
še ne bi imela take vsebine, ki bi 
zadovoljila vse. Zato pa se sedaj 
povezujejo v pokrajino na osno-
vi interesov in predvsem prosto-
voljno. Pismo o nameri za usta-
novitev pokrajine Spodnje Po-
dravje s Prlekijo je pripravljeno 
na osnovi zdajšnjega zakona o 
lokalni samoupravi, nastajanje 
oziroma oblikovanje pokrajine 
pa so spodbudile teze zakona o 
pokrajini, pri oblikovanju kate-
rega želijo po izjavi ptujskega 
župana Miroslava Lucija po-
dpisnike pisma o nameri tvorno 
sodelovati. Je pa pobuda za po-
krajino stara najmanj dve leti. 

M G 

Zadovoljni župani po podpisu pisma o nameri o ustanovitvi 
pokrajine Spodnje Podravje s Prlekijo 

Na Tolminsko so odpeljali še dve prikolici. Foto: Kosi 

ORMOŽ / GRADNJA OBVOZNICE 

Promet po obvoz' 
f f i c l septembra 
Od Bogdana Vrezncrja, pomočnika direktorja avtocestnih 
projektov v severovzhodni Sloveniji pri Družbi za državne ces-
te smo izvedeli, da dela pri gradnji ormoške obvoznice poteka-
jo po načrtih in da so z doslej narejenim zadovoljni. Viadukt 
Lešnica je že skoraj povsem končan, delavci celjskega podjetja 
pa se ukvaijajo le še s hidroizolacijami. Nadvoz Tomaž je že 
odprt za promet, tik pred odprtjem pa sta tudi nadvoza Har-
dek in Dobrava. 

Nadvoz Dobrava je tik pred ureditvijo 

Na trasi obvoznice sta dva iz-
vajalca - Gradiš in SCT. Pri delu 
niso imeli težav, lepa zima je 
omogočala skoraj nepretrgano 
delo. Tudi sedaj jim je vreme 
naklonjeno in to je izjemno 
važno. Nedavno deževje jim je 
namreč onemogočalo delo pri 
zemeljskih delih. Trenutno se 
ukvarjajo z deli pri odvodnja-
vanju in na voziščni konstrukci-
ji. Izvajalci so odrinili tudi že 
humozno plast v smeri proti 
vzhodu, tako da je sedaj lepo vi-
den celoten potek trase. Pres-
tavljeni so vsi komunalni vodi -
nizko- in visokonapetostni 
električni vodi, voda in plin. 

Pogovori z lastniki zemljišč, 
po katerih poteka obvoznica, še 
vedno niso povsem končani, 
vendar ostaja le še dogovor s 
skladom kmetijskih zemljišč. 
Cena del se bo predvidoma 
zvišala za 10 do 15 odstotkov za-
radi nekaterih sprememb pri 
projektu. Obvoznica bo 
končana, kot je bilo obljubljeno 
v pogodbi, do septembra. Bilo je 
tudi nekaj namigovanj, da bi se 
utegnilo zgoditi, da bi bila dela 
končana že junija ali julija, ven-
dar bi to pomenilo nočno delo 
in dodatne stroške. 

vki 



PTUJ / K O N Č A N O LASTNINSKO PREOBLIKOVANJE 
KMETIJSKEGA KOMBINATA 

Kombinat bo delnišlia družba 
Kar šest let dolga je bila zgodba o lastninskem preoblikovanju 
Kmetijskega kombinata Ptuj. Vodstvo je vztrajalo pri izvedbi s 
strani delavskega sveta potrjenega programa, pri tem pa se 
mnogokrat spopadalo z nasprotovanji posameznikov in insti-
tucij, ki jim načrtovano lastninsko preoblikovanje ni ugajalo. 
Kakorkoli že, od konca prejšnjega tedna je pravnomočno tudi 
drugo soglasje Agencije za prestrukturiranje in privatizacijo 
RS in prižgana zelena luč, da se Kmetijski kombinat Ptuj 
vpiše v sodni register kot delniška družba. 

Kmetijski kombinat bo imel 
kar 19 tisoč delničarjev. Za nje-
gove delnice je bilo veliko zani-
manje tudi v javni prodaji in po 
tej poti je dobila bodoča del-
niška družba kar 38,82 odstotka 
delničarjev. Zanimanje je bilo 
še večje, tako da bodo lahko v 
KK Ptuj vnovčili le 65 odstot-
kov ponujenih certifikatov. Os-
tanek certifikatov bodo torej 
ponudnikom vrnili, ti pa jih 
bodo še lahko vnovčili pri ne-
katerih pooblaščenih investicij-
skih družbah. Lastninska 
struktura Kmetijskega kombi-
nata Ptuj bo naslednja: poleg 
omenjenega deleža delničarjev 
iz javne prodaje bodo imeli za-
družni upravičenci 2,77-odstot-
ni delež. Slovenski odškodnin-
ski sklad bo imel 7,72-odstotni 
delež osnovnega kapitala. Kapi-
talski sklad pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja 17,40 
odstotka,- Slovenska razvojna 
družba 15,63 odstotka, ude-
leženci interne razdelitve 16,50 
odstotka in udeleženci notran-

jega odkupa 1,17-odstotni delež 
osnovnega kapitala. 

SPORAZUM S 
SKLADOM 
KMETIJSKIH 
ZEMLJIŠČ 

Prejšnji četrtek je bil na 
sedežu Sklada kmetijskih 
zemljišč in gozdov v Ljubljani 
sestanek med vodstvoma sklada 
in Kmetijskega kombinata 
Ptuj, med drugim namenjen 
tudi reševanju nesoglasij, ki so 
nastala zaradi dodeljevanja 
zemlje, ki jo obdeluje kombi-
nat, v posest posameznim kme-
tovalcem. Sestanek je bil 
uspešen, saj bodo sporazumno 
sprejeta stališča dolgoročno 
razreševala odprta vprašanja. 
Dosežen je bil dogovor o zago-
tovitvi šolskega kmetijskega 
posestva Srednji kmetijski šoli 
na Ptuju, način financiranja na-
kupa objektov, način zagotav-
ljanja kmetijskih zemljišč za 
posestvo kot tudi nadaljnje za-
gotavljanje zemljišč za potrebe 

šolskega posestva. Skupaj gre za 
80 do 100 hektarjev kmetijskih 
zemljišč. Z realizacijo projekta 
šolskega kmetijskega posestva 
bo Kmetijski kombinat Ptuj 
poravnal vse zapadle obveznos-
ti iz naslova zakupnin za najeto 
zemljo, ki so bila pogosto ka-
men spotike. Dogovorjen je bil 
tudi način pobota zakupnine za 
odplačno pridobljena zemljišča 
Kmetijskega kombinata Ptuj. 
Obenem so se dogovorili o raz-
rešitvi konflikta, ki je nastal ob 
razpisu Sklada kmetijskih 
zemljišč in gozdov za zakup 
zemljišč, ki so bila doslej v po-
sesti Kmetijskega kombinata. 
Med drugim je bilo dogovorje-
no, da se pripravi nova zakupna 
pogodba, ki bo skladna s sedan-
jo posestjo kmetijskih zemljišč 
Kmetijskega kombinata Ptuj. 
Do sklenitve te nove pogodbe 
Sklad ne bo razpisoval zemljišč, 
ki so v posesti kombinata. Vsa 
zemljišča, ki jih je Kmetijski 
kombinat posejal, ostanejo v 
njegovi posesti do žetve, za 
zemljišča, za katera je sklad že 
izdal kmetom sklepe o zakupu, 
pa bo sklenil s kmeti pogodbe, 
ki bodo začele veljati po spravi-
lu posejanih pridelkov. Tako 
kaže, da se je končala še ena 
zgodba, ki jih je bilo zadnja leta 
več in so posledica neurejenih 
razmer na področju gospodar-
jenja s slovensko kmetijsko 
zemljo. 

J. Bračič 

PTUJ / VABILO NA ŠTAFETO MLADOSTI NA KOLESIH 

Štafeta mladih nekoliko drugaie 
s štafeto mladosti na kolesih, ki se bo 

pričala 21. maja v Mariboru in končala 23. 
maja v Piranu ,želi Mladi forum ZLSD obu-
diti tradicijo štafete mladosti in ji dodaja nov 
pomen. Povezala naj bi klube Mladega for-
uma in izpostavila ključne probleme sloven-
ske mladine. V prvi letošnji dajejo poseben 
poudarek vprašanjem pomanjkanja tera-
pevtskih centrov skupnosti za zdravljenje od-
visnosti, onesnaževanju okolja in socialnim 
oziroma stanovanjskim problemom mladih 
družin in študentov. 

Letošnja pot štafete bo trajala tri dni, vsak 
dan bo imel drugačno temo oziroma vodilno 
misel. Prva etapa bo opozorila na pomanjkanje 
centrov za zdravljenje odvisnikov, v tem okvi-
ru že nekaj časa poteka tudi zbiranje prosto-
voljnih prispevkov za terapevtski center za 
zdravljenje narkomanov pri Škof)i Loki. Ob 
koncu prve etape se bodo tudi zahvalili daro-
valcem. V drugem delu štafete mladosti na ko-

lesih bo poudarek na vse večji onesnaženosti 
okolja, v tem okviru pa se bodo zavzeli za večji 
prometni red v središču Ljubljane, mestni svet 
bodo pozvali k zaprtju tega območja za promet. 
V zadnjem delu bo nova štafeta mladosti, ki jo 
pripravlja Mladi forum ZLSD, na različne 
načine opozorila vlado in druge odgovorne na 
socialne, zlasti še stanovanjske stiske mladih 
družin in študentov ter jih pozvala, da jih 
prično zadovoljivo reševati. Zaključni del prve 
štafete mladosti na kolesih bo 23. maja v Pira-
nu s koncertom in zabavo kot prva dneva. Nje-
na pot bo skupaj dolga 374 km. 

V okviru svojega prvega dne bo štafeta mla-
dosti na kolesih obiskala tudi Ptuj. Vabilo za 
udeležbo velja vsem, ki se želijo vključiti, s po-
drobnejšimi informaciji pa jih čakajo na 
sedežu Združene liste v Ptuju, na telefonski 
številki 771-242. 

MG 

SL. BISTRICA / PROJEKTA SPODBUJANJE DEMOGRAFSKO 
OGROŽENIH OBMOČIJ TER CELOSTNO UREJANJE PODEZEUA 

Svetniki potrdili proiekta 
Na zadnji seji občinskega sveta so svetniki med drugim govo-
rili o dveh državnih razpisih, na katera se je občina Slovenska 
Bistrica odzvala s prijavami projektov. Gre za sklopa projek-
tov pri spodbujanju demografsko ogroženih območij ter ce-
lostnega urejanja podeželja. Prvega je razpisalo ministrstvo 
za ekonomske odnose in razvoj, drugega, kjer gre za dodelitev 
nepovratnih sredstev pri projektih celostnega urejanja 
podeželja in obnove vasi, pa ministrstvo za kmetijstvo, goz-
darstvo in prehrano. Svetniki so oba sklopa projektov potrdili. 

Oddelek za okolje in prostor 
je za spodbujanje demografsko 
ogroženih območij prijavil pet 
naložb v vrednosti okoli 90 mi-
lijonov tolarjev, občinski odde-
lek za gospodarstvo pa štiri v 
vrednosti 135 milijonov tolar-
jev. Pri projektih iz naslova de-
mografsko ogroženih območij 
gre za urejanje lokalnih cest 
Krasna - Studenice (920 me-
trov) ter Šmartno - Bojtina 
(3500 metrov), dveh krajevnih 
cest - Kebelj - Kot (1100 me-
trov) in Jermanska kapela - sv. 

Ana (1200 metrov) in vodovoda 
na Ošlju, od koder bodo s pitno 
vodo oskrbovali območje Bojti-
ne, Ošlja in Zg. Nove vasi. 

Ministrstvo za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano pa bo 
objavilo javni razpis za dodeli-
tev nepovratnih sredstev iz nas-
lova intervencij za celostno ure-
janje podeželja in obnovo vasi 
za leto 1998. Gospodarski odde-
lek je za dodelitev nepovratnih 
sredstev pripravil dokumenta-
cijo projektov za rekonstrukci-
jo ceste Jamce - Tri cerkve 

(7920 metrov), ureditev in as-
faltiranje dela odseka ceste Je-
lovec - Hrastovec (900 metrov), 
ureditev in asfaltiranje odseka 
krajevne ceste na vinograd-
niškem območju Ritoznoj 
(1700) in ureditveno-investicij-
ski elaborat za vinogradniške 
komplekse Visole, Kovača vas, 
Ritoznoj in Zgornja Polskava v 
občini Slovenska Bistrica. 

Seveda pa Slovenjebistričani 
ne upajo, da bodo iz državne 
blagajne dobili toliko sredstev, 
kot so jih v sklopu devetih 
omenjenih projektov zahtevali. 
Od tega bo morda pricurljajo 
kakšnih deset odstotkov zahte-
vanega denarja, saj so lansko 
leto iz naslova demografsko 
ogroženih območij dobili le 10 
milijonov tolarjev, od tega v 
makolski krajevni skupnosti 
6,5, v kebeljski pa 3,5 milijona 
tolarjev. 

Vida Topoloovec 

LENART, SV. TROJICA / SPOMIN NA IVANA CANKARj/^ 

4/f se zgadavina ponavlja} 
Slavnostna seja predsedstva 
SDS in sindikata Neodvis-
nost je bila posvečena 122. 
obletnici rojstva in 80. oblet-
nici smrti pisatelja in drama-
tika Ivana Cankarja, ki je bil 
hkrati tudi viden slovenski 
socialdemokrat. O njegovem 
pomenu in delu je v Lenartu 
spregovoril državni svetnik 
dr. Milan Zver in med drugim 
poudaril, da se Socialdemo-
kratska stranka vedno odziva 
na pomembne narodne jubi-
leje. Slovesnost po njegovem 
ni naključno v Lenartu in pri 
Sveti Trojici, saj je Ivan Can-
kar pred prvo svetovno vojno 
prihajal v te kraje in iskal 
umetniškji navdih. Ukvarjal 
se je celo z risanjem, je pove-
dal dr. Milan Zver. 

Ivan Cankar je bil prizadeven v 
Socialdemokratski stranki, obli-
koval je odnos do osrednjih slo-
venskih političnih dejavnikov, se 
postavil v bran socialdemokrat-
skih mladcev in bil oster kritik 
ljubljanskih liberalcev, pa tudi 
klerikalnih politikov, je med dru-
gim poudaril dr. Milan Zver in na 
kratko orisal Cankarjevo domol-
jubno usmerjenost, pa tudi njegov 
literarni in dramski opus, v kate-
rem je veliko imenitnih stvaritev. 
Pomembna so bila tudi Cankarje-
va predavanja, v katerih je že pred 
prvo svetovno vojno poudarjal, da 
se moramo Slovenci nasloniti na 
lastne moči, bil je proti strankar-
ski evforiji in je poudarjal veliko 
vlogo kulture, je še dodal dr.Mi-
lan Zver na slavnostni seji pred-
sedstva SDS in sindikata Neod-
visnost v počastitev obletnic Can-
karjevega rojstva in smrti. 

Po slavnostni seji so se udeležili 
kulturne prireditve pri Sveti 
Trojici z naslovom "Moje delo je 
knjiga ljubezni, odpri jo, domovi-
na". To je bil izbor Cankarjevih 
proznih in dramskih besedil ter 
Kimtnerjeve poezije, tudi pesmi 
iz najnovejše zbirke Cmurek. So-
delovala sta Tone in Jernej Kunt-
ner. Prireditev so pri Sveti Trojici 
pripravili člani tamkajšnjega kul-
tumo-umetniškega društva in jo 
posvetili spominu na Ivana Can-
karja. Nanj so še posebej ponosni, 
saj je pred prvo vojno nekaj časa 
prebival pri Sveti Trojici pri pisa-
telju in zdravniku dr. Alojzu 
Kraigherju. 

Pred slavnostno sejo v Lenartu 
in ktiltumo prireditvijo pri 
Sv.Trojici so na delovnem 
srečanju vodstva SDS (sodelovali 
so najožje strankino vodstvo, pos-
lanci in nekateri župani, med nji-
mi tudi podpredsednik državnega 
zbora in ptujski mestni župan 
dr.Miroslav Luci) načeli pereče 
socialne probleme slovenskega 

delavstva. Opozorili so, da se nj 
področju socialnega varstva 
vračamo v čas predmarčne revolu. 
cije 1848, delavci so hudo izko-
riščani, delajo po 12 ur na dan in 
dobivajo sramotno nizke plače, 
Delovnopravna zakonodaja se 
spreminja v korist delodajalcev, 
vse slabše je z zdravstvenim varsi 
vom, poglavje zase pa je pokojnin-
ska reforma /omenili so "pisokra-
cijo" in izropano pokojninsko bla-
gajno ter opozorili poslance v DZ 
naj pomagajo reševati nakopičei« 
socialne probleme/, precej kritil 
je letelo na račtm javnih del, sra 
motno nizkih plačil in dvigovanji 
glav povampirjenih kapitalista 
in Cerkve. Verbalna podpora de 
lavstvu je premalo, so kritične 
razmišljali predstavniki sindikati 
Neodvisnost na čelu s predsedni-
kom Slavkom Kmetičem. To raz-
pravo bodo nadaljevali v bližnj; 
prihodnosti. 

Besedilo in posnetek: 
M.Td 

Slavnostne seje predsedstva SDS v Lenartu so se udeležuj 
tudi predsednik Janez Janša, sekretar Anton Krkovič 
državni svetnik dr. Milan Zver. 

LENART / OBČNI ZBOR PODRUŽNICE SLS 

Za pošteno ddo pmt^ laaiih 
Minulo soboto se je s precejšnjo zamudo (bil je lep dan in so 
ga ljudje izkoristili za delo) začel letni občni zbor podružnice 
SLS v Lenartu. Vodi jo poslanec državnega zbora Janez Kram-
berger, ki je ugotovil, da v stranki uresničujejo programsko 
zasnovo in si prizadevajo za hitrejši družbeni in gospodarski 
razvoj Osrednjih Slovenskih goric. 

V svojem nekoliko daljšem in 
izčrpnem poročilu je Janez Kram-
berger posebej opozoril na razvoj-
no zaostajanje slovenskogoriškega 
podeželja in poudaril, da si stran-
ka tudi v lenarški podružnici pri-
zadeva za uveljavljanje načel ev-
ropske demokracije, dostojanstva 
človekove osebnosti in pluralizem 
zasebne lastnine. Slovenske gori-
ce daje velika brezposelnost, ki 
dodatno obremenjuje ljudi. Zato 
si bodo prizadevali, da bi vsi ljud-
je dobili delo in zanj tudi pošteno 
plačilo za preživetje. Opozoril je 
tudi na vse večje probleme, ki se 
že pojavljajo na osnovnih šolah v 

Lenartu in nekaterih drugih sre-
diščih. Žal tudi Slovenske gorice 
niso več izjema glede mamil in al-
koholizma med mladimi, zato 
bodo v prihodnje pripravili več 
strokovnih posvetovanj za peda-
goške delavce, ravnatelje in starše. 

Stranka s posebno odgovornost-
jo spremlja stanje in razvoj kme-
tijstva, pa tudi malega gosp)odarst-
va in tiu-izma. V kmetijstvu bo 
treba več postoriti za razvoj sad-
jarstva in vinogradništva, zlasti še 
pred vstopom v Evropsko skup-
nost. V podružnici SLS pri Len-
artu podpirajo prizadevanja za de-
centralizacijo Slovenije, za pove-

zovanje občin v pokrajine in za 
spoštovanje volje ljudi pri ustan-
avljanju novih občin. Najbrž se bo 
tudi lenarška razdelila na več 
manjših, zato bodo temu primer-
no reorganizirali stranko.Če si v 
Lenartu ne bodo pomagali samij 
jim tudi država ne bo, smo še 
slišali na občnem zboru po-
družnice SLS. 

V kulturnem delu so zapeli člani 
slovenskogoriškega okteta po'' 
vodstvom Alojza Peserla iz Lenar-
ta. V razpravi so sodelovali tudi 
gostje, poslanca DZ Franc Kang-
ler iz Dupleka in Alojz Vesenjal; 
iz Gorišnice ter minister za pro-
met in zveze mag. Anton Bergau-
er. Občnega zbora se je udeležilo 
več predstavnikov SLS iz so-
sednjih občin, nekaj županov in 
drugih gostov. Potrdili so prO" 
gramske usmeritve za letošnja 
leto, v katerih imajo pomembno 
vlogo tudi jesenske lokalne volit-
ve. Lenarško podružnico SLS bo 
še naprej vodil poslanec DZ Jane2 
Kramberger, dr.vet.med. 

M.Toš 

BRALCI SPRASUJEJO ... 
... TEDNIK IŠČE ODGOVORE 

Ponovno se je zvrstilo kar nekaj vprašanj, ki so povezana s 
cestnoprometnimi predpisi. 

%Ali lahko vozim pri nas možev avtomobil, kije registriran v tu-
jini? 

Avtorriobil s tujo registracijo pri nas lahko vozijo lastnik avto-
mobila ter njegovi družinski člani, če imajo isto bivališče in vel-
javno vozniško dovoljenje določene kategorije. Več informaciji o 
tem lahko dobite na carinskih enotah. 

# Velikokrat se dogaja, da pri nakupu rabljenega avtomobila 
ugotovimo, da je ta ukraden ali pa da je bil poškodovan, čeprav 
je prodajalec trdil nasprotno. Tako je naše bralce zanimalo, kako 
se lahko obvarujejo pred takimi nevšečnostmi. 

Odgovor smo poiskušali poiskati na Policijski postaji Ruj, od 
tam pa so nas poslali na upravno enoto, kjer lahko pri registraciji 
avtomobila dobimo tudi vse podatke, k^ se je z avtomobilom 
dogajalo, dokler ni prišel v naše roke. 

Milan Krajnc 

Zahvala za pomoi 
Zahvaljujemo se vsem, ki 

so nam kakorkoli pomagali 
pri odpravi posledic požara 
na gospodarskem poslopju? 
ki nas je prizadel 15. aprila 
1998. 

Posebna zahvala naj velja 
ptujskim gasilcem, vsem 
sorodnikom, sosedom iî  
prijateljem. 

HVALA VAM. 
Družina Šešerko iz Nove 

vasi pri Ptuju 97 



PTUJ / M E D N A R O D N A KONFERENCA O RAZGRADNJI 
ORGANSKIH ODPADKOV 

la tehnološko in ekološko 
neoporeini kompost 
v dvorani Narodnega doma v Ptuju je \ /ačetliu tega tedna pote-
l̂ alii dvodnevna mednarodna konferenca in okrogla mi/a o 
t e h n o l o š k i h procesih razgradnje organskih odpadkov ter njiho-
vi upor '̂*'* pokroviteljstvom okoljevarstvenega in kmetij-

ministrstva je na njej sodelovalo blizu 50 strokovnjakov iz 
^ v̂strijc, Belgije, Nemčije, Hrvaške in Slovenije, med katerimi 
^ bila tudi nekatera ugledna imena s tega področja. Po desetih 
strokovnih referatih je bila rdeča nit razpravljavcev usmerjena v 
ugotovitev, da na področju izdelovanja najrazličnejših kompos-
tov v Sloveniji in tudi v evropskem prostoru še ni ustreznih 
predpisov ali zakonodaje, zato tudi kontrole nad njihovo vsebi-
no ni mogoče izvajati. 

Župan mestne občine Ptuj 
jVliroslav Luci je udeležencem 
uied besedami dobrodošlice 
poudaril, da je Ptuj ekološko 
usmerjeno mesto, ki ima dovolj 
zdrave pitne vode iz globinskih 
vodnjakov, urejeno in delujočo 
čistilno napravo ter sodoben 
vzorčni center za ravnanje z od-
padki, med prvimi v državi pa 
smo pričeli tudi kompostirati 
biološke odpadke. 
Državni sekretar na ministrst-

vu za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano Matjaž Kočar ter 
predsednik organizacijskega od-
bora prof. dr. Marko Amon sta 
med drugim povedala, da je 
glavni namen konference skozi 
strokovna predavanja in razpra-
vo predočiti problematiko in 
izkušnje Evropske unije sloven-

skim strokovnjakom ter v dru-
gem delu osvetliti in usmeriti 
predvsem zakonodajo in norma-
tive s tega področja. Prof. dr. 
Franc Lobnik, ki je kot član or-
ganizacijskega odbor bil tudi 
uspešen moderator konference, 
je ob ugotovitvi, da je slovensko 
tržišče preplavljeno s kompos-
tom iz tujine, ugotovil, da so or-
ganski odpadki tudi pomemben 
stranski produkt, ki mu doslej 
nismo posvečali dovolj resne 
pozornosti, zato je prav, da se 
î eševanja problematike reci-
^aže lotimo strokovno in da 
Smo pri tem evropsko usmerje-

ni. To pa pomeni, da izpolnjuje-
mo tako tehnološke kot eko-
loške in higienske zahteve ozi-
roma standarde. 

Ptujska okrogla miza naj bi po 
mnenju razpravljavcev odgovo-
rila na vprašanje, katere tehno-
logije so resnično perspektivne 
in torej tudi upravičene, kajti 
predelani ali kompostirani or-
ganski odpadki so lahko dosegl-
jivi tržišču le, če so ekološko, 
tehnološko oziroma vsestransko 
neoporečni. Kot je dejal mag. 
Štefan Čelan iz ptujskega 
znanstvenoraziskovalnega sre-
dišča Bistra, si o tem, kakšni naj 
bodo standardi za to, zaenkrat 
izdelovalci kompostov v domo-
vini in tudi v Evropi niso edini, 
kajti dosedanja usmeritev je bila 
v glavnem usmerjena v 

zmanjševanje volumna odpad-
kov. Njegove vsebine ni nihče 
natančno preverjal in tako se je 
lahko dogajalo tudi to, da so ne-
kateri komposti zaradi vsebnos-
ti nezdravih surovin bili ali pa 
so še vedno celo nevarni. 

Strogi kriteriji ISO stand-
ardov nas morajo voditi v to, da 
ustanovimo ustrezne laboratori-
je, ki bodo predpisano kvaliteto 
kompostov in vhodnih surovin 
laboratorijsko preverjali. Pri 
tem bodo lahko svojo vlogo odi-
grale tudi inšpekcijske službe, 
ki morajo pri obvladovanju 
tržišča slej ko prej zagristi tudi v 

Udeležence znanstvene 
konference v Ptuju je poz-
dravil predsednik organiza-
cijskega odbora dr. Marko 
Amon. Foto: M. Ozmec 

to morda malce kislo jabolko. 
Poleg domačih se namreč 
zadnje čase pojavlja na našem 
tržišču tudi vse več najraz-
ličnejših kompostnih mešanic 
iz uvoza, katerih kvaliteta ali 
neoporečnost pa ni nikjer pre-
verjena. Tako smo iz razprave 
lahko izluščili osnovno ugotovi-
tev, da je tako preprosta zadeva, 
kot je kompost, za nas v bistvu 
še povsem nepoznana masa, ki 
jo je pred množičnejšo uporabo 
potrebno podrobneje raziskati, 
proizvajalcem določiti ustrezno 
zakonodajo o dopustni vsebnos-
ti posameznih vhodnih surovin 
ter njeno uresničevanje kvalitet-
no nadzirati. Slišati je bilo, da 
imamo v Sloveniji za to dovolj 
kadrovskega in strokovnega po-
tenciala, le združiti ga je potreb-
no, doreči tehnologijo in šele ta-
krat bomo lahko rekli, da smo 
tudi na tem področju gospodar-
jenja z odpadki dosegli evrop-
sko usmerjene cilje. 

Sicer so nekateri strokovnjaki 
iz evropskega prostora ugotovi-
li, da tudi evropska regulativa 
na področju normiranja gnojil 
in kompostov še ni povsem 
dorečena, saj so določene le 
smernice za ekološko varnost, v 
nekaterih evropskih deželah pa 
že veljajo nacionalne regulative, 
ki bi jih bilo vredno posnemati. 
V razpravi so med drugim govo-
rili tudi o sanaciji odlagališč, o 
različnih substratih za proiz-
vodnjo gob ter o drugih odprtih 
temah s tega področja. Za prak-
tični zaključek konference in 
okrogle mize pa so udeležencem 
predstavili še pilotne naprave za 
kompostiranja v centru za rav-
nanje z odpadki v Brstju. 

iVI.Ozmec 

Dvorana Narodnega doma v Ptuju je v dveh dneh gostila bli-
zu 50 uglednih strokovnjakov iz Evrope in domovine. 

ZDAJ V KULTURI 
SLOV. BISTRICA • 
J^insfovo keramike li/liljanke 
Simšii in Ljubite Zgonei Zorko 

Keramika je največkrat vraščena v našo zavest 
'̂ ot gradivo za uporabne predmete ali kot posred-
î ik dekorativnih oblik, redkeje pa je povezana z 
î stvarjanjem materialnih in duhovnih vrednot, ki 
uporabno pojmovanje presegajo. Na tokratni raz-
^avi z naslovom "Zemlja - ogenj" v likovnih salo-

gradu Slovenska Bistrica se bosta prav v glini 
Predstavili dve umetnici, ki jima keramika pomeni 
^kaj več. Miijanka Simšič iz Ljubljane uporablja 
postavno formo jajca, Ljubica Zgonec Zorko iz 
Slovenska Bistrice pa ima rada zavoje školjk kot 
2nak ravnovesja. Obe razstavljavki, njuna razsta-
va bo na ogled vse do 7. junija, imata za sabo šte-
V'lne samostojne in skupinske razstave doma in v 
tujini. 

SLOV. BISTRICA # 
Kontert skupine Sagar 

Mariborska glasbena skupina Sagar, ki jo ses-
tavljajo Damir Višič (igra na sarod), Borut Žerdo-
ner (solist tablist) - oba sta študenta Akademije za 
ples in glasbo v New Delhiju, Igor Bezget (kita-
rist), študent Brucknerjevega konservatorija v U-
enzu, ter Nino Mureškič (tolkala), ki svoje znanje 
izpopolnjuje pri Glenu Velezu v Ameriki in 
Nemčiji, s svojimi koncerti, nastopi in predavanji 
sooblikuje in bogati ponudbo v slovenskem glas-
benem prostoru. Njihovi nastopi so vedno izjem-
na paša za oči in ušesa. Sicer pa je vsak od 
omenjenih izvajalcev mojster na svojem instru-
mentu in znan zahtevnejšemu krogu koncertnega 
občinstva ne samo pri nas, temveč tudi v tujini. 

Skupina SAGAR bo drevi v viteški dvorani bi-
striškega gradu poslušalstvo popeljala v večer in-
dijske glasbe. 

VT 

Prevzem na podlagi izvršbe 
28. aprila lani so ptujski mestni svetniki izbrali novega konce-
sionarja za distribucijo plina v mestni občini Ptuj. Yo je 
povzročilo hudo negodovanje pri dosedanjem distributerju ozi-
roma upravljalcu plinskega omrežja v mestni občini Ptuj, Mari-
borski plinarni. 

Koncesijska pogodba med mest-
no občino Ptuj in novim konce-
sionarjem, podjetjem Adriaplin iz 
Ljubljane, je bila podpisana po 
dolgih, več kot sedemmesečnih 
pogajanjih, 15. decembra lani. Ob 
podpisu je novi koncesionar na-
povedal, da bo do prevzema 
omrežja prišlo že do prvega janu-
arja letos, to pa se ni zgodilo. 

"Žal se mestna občina Ptuj ni 
mogla dogovoriti z bivšim distrib-
uterjem oziroma upravljalcem 
plinskega omrežja v Ptuju za nor-
malno predajo omrežja novemu 
koncesionarju, Adriaplinu 
Ljubljana, ki je bil bistveno ugod-
nejši ponudnik na natečaju za iz-

biro novega koncesionarja, prav 
tako je ponudil tudi ugodnejšo 
ceno (Mariborska plinarna je ime-
la probleme zaradi dviga cen tudi 
v Mariboru), zato smo morali na 
svojem plinskem omrežju prido-
biti upravljanje preko sodišča. 
Okrajno sodišče v Ptuju je namreč 
6. maja letos izdalo začasno 
odredbo, na podlagi katere je Ma-
riborska plinarna dolžna takoj 
izročiti v posest vse merilno-regu-
lacijske postaje mestni občini 
Ptuj. Izdaja takšne odredbe je bila 
potrebna tudi zaradi preprečitve 
nastanka nenadomestljive škode. 
Proti tej začasni odredbi je možen 
tudi ugovor, ki pa ne zadrži njene 

izvršbe. Sklep o izvršbi je Okrajno 
sodišče v Ptuju izdalo 8. maja. 
Včeraj pa je do prevzema merilno-
regualcijskih postaj in s tem celot-
nega plinskega omrežja v Ptuju, 
tudi v resnici prišlo. Dejansko je s 
tem omrežje prevzel novi konce-
sionar, ki si je tudi pridobil vso 
obstoječo dokumentacijo in že 
ima tudi do gradbenega dovoljen-
ja pripravljeno dokumentacijo za 
gradnjo plinskega omrežja v indu-
strijski coni v Ptuju, v Kajuhovi 
in Žgečevi ulici ter na drugih do-
govorjenih območjih. Letos na-
merava Adriaplin v Ptuju zgraditi 
do 10 km novega plinskega 
omrežja," je včeraj pred napoveda-
nim prevzemom merilno-regula-
cijskih postaj povedal Stanislav 
Napast, vodja oddelka za okolje, 
prostor in gospodarsko infra-
strukturo v mestni občini Ptuj. 

MG 

OD TOD IN TAM... 
PTUJ m 
Svobodni sindikati za Posočje 

v akcijo zbiranja denarnih sredstev za pomoč 
po potresu razdejanemu Posočju se je vključila 
tudi Zveza svobodnih sindikatov Slovenije. Sku-
paj s sindikati posameznih dejavnosti so doslej 
zbrali že skoraj 6 milijonov tolarjev, ki jih bodo 
nakazali na žiro račun Rdečega križa Slovenije. 
Med največjimi darovalci je do sedaj sindikat 
Krke iz Novega mesta, ki je daroval 2 milijona, 
sindikat Save Kranj pa je daroval 1,5 milijona to-
larjev. Zbiranje pomoči za Posočje v Svobodnih 
sinjdikatih še nadaljujejo. 

•OM 

P T U J # 
Uspelo gasilsko tekmovanje 

Prostovoljno gasilsko društvo Ruj je v sodelo-
vanju z gasilskima zvezama občin Ruj in 
Gorišnica konec tedna izvedlo odprto hitrostno 
gasilsko tekmovanje ženskih in nroških desetin v 
hidrantni vaji. Sodelovalo je 31 ekip iz raznih kra-
jev Slovenije. V konkurenci članic je nastopilo 10 
ekip, najbolje pa so se odrezale gasilke iz Zavrča 
pred ekipama iz Gorišnice in Stojncev. Med 19 

ekipami članov pa je svojo nalogo najbolje in naj-
hitreje opravila ptujska prva ekipa, drugo mesto 
so dosegli GD Spuhlja, tretje pa GD Zamušani. 

-OM 

P T U J # 
Ob dnevu slovenske vojske 

v počastitev 15. maja, dneva slovenske vojske, 
in ob zaključku usposabljanja vojakov, ki so na 
služenju vojaškega roka v Ruju, bo danes, v 
četrtek, 14. maja, ob 12.30 v ptujski vojašnici 
svečanost, ki se je bodo poleg vojakov in sta-
rešin slovenske vojske udeležili tudi predstavniki 
mestne občine Ruj in občine Ormož. Za ude-
ležence slovesnosti bodo pripravili krajši kulturni 
spored. 

-OM 

KIDRIČEVO • 
Še o sodih z DDT 

Občina Kidričevo je po lanskoletnih anonimnih 
klicih o domnevni deponiji sodov s strupom DDT 
na območju nekdanjega vojaškega pokopališča 
pri kapeli v Kidričevem izvedla nekaj zaporednih 
aktivnosti. Z rezultati in analizami bodo javnost 
seznanili na tiskovni konferenci, ki bo v torek, 6. 
junija, ob 10. uri v prostorih občinske uprave. 

-OM 

Nenadoma je ugasnilo življen-
je uglednega Ptujčana, nekoč 
borca narodnoosvobodilne voj-
ske, delavca v državni upravi, 
dejavnega na mnogih področjih, 
glasbenika samouka, vsestran-
sko delavnega in dobrega člove-
ka Janka Grdiša. Naj na kratko 
predstavimo njegovo bogato in 
pesto življenjsko pot, pot Belo-
kranjca, ki je postal Ptujčan. 

Bil je najmlajši izmed štirih 
otrok Franca in Marije Grdiša, 
črkoslikarja iz Črnomlja, rojen 30. 
julija 1921. Že v mladosti je bila 
pri njem opazna glasbena nadarje-
nost, zato je mati želela, da bi na-
daljeval šolanje v tej smeri in 
postal organist. Vendar se je raje 
odločil za trgovski poklic in vaje-
niško dobo končal pri tvrdki Lev-
stik-Oblak na Rakeku. Potem je 
delal pri gradnji železniške proge 
Črnomelj - Vrbovsko. 

Začetek vojne in italijanska oku-
pacija sta ga zatekli doma, ko je 
bil brez zaposlitve. Skupaj s prija-
telji in vrstniki so pr i i io zbirali 
in varno skrivali odvrženo orožje, 
s katerim so se žez nekaj mesecev 
oborožili prvi borci za narodnost-
no osvoboditev. Z njimi je redno 
sodeloval kot obveščevalec, maja 
1942 pa je tudi sam odšel mednje 
in postal borec v 2. četi Prvega be-
lokranjskega bataljona. Od tam je 
bil premeščen v Belokranjski 
odred, bil četni sekretar Skoja, 
nato poslan na terensko delo. No-
vembra 1944 je bil poslan v radio-
telegrafski tečaj pri Glavnem 
štabu NOV in PO Slovenije, po 
uspešno opravljenem tečaju pa je 
bil kot telegrafist dodeljen k Ozni 
(oddelek za zaščito naroda). Tu je 

delal do konca vojne in potem na-
prej v raznih slovenskih mestih. 

Službena pot ga je leta 1947 pri-
peljala v naš Ptuj in tu se je tudi 
ustalil. Leta 1950 sta se poročila s 
Štefko Praprotnik, si ustvarila 
vzorno družinsko ognjišče, vzgo-
jila sinova Janka in Dušana ter si 
zgradila dom, danes Vičava 22. 

Leta i958 je postal načelnik od-
delka za notranje zadeve pri ta-
kratnem običnskem ljudskem od-
boru Ptuj. To dolžnost je opravl-
jal vestno, pošteno in v zado-
voljstvo ljudi do upokojitve v letu 
1971. 

Po upokojitvi je ostal delaven na 
raznih področjih v okviru občine, 
predvsem pa takratne krajevne 
skupnosti Olge Meglič, kjer je bil 
tudi prvi komandant pohoda po 
poteh borcev Kozjanske čete in 
aktivistov OF od Vičave na Jelovi-
ce. 

Vse življenje je bil ljubitelj glas-
be in petja. Kot samouk je obvla-

dal igranje na več instrumentov. 
V partizanih je pogosto, če so le 
okoliščine to dovoljevale, zamen-
jal puško z violino. Pogosto je ob 
spopadih in premikih moral violi-
no skriti. Posebno mu je ostal v 
spominu primer, ko je ob umiku 
iz vasi violino skril v jasli nekega 
hleva. Italijanski okupatorji so vas 
zažgali, pogorel je tudi hlev. Čez 
nekaj dni je brskal po pepelu in iz 
njega potegnil violino - nepoško-
dovano. Izjemno naključje, ki se 
je globoko vtisnilo v njegov spo-
min. Tudi po vojni, kadarkoli mu 
je dopuščal čas, je vzel v roke vio-
lino pa tudi harmoniko in zaigral 
- okolju primerno - poskočno ali 
otožno pesem, najraje katero od 
tistih, ki so jih prepevali na parti-
zanskih mitingih. Ob tem se je 
spominjal svojih bojnih tovarišev, 
padlih in še živečih, spominjal 
vseh tistih dobrih ljudi, ki so slo-
venski partizanski vojski pomaga-
li do zmage nad tujimi zavojeval-
ci. Vsa leta po upokojitvi je bil 
razmeroma zdrav, čeprav že sivih 
las, še vedno poln moči, znal je 
prijeti za vsako, tudi fizično težko 
delo, saj je v njem našel osebno za-
dovoljstvo. Bil je velik ljubitelj 
narave in živali, znal je živeti 
zdravo... 

Udar bolezni je prišel nenadoma 
in nepričakovano, v tihi noči je 
izzvenela melodija njegovega živl-
jenja, počila poslednja struna ... 
Za njim ostaja lep in blag spomin, 
ostaja porttemben del slovenske 
zgodovine, ki jo je pomagal soob-
likovati. Slava njegovemu spomi-
nu! 

Franc Fideršek 



fmmmim 
KIKBOKS m 
Državno prvenstvo 

v nedeljo je na Ptuju potekal 
drugi turnir državnega prvenst-
va v kikboksu za dečke in dekli-
ce. Nastopilo je petdeset tekmo-
valcev iz šestih klubov iz vse 
Slovenije. Najuspešnejši so bih 
domači tekmovalci, saj so kar 
sedemkrat zmagali. Zmagavalci 
so: Maja Volgemut, Lavra Mak-
simovič, Anemari Bilič, Jurček 
Horvat, Jure Volgemut, Alek-
sander Kolednik in Peter Bru-
mec. Slavila sta tudi Anja Pe-
teršič in Dejan Lukačec iz 
Ormoža. 

Milan Krajnc 

KIKBOKS m Priprave 
pred prvenstvoma 

Reprezentanca Slovenije v 
kikboksu bo letos nastopala na 
prvenstvih po po verziji lAKSA 
in WAKO v Carigradu, Kijevu 
in Nemčiji. Selektor reprezen-
tance Vladimir Sitar je na širši 
seznam uvrstil 26 kandidatov, 
ki bodo nastopali na svetovnem 
pokalu Wako organizacije 16. in 
17. maja v italijanski Piacenzi. 
Po tem tekmovanju pa čaka 
kandidate za reprezentanco 23. 
in 24 maja svetovni pokal v 
madžarskem Debrecenu, nato 
pa 5. junija srednjeevropski po-
kal na Dunaju. Ned kandidati v 
semi kontaktu so Ptujčani Nad-
ja Šibila, Maja Ozmec, Davorin 

Gabrovec in Alojz Vidovič, v 
light kontaktu pa Ormožani Mi-
lan Korotaj, Ciril Čuš in Daniel 
Marhold ter Ptujčana Marcel 
Fekonja in Branko Fidler. 

Danilo Klajnšek 

STRELSTVO 0 
Ormožani slavili v 
Rakiianu 

Na strelišču v Rakičanu se je 
končal tretji krog državne trap 
lige Tudi tokrat so imeli največ 
uspeha strelci iz Ormoža, ki so 
letos nasploh izjemno začeli 
novo tekmovalno sezono. Zma-
gali so v ekipni konkurenci (za-
deli so 193 golobov) pred ekipo 
iz Murske Sobote (182 golobov) 
in Gornjo Radgono (178 golo-
bov). V članski konkurenci je 
med posamezniki slavil Stanko 
Viher iz Ormoža pred Mačkom 
iz Murske Sobote in Cavničar-
jem iz Ormoža. Med mladinci je 
bil znova najboljši Kukec iz 
Ormoža pred Kukovcem, prav 
tako iz Ormoža, in Mačkovo iz 
Murske Sobote. 

MT 

STRELSTVO • 
Prvi krog lige 

Občinska strelska zveza 
Ormož je organizirala 1. krog 
občinske lige v športnem strel-
janju z malokalibrsko puško. 
Streljali so trikrat po 10 strelov. 
Tekmovanje je bilo ekipno in 
posamično, natopilo pa je deset 
ekip. Uvrstitve po prvem krogu: 

1. SD Ormož 698 krogov, 2. SD 
TSO 645 krogov, 3. SD TSO 2 
596 krogov. Med posamezniki 
so bili najboljši Stiven Vočanec 
250 krogov (Ormož), Boštjan 
Spacapan 246 krogov (TSO) in 
Andrej Stanič 236 krogov 
(Ormož). 

vki 

ŠAH m 
Sretan^e šahistov ^ 
Corišnue in Spuhlie 

v soboto, 9. ̂  maja, je bilo 
srečanje članov ŠD Gorišnica in 
članov ŠD Ptuj - sekcije 
Spuhlja. Najprej so odigrali na 
desetih deskah dvokrožni 
šahovski dvoboj. Ta je bil izred-
no izenačen in se je končal z mi-
nimalno zmago članov ŠD 
Gorišnica (10,5 : 9,5). Sledilo je 
prijetno družabno srečanje, ki 
se je končalo s sklepom, da pos-
tanejo tovrstna druženja tradi-
cionalna. 

Ivan Voršič 

POPRAVEK 
v 17. številki Tednika je bil 

objavljen sestavek o mednarod-
nem turnirju mladih nogome-
tašev v Franciji. Pri njegovem 
prepisovanju je nastala napaka, 
kajti avtor sestavka ni Miran 
Zorčič, pač pa Ivo Komik, Mi-
ran Zorčič pa je bil trener nla-
dih nogometašev. Za napako se 
opravičujemo. 

Urednik 

JUDO / Z J O Z E T O M M A R I N O M PRED EP 

»ll^mmlmrf ie w Uidf kmmii 
Jožeta Marina, člana JK Juršinci, ni potrebno posebej pred-
stavljati. V%letošnji sezoni je na tekmovanjih v Sloveniji kar 
štirikrat stal na najvišji stopnički. Enostavno v svoji kategoriji 
nad 100 kilogramov v Sloveniji nima prave konkurence. Sedaj 
so vse njegove misli usmeijene na EP v španskem Oviedu. 
Pripravljal se je na Madžarskem in v Slovenski Bistrici. 

# Kako ste zadovoljni s pri-
pravami? 

J. Marin: "Moram povedati, 
da so dobro uspele. Na Madžar-
skem so se pripravljale tudi dru-
ge reprezentance in konkurenti, 
skorajda vsi najboljši. ImeU smo 
tudi sparing paretnerje in to ne 
samo v moji kategoriji, ampak 
tudi v vseh drugih." 

9 Kakšno pa je bilo vzdušje 
na pripravah? 

J. Marin: "Tako kot vedno -
dobro. Med nami ni težav, tudi 
s trenerjem dobro sodelujemo. 
Kljub vsemu pa mislim, da ima-
mo premalo skupnih trenin-
gov." 

# Velikokrat sva že pričela 
temo o pokritju stroškov. Na 
koga pade največji delež? 

J, Marin: "Vse stroške priprav, 
ki niso majhni, nosi klub, tako 
tudi udeležbo na EP. Klub, ki 
ima reprezentante, je v bistvu 
kaznovan, ker jih ima v svojih 
vrstah. Če dobi zveza samo dva 
milijona tolarjev, je to premalo 
za njeno delovanje." 

0 In kaj pričakujete od nas-
topa v Oviedu? 

J. Marin: "Napovedi so vedno 
nehvaležne. Naredil bom vse, da 
se prebijem čim dalje. Konku-
renca bo izredno huda in šte-
vilčna. Včasih je veliko odvisno 
tudi od žreba in sreče." 

0 Kakšni pa so načrti po EP? 

J. Marin: "Odmora praktično 
ne bo. 23. maja bom nastopil za 
Impol v evropskem pokalu, v ju-
niju sledi pokal Istre, potem pri-
dejo na vrsto že priprave na 
novo sezono. Pravega počitka 
praktično ne bo. 

Danilo Klajnšek 

Jože Marin. Foto Laura 

PLANINSKI KOTIČEK 
NA GOLICO MED NARCISE 

Med čudesa gorske narave, ki jih človeški rod 
občuduje že več generacij, spada tudi Golica, 
1854 metrov visoka gora nad Jesenicami na meji 
med Slovenijo in Avstrijo. V maju, ko močno 
spomladansko sonce neusmiljeno tali snežno 
odejo v višjih nadmorskih višinah, se spremenijo 
pobočja Golice in okoliških vrhov v bele poljane, 
ki pa niso pokrite s snegom, temveč z milijoni 
dišečih belih narcis. Opojnost in lepota t>ele va-
lovite preproge nas tako omamlja že vrsto ponn-
ladi in vsakič znova odkrivamo to čudo narave 
tudi ptujski planinci. 

Na Golico se bomo tokrat podali v soboto, 23. 
maja, z odhodom posebnega avtobusa izpred 
avtobusne postaje Ruj ob 5.30 uri. Pot nas bo 
vodila spn/a do Jesenic in Planine pod Golico, 
od koder se bomo peš odpravili do 2 uri oddalje-
ne Koče na Golici, kjer so nast^ali takti znameni-
te Avsenikove viže "Na Golico". Po daljšem 
počitku za malico se bomo povzpeli še na vrh 
Golice, od koder se nam odpre obširen pc^led 
na Julijske Alpe proti jugu ter celotno Koroško s 
številnimi jezeri na severu. Sledil bo sestop do 
doma Pristava na Javorniškem Rovtu, kjer bomo 
ob poti občudovali bele poljane narcis. V Ruj se 
bonno vmili do 21. ure! 

Opremite se planinsko za sredogorje (planin-
ski čevlji, topla obleka, nahrbtnik) ter vremenski 
situaciji primerno. Hrana iz nahrbtnika in v pla-

ninskih postojankah ob poti. Skupne zmerne 
hoje bo 4-5 ur. Za vse ljubitelje gora in še pose-
bej za vse, ki bi si želeli predvsem ogledati narci-
se in uživati v 1 -2 urah zmernega hoda, bomo or-
ganizirali skrajšano varianto ture. Cena izleta 
vključuje prevoz s posebnim avtobusom, organi-
zacijo in vodenje ter znaša za člane PD1.750 to-
larjev, mlade planince 1.5CX) tolarjev in nečlane 
PD 2.400 tolarjev. Prijave z vplačili sprejemamo 
do torka, 19. mcya, v pisarni PD Ruj, Pr^ernova 
27, oziroma do zasedbe prostih mest. Preživite 
predzadnjo majsko soboto med belimi poljana-
mi narcis, zraven pa povabite tudi prijatelje, so-
rodnike ali znance. Vodil bo Uroš Vidovič s so-
vodniki. 

U.V. 

P O HALOŠKI PLANINSKI 
POTI 

Pohod po haloški planinski poti ptujski planinci 
organiziramo od leta 1992. Vsako začdnjo sobo-
to v maju poteka po eni od etap te poti. Tradicio-
nalni pohod spremlja kartonček pohoda, v kate-
rega prejmete štiri kontrolne žige. Za trikratno 
udeležbo se podeli bronasta, za petkratno 
srebrna in za sedemkratno zlata značka pohoda. 
Plaketa se podeli za desetkratno udeležbo. 
Letošnji, 7. pohod po haloški planinski poti bo v 
solx)to, 30. maja, gremo pa od Podlehnika do 
Rujske Gore. 

H.Š., Odbor za informiranje in 
propagando PD Ptuj 

NOGOMET/2. SNI 

Drmva - Efcrn 2:1 /1:1 J 
strelci: 1:0 Pranjič /10/, 1:1 Plevnik/27/, 2:1 
Pučko/57/ 
DRAVA: Stankovič, Klinger, Golob, T. Vršič, A. 
Vršič, Šket, Zec /Kovačec/, Pranjič, Emeršič, j 
Pučko /Huzjak/, Fridauer/Mujanovič/. 

Ptujski nogometaši so v srečanju z Elanom iz 
Novega mesta dosegli minimalno, vendar zas-
luženo zmago. Pričeli so izredno podjetno in ime-
li dve priložnosti. Prvo je zamudil Fridauer, dru-
go pa Pučko. Toda v deseti minuti so se vseeno 
veselili ob zadetku Pranjiča. Napadalna igra 
domačih ni ponehala, toda pravih priložnosti za 
zadetek vseeno ni bilo. Gostje so rezultat izenačili 
v 27. minuti. 

V drugem polčasu je bila premoč domačih še 
očitnejša. Za svojo borbenost in vztrajnost so bili 
poplačani v 57. minuti s strelom z glavo Pučka. 
Do konca srečanja so bili boljši domači nogome-
taši. Imeli so še dve priložnosti za zvišanje rezul-
tata, vendar sta bila Emeršič v 75. in Huzjak v 88. 
nenatančna. 

DrtMvograd - Alu-minii 2:1/1:1/ 
STRELCI: 0:1 Grbavac /4/, 1:1 Mehili /45/, 2:1 
Gluhovič/61. iz 11 m/ 
ALUMINIJ: Fideršek, Habjanič /Gojkošek/, 
Gerečnik, Perkovič, M. Emeršič, Grbavac, Ko-
lar, Boškovič /Hertiš/, T. Emeršič, Rozman, 
Krašovec. 

Nogometaši Aluminija iz Kidričevega so dokaj 
nesrečno izgubili v Dravogradu. Sicer so res po-
vedli v 4. minuti z zadetkom Grbavca, nato so po-
budo prevzeli domačini, ki jim je rezultat uspelo 
izenačiti v zadnji minuti prvega polčasa in še to z 
veliko sreče, saj je pri strelu domačega napadalca 
žoga zadela enega izmed obrambnih igralcev Alu-
minija in spremenila njeno smer ter prevarala 
vratarja Aluminija Fiderška. 

V začetku drugega polčasa so prvi imeli pri-
ložnost za vodstvo Kidričani, vendar je strel 
Krašovca domači obrambni igralec odbil z golove 
črte. V 61. minuti so domači dosegli zadetek iz 
enajstmetrovke, pri tem pa je drugi rumeni kar-
ton dobil Perkovič in nogometaši Aluminija so 
igrali z igralcem manj. Nogometašem Dravograda 
je uspelo ohraniti minimalno vodstvo. Škoda za 
Kidričane, saj bi tokrat z malo več sreče iztržili 
vsaj točko. 

2. FINALNO SREČANJE ZA 
POKAL M N Z PTUJ 

Drava - Aluminij 
0:1 /0:0/ 
Strelec: 0:1 Grbavac/68/ 
Drava: Stankovič, Klinger/ Zec/, Bezjak/Šket/, 
T. Vršič, A. Vršič, Horvat/Pučko/, Kovačec, 
Huzjak, Mujanovič,, Habjanič, Fridauer. 
Aluminij: L. Šmigoc, Krajnc, A, Habjanič, 
pErkovič, M. Emeršič, Grbavac, Kolar/Hertiš/, 
Boškovič/Gojkošek/, T. Emeršič, Rozman 
/Zelko/, Krašovec. 

Kljub porazu proti Aluminiju v drugem final-
nem srečanju za pokal MNZ 
Ptuj so prvaki tega tekmovanja 
postali nogometaši ptujske Dra-
ve, ki so v prvem srečanju v Ki-
dričevem premagali domači 
Aluminij z 2:0. V tem srečanje 
domači trener ni računal na vse 
igralce in ta poteza bi se 
Ptujčanom skorajda maščevala, 
saj so bili Kidričani boljši na-

SERVIS KOLES 
TENIS O P R E M E TER S M U Č I 
Šport Servis Davorin Munda s.p. 
Slovenski trg 1, 2 2 5 0 Ptuj, tel .: 0 6 2 / 7 7 8 - 5 8 7 

sprotnik. Že v 20. minuti bi lahko povedli, vendai 
je Rozman slabo izvajal enajstmetrovko, nato pa 
je v 30. minuti T. Emeršič iz prostega strela zadel 
prečnik. 

V nadaljevanju srečanja so kljub menjavam, ki 
jih je opravil domači trener, bili boljši gostje, ki 
so dosegli zadetek v 68. minuti. Pri tem rezultatu 
je ostalo do konca srečanja. 
^ Zmagovalni ekipi Drave je pokal predal direktor 
Športnega zavoda Ptuj Stanko Glažar. 

Danilo Klajnšek 

ROKOMET 

RK Drava ni vei! 
Članj rokometnega kluba Drava Ptuj so se zbrali na izredni skupščini. Skupina rokometnih en-

tuziastov, ki želi pomagati ptujskemu moškemu rokometu, je morala nekaj narediti, da bi lahko 
ptujski moški rokomet izšel iz krize. 

Delegati so odločili, da RK Drava Ptuj preneha delovati. Da pa ne bi ostali brez moškega roko-
meta, so ustanovili novi klub - Moški rokometni klub Ptuj. Enajstčlanski upravni odbor, na čelu 
katerega je kot predsednik Peter Mikolič, bo v naslednjih dnevih izvolil še druge organe kluba, 
tako da bo delo lahko normalno zaživelo. Vsekakor novo vodstvo čaka ogromno dela, saj želijo 
postaviti klub na trdne temelje in se bodo poizkusili v naslednji tekmovalni sezoni vrniti v prvo 
B ligo. Opazno pa je tudi, da niso več sami in da se pojavljajo ljudje, ki so pripravljeni delati v 
klubu. 

Danilo Klajnšek 









SELA, ŠTURMOVCI / DEVET Z A B O J N I K O V O D P A D K O V 

Čistilna akiiia ID Ptuj 
37 članov lovske družine Ptuj se je v soboto zjutraj zbralo pri 
svojem lovskem domu. INekaj članov je pripeljalo traktorje s 
prikolicami, na pomoč pa so poklicali tudi tovornjak Čistega 
mesta. Na območju njihove lovske družine je bilo namreč večje 
število divjih odlagališč odpadkov in odločili so se, da smeti od-
stranijo iz lepe narave in jih deponirajo na pravo mesto, kamor 
so odpeljali kar devet zabojnikov vse mogoče navlake. 

Kaže, da je odlaganje vsega, 
česar ljudje pri hiši več ne 
potrebujejo, vrlina Slovencev, 
predvsem ljudi z našega 
območja. Neverjetne količine 
odpadkov so odvržene v naravi; 
večji del je takih, ki jih je 
mogoče predelati in so lahko 

ponovno koristni, nekaj pa je 
tudi lakih, ki lahko naravo še 
dodatno zastrupijo. Kar never-
jetno je, da se ljudje odločijo 
znebiti ostankov svojega avto-
mobila tako, da ga preprosto 
odvržejo v potok, v tem primeru 
v Studenčnico. Tudi uničeni 

hladilniki, štedilniki, tv aparati, 
kolesa, motorji ... najdejo svoje 
zadnje počivališče v kakem po-
toku ali kar za grmom. Člani 
LD Ptuj so tokrat marsikaj od 
tega odpeljali, vsega pa z rokami 
niso mogli naložiti. Za Lancovo 
vasjo je izredno velik kup 
odpadkov, med njimi ogromno 
razbitega stekla in takega kupa 
nesnage se je treba lotiti s stro-
jem. Lovci bodo zato k sodelo-
vanju pozvali občino Videm, saj 
bo z odstranitvijo kar nekaj 
stroškov. 

Očitno je, da se ljudje delijo v 
dva tabora: na tiste, ki jim za 
stanje v naravi ni vseeno, ki jo 
negujejo in čistijo, in na one, ki 
jim je kljub vsem opozorilom in 
trudu drugih za podobo svoje 
okolice prav malo mar. Le o 
čem razmišljajo ljudje, ko nes-
nago brcnejo prek svojega praga 
in jo pustijo v breme drugim? 
Verjetno o ničemer, saj kakega 
posebno treznega razmišljanja 
taki zagotovo niso sposobni. 
Država bo morala tudi na tem 
področju zaostriti kaznovalno 
politiko, saj se je v praksi že 
večkrat dokazalo, da spoštujemo 
samo tisto, kar nas lahko izdat-
no udari po žepu. 

JB Kontejnerji so se v Šturmovcih hitro polnili 

DORNAVA/ OKTET IZDAL PRVO KASETO 

Veffčelr narodnih 
Moški vokalni oktet iz Dor-
nave, ki ga vodi Simona 
Žgeč Veselič, korepetitor-
ka pa je Metka Zagoršek, 
obstaja šele dve leti. Toda 
ti dve leti sta bili zelo de-
lavni, saj so prepevali na 
vseh pomembnih priredit-
vah v občini Dornava in 
tudi drugod. Pred dnevi pa 
je v založništvu družbe Ra-
dio-Tednik Ptuj izšla njiho-
va prva kaseta narodnih 
pesmi. Tako bodo imeli 
priložnost, naučiti se na-
rodne pesmi, tudi mlajši. 

Producent kasete je Ivo 
Ciani, sofinancirala pa sta 
jo občina Dornava in turis-
tično-etnografsko društvo 
Lukari, kjer lahko kaseto 
tudi kupite. 

V oktetu pojo: Srečko Va-
lenko, Franc VrabI, Dra-
go Zupanič, Robi Šacer, 
Franc Slodnjak, Jože 
Petršič, Franc Žgeč in 
Marjan Veselič. Člani ok-
teta pravijo, da jih pesem 
druži in povezuje, saj so 
postali dobri prijatelji. 

MS 

MARKOVCI / 4 0 LET A V T O - M O T O DRUŠTVA 

Od krožka do društva 
Krajani .Markovcev in okoliških vasi so že pred dobrimi 4U leti 
resno razmišljali o varnosti v cestnem prometu in najpriza-
devnejši so 10. februarja 1958 na ustanovnem občnem zboru 
ustanovili Avto-moto krožek .Markovci. 

V prvem upravnem in nadzor-
nem odboru so sodelovali 
predsednik Franc Žlahtič, bla-
gajnik Viktor Kunčnik, 
predsednik nadzornega odbora 
Zvonko Bombek ter člani Kon-
rad Bezjak, Franc Golob, Jože 
Kukovec, Marko Štrafela, An-
ton Kunčnik in Matilda 
Janžekovič. Takratno vodstvo 
krožka je začelo pionirsko delo 
na tem področju, njihov glavni 
cilj pa je bil čimbolje izšolati in 
usposobiti čimveč voznikov mo-
tornih vozil. In kot je bilo slišati 
na osrednji slovesnosti ob 40-
letnem jubileju v petek, 24. apri-
la, jim je to uspevalo, saj s pono-
som ugotavljajo, da se je v tem 
štirih desetletjih v sodelovanju 
in s pomočjo AMD Ptuj v mar-
kovskem krožku usposobilo in 
izšolalo nekaj sto voznikov mo-
tornih vozil. 

Kmalu po ustanovitvi so člani 
krožka v glavnem s prostovol-
jnim delom zgradili svoje 
garaže. Še sedaj je zapisano, ko-
liko ur je delal posameznik, ko-
liko je kdo daroval v obliki 
gradbenega ali drugega materia-
la. Po velikih spremembah v 

naši družbi so leta 1990 prilago-
dili svojo dejavnost v krožku in 
na občnem zboru sprejeli novi 
statut, po katerem so se prei-
menovali v Avto-moto društvo 
Markovci. Število članov je za-
tem še naraslo, ker pa se je 
povečalo tudi število zasebnih 
avtošol, je takratni upravni od-
bor sklenil, da opusti šolanje 
voznikov. Kljub vsemu pa še se-
daj uspešno nadaljujejo tradici-
jo na športnem področju, saj so 

že 16 krat v maju uspešno izvê  
li avto-moto rally mladosti. 

Ob jubileju so jim na slovê , 
nosti zapeli člani pevskega zb̂  
ra Markovci, nastopila ^̂  
Mojca in Tomaž, najzaj, 
lužnejšim in dolgoletnim ak. 
tivnim članom pa so v zahvalj 
izročili jubilejna spominskj 
priznanja. Slavje pa so izkoristi, 
li tudi za seznanitev s pomem. 
bnimi novostmi, ki jih prinaša 
novi zakon o varnosti v cestnen 
prometu. Zato so udeleženci i 
zanimanjem prisluhnili koman. 
dirju policijske postaje Ptuj Si. 
levestni Skoku. 

Foto: Laura 

Obeia se obilna 
gobjaletina 
Kot kaže, se nam letos obeta 
bogatejša gobja letina od 
lanske, saj smo v naši redakciji 
imeli že nekaj obiskov srečnih 
gobarjev, ki so nam prinesli na 
ogled svoje izredne gobarske 
dosežke. 

JURČKI IZ 
BRESNICE PRI 
PODGORCIH 
Med prvimi se je v našem 
uredništvu v torek, 28. aprila. 

oglasila 6-letna Maja Zuran s 
Potrčeve 18 v Ptuju v 
spremstvu mamice Darinke. 
Povedala je, da sta zjutraj bili 
na obisku pri babici in stricu v 
Bresnici pri Podgorcih. Ko so 
se s strice sprehajali po 
bližnjem gozdu, so bili izredno 
presenečeni, ko so našli velike-

ga jurčka. Tako velik je bil, da 
bi se lahko ob njega celo spo-
taknili. Pa to še ni vse: poleg 
njega je bil še eden in ob njem 
še eden in ... tako so na enem 
mestu našli kar 19 lepih tem-
norjavih kapic. Največja je ime-
la premer kar 15 cm, tehtala pa 
je več kot 50 dag. 

JURČEK 
VELIKAN IZ 
SVETINCEV PRI 
DESTRNIKU 
Tudi po prvomajskih praznikili 
smo imeli gobarski obisk. V 
četrtek, 7. maja, sta se v 
našem uredništvu oglasili 6-let-
na Alenka Murko z mamo 
Jožico iz Svetincev pri Destrni-

ku in s seboj prinesli "dokazni 
material" - obilje gobje bere. ^ 
bližnjem gozdu - kje natančno, 
nista hoteli povedati - sta našli 

na enem mestu 8 lepih črnih 
jurčkov, največji (na fotografiji) 
je tehtal kar 95 dag, vsi pa so 
bili zdravi. 

-OM 



KOLESARSTVO 

Pobri Perutninarii, 
odliien Mitja Mahorii 

v nedeljo se je v Novem mestu 
Icončala kolesarska dirka po Slo-
veniji- Kolkesarji Perutnine Ptuj 

Radenske Rog so bili zelo 
uspešni. Dvakrat je v ciljnem 
sprintu slavil Andrej Hauptman, 
v icronometru pa Vaiter Bonča. V 
slcupnem seštevku je na koncu 
slavil Branko Filip iz Krke Tele-
koma profi, odličen četrti pa je 
l,il Vaiter Bonča, ki je za zmago-
valcem^ zaostal enaindvajset se-
kund. Če pa bi mu priznali rezul-
tat, ki ga je dosegel na Ptuju, bi 
bil prvak. Kljub vsemu so v krov-
ni ekipi zadovoljni, saj so bili 
vedno v ospredju, zraven tega pa 
so dobili še dve etapni zmagi in 
vožnjo na kronometer. Na letečih 
in gorskih ciljih pa je član Perut-
nine Ptuj - Radenske Rog Igor 
Kranjec dosegel prvo mesto. V 
skupnem seštevku je ekipa Perut-
nina Ptuj- Radenska Rog osvojila 
tretje mesto za Krko Telekom in 
poljsko ekipo Mroz. 

Na tej dirki je priložnost dobil 
tudi Mitja Mahorič in jo izredno 
dobro izkoristil ter dosegel od-
meven uspeh, saj je prepričljivo 
osvojil prvo mesto med kolesarji 
do 23 let. Dokazal je, da se razvija 
v izredno dobrega in vsestranske-
ga kolesarja, njegov čas pa vseka-
kor še prihaja. Ob odlični zasedbi 
v krovni ekipi pa bo imel pri-
ložnost, da bo nabiral izkušnje in 
še napredoval. 

Če ne bi bilo zapleta na začetku 
dirke in to prav na Ptuju in če bi 
Vaiter Bonča osvojil prvo mesto v 
skupni uvrstitvi, bi bilo razpo-
loženje še bolje. Sicer pa je 
potrebno neljubi dogodek na dir-

ki po Sloveniji čimprej pozabiti 
in misli osredotočiti na naslednje 
dirke, kjer bo še dovolj časa za 

dokazovanje in visoke uvrstitve 
naših kolesarjev. 

Danilo Klajnšelt 

Mitja Mahorič je prepričljivo zmagal med kolesarji do 23 
let. Foto: Mark Flllles 

STOŽICE / ČETRTI TEKMOVALNI DAN ZA KASAČE 

V znamenju osebnih rekordov 
DOBER NASTOP LJUTOMERSKIH KONJEV - " " " " ^m^va u uUTOMiRU 

Na ljubljanskem hipodromu Stožice se je 
končal četrti tekmovalni dan letošnje sezone za 
kasače. Na odlično pripravljeni tekmovalni stezi, 
ki je ena najboljših v Sloveniji, se je pomerilo 89 
konjev iz vseh kasaških klubov In društev. V os-
rednji dirki najboljših kasačev slovenske reje je 
slavil temperamentni mariborski žrebec Delon 
na vajetih Boštjana Plečka s časom 1:19,86. 

Rezultati: 1. dirka, avtostart za 3-4-letne kasače, 
1600 m, zaslužek do 80 tisoč SIT: 1. Laura (Vidic, 
Brdo) 1:19,3,2. Suriya (Maletič, Šentjernej) 1:19,4 in 
3. Lepa B (Kos, Brdo) 1:21,5; 2. dirka, avtostart za 
3-12-letne kasače, 1600 m, zaslužek do 140 tisoč 
SIT; 1. Rion (Puhar, Ljutomer) 1:19,7, 2. Lurado B 
(Vidic, Brdo) 1:20,2 in 3. Playboy (Crnkovič, Komen-
da) 1:21,5; 3. dirka, avtostart za 3-12-ietne kasače, 
1600 m, zaslužek do 250 tisoč SIT: 1. Frick (Ma-
rinšek, Brdo) 1:19,4, 2. Arnie MS (Jan, Bled) 1:20,3 
in 3. Vicky Crovvn (Orel, Ljubljana); 4. dirka, avtos-
tart za 3-12-letne kasače, 1600 m, zaslužek do 350 
tisoč SIT: 1. Jovanka B (Šubic, Brdo) 1:18,13, 2. 

Frenka II (Marinšek, Brdo) 1:18,16 m 3. Condren 
(Gorjanc, Brdo) 1:18,6; 5. dirka, avtostart za 3-12-
letne kasače, 1600 m, zaslužek do 600 tisoč SIT: 1. 
Lavinica M (Jerovšek, Ljutomer) 1:20,0, 2. Senna 
(Žan, Ljubljana) 1:20,2 in 3. Sissi Sara (Maletič, Šen-
tjernej) 1:20,7; 6. dirka, avtostart za 3-12-letne 
kasače, 1600 m, zaslužek do 800tisoč SIT: 1. Ahaja 
(Sagaj, Ljutomer) 1:19,0, 2. Lui B (Vidic, Brdo) 
1:19,4 in 3. Jard II (Cetin, Krško) 1:19,5; 7. dirka, 
avtostart za 3-12-letne kasače, 1600 m, zaslužek do 
1,2 milijona SIT: 1. Delon (Plečko, Maribor) 1:19,86, 
Proudy (Slavič, Ljutomer) 1:19,95 in 3. Jason B 
(Gorjanc, Brdo) 1:20,2; 8. dirka, avtostart za 3-12-
letne uvožene kasače, 1600 m:1. Fighter Sund 
(Oražem, Ljubljana) 1:16,1,2. Soulman (T. Makoter, 
Ljutomer) 1:16,2 in 3. Benjamin C Lee (J. Makoter, 
Ljutomer) 1:16,4. 

Naslednji tekmovalni dan za kasače bo 17.maja 
na hipodromu v Ljutomeru. 

M. Toš 

ROKOMET 

Mladi Ormožani državni prvaki 
RK Ormož je bil organizator fi-

nalnega turnirja za mlade roko-
metaše - dečke, rojene 1986. Šte-
vilni gledalci so v športni dvora-
ni v Ormožu lahko videli dve 
odlični predstavi domačih 
dečkov, ki so brez težav v prvem 
srečanju ugnali vrstnike iz Kop-
ra s 14:6, prav tako pa niso imeli 
težav v finalnem srečanju z ro-
kometaši Andorja Jadrana iz 

Kozine - slavili so namreč z 
16:10. 

Turnir je pokazal, da se v 
Ormožu ni bati za razvoj rokome-
ta. Njihova usmeritev v vzgojo 
lastnega naraščaja že daje rezulta-
te. 

Za najboljšega strelca je bil 
proglašen Samo Perger, ki je do-
segel 12 zadetkov, najboljši igra-

lec je bil Marko Bezjak, najboljši 
vratar pa Blaž Cvetko. 

RK ORMOŽ je nastopil v posta-
vi: Bogadi, Horvat, Korez, 
Miličič, Bezjak, Perger, Štabuc, B. 
Zidarič, Kastič, R. Zidarič, He-
bar, Fekonja, Cvetko in Kirič. 
Ekipo so vodili Prapotnik, Kirič 
in Hebar. 

Danilo Klajnšek 

Ekipa državnih prvakov RK Ormož 

JUDO 

Gorišmiani najboljša ekipa 
V Slovenski Bistrici se je mi-

nulo soboto več kot sto judoistk 
in judoistov pomerilo na letos 
že sedmem državnem prvenstvu 
po pasovih. Posebnost in zani-
mivost tega tekmovanja je 
razporejenost tekmovalcev v 
samo dve težinski kategoriji - do 
in nad 73 kg, pomerijo pa se lah-
ko le nosilci iste stopnje šolske-
ga pasu. Zmagovalec kategorije 
prejme ob naslovu državnega 
prvaka še višji pas. Najzanimi-
vejši boji so seveda potekali v 
kategoriji rjavih pasov, saj je 
tekmovalcu končna zmaga pri-
nesla tudi naslov mojstra 
veščine juda. 

GORIŠNICA • 
PBT TEmOVALCEV-
PET MEDALJ 

Po zelo uspešnem nastopu na 
državnem prvenstvu članov, na 
katerem je Marko Petek osvojil 
naslov viceprvaka Slovenije, Mi-
ran in Slavko Plošenjak pa sta 
bila tretja, je v soboto na pasov-
nem tekmovanju članov nastopi-
lo pet tekmovalcev, ki so uspešno 
predstavili delo Judo kluba 
Gorišnica, saj so vsi osvojili me-
dalje. 

Peter Hameršak pri modrih in 
Luka Bezjak pri zelenih pasovih 
sta gladko opravila z vsemi nas-
protniki nad 73 kg in s prvima 
mestoma osvojila višje pasove. 
Drugo mesto je pri zelenih paso-
vih do 73 kg zasedel zelo talenti-
ran in najmlajši tekmovalec ekipe 
Milan Kokot. Tretja pa sta bila 
Miran Plošenjak pri rjavi paso-
vih nad 73 kg in Sašo Majerič 
pri rumenih pasovih do 73 kg. 
Omenjeni rezultati so bili dovolj, 
da je bila ekipa v skupnem 
seštevku točk najboljša na tekmo-
vanju. 

V prvih štirih mesecih tega leta 
so tekmovalci JK Gorišnica osvo-
jili enajst državnih medalj na os-
novnošolskih tekmovanjih, štiri 
pri kadetih ter tri pri članih. Na 
mednarodnih turnirjih v Avstriji, 
Hrvaški in Sloveniji so osvojili 38 
medalj ter kot ekipa prejeli štiri 
pokale, od tega dva v tujini. V ap-
rilu in maju pa se več kot petdese-
tih mladih tekmovalcev iz OŠ 
Zavrč, Cirkulane ter Gorišnica 
pripravlja na izpite za polaganje 
višjih pasov pred komisijo, ki bo 
potekalo v prvi polovici junija. 

M/ran Petek 

PTUJ m DEHIS RUS-
DRŽAVNI PRVAK 

Za višjo stopnjo pasu se je v so-
boto potegovalo tudi osem 
ptujskih judoistov, med njimi kar 
dva za mojstrski naslov. 

V kategoriji belih pasov je 
uspešno debitiral Andrej Lazar, 
ki je osvojil 3. mesto, enak rezul-
tat pa sta dosegla tudi Tanja 
Žuran nad 73kg (zeleni pas) in 
Nikola Seničič do 73 kg (modri 
pas). Miha Prime je v konkuren-
ci zelenih pasov nad 73 kg vse do 
finala gladko z 10:0 opravil s kon-
kurenco, v odločilnem boju pa je 
po napaki modri pas moral pre-
pustiti Bezjaku (Gorišnica). Ka-
detski državni prvak Denis Rus 
si je v soboto priboril še en naslov 
državnega prvaka, in sicer v kon-
kurenci modrih pasov do 73 kg. 
"Zelo vesel sem tega naslova, saj 
mi je prinesel tudi višji pas in 
tako sem le še korak pred naslo-
vom mojstra juda. Sezono bom 
poskušal okronati še z enim nas-
lovom državnega prvaka, in sicer 
v mladinski konkurenci," je po 
tekmi optimistično napovedoval 
Denis Rus. 

Najzanimivejši boji so potekali 
med nosilci rjavih pasov, kjer sta 
se za črni pas potegovala Ptujčana 
Koletnik do 73 kg in Tajhman 
nad 73 kg. Žal bosta na črni pas 
morala počakati še eno leto, saj 
sta dosegla tretje oz. peto mesto. 
V najmočnejši konkurenci je 
nepričakovano slavil Midžan 
(Policijski judo klub Kranj), ki je 
suvereno z 10:0 ugnal vso konku-
renco, tudi favoriziranega 145 kg 
težkega Celjana Janeza Ceraja. 

Zmagovalci po kategorijah: 
beli: do 73 kg Slemenšek (Bol-

fenk), nad 73 kg Zdolšek (Ivo 
Reya), rumeni: do 73 kg Gril (Im-
pol), nad 73 kg Lebič (Bolfenk), 
oranžni: do 73 kg Štimer, nad 73 
kg Umer (Maribor), zeleni: do 73 
kg Bezjak (Impol), nad 73 kg 
Bezjak (Gorišnica), modri: do 73 
kg Rus (Drava), nad 73 kg Ha-
meršak (Gorišnica), rjavi: do 73 
kg Kamničar (Železničar) nad 73 
kg Midžan (PJK Kranj). 

Simon Starček 

Ekipa Gorišnice: stojijo trener Franc Nasko, Peter Ha-
meršek, Miran Plošenjak ter Sašo Majerič, klečita, Milan 
Kokot in Luka Bezjak. 

PODGORCI / LOVSKA DRUŽINA PRIPRAVILA DRUŽABNO 
SREČANJE 

lovci obnovili strellšie 
Lovska družina Bresnica - Podgorci ima 64 članov. Njeno 
lovišče je v Bresnici, sedež družine pa v Podgorcih. 

Pred kratkim so s prostovol-
jnim delom obnovili strelišče na 
umetne golobe v Polencih in ku-
pili nov metalnik. Ob tej pri-
ložnosti so pripravili družabno 
srečanje in pogostitev lovcev ter 
vseh, ki so jim pri tem delu po-
magali. Predsednik družine Jože 
Nemec je povedal, da'iz revirja 
pride le malo sredstev in da jih v 
skladu z usmeritvami našega 
lovstva v revir tudi ponovno 
vložijo. Divjadi je vse manj, strel-
janje umetnih golobov pa je pos-
talo že del urjenja spretnosti in 
dobrega očesa lovcev. Prvi je na 
novem strelišču streljal najsta-
rejši član družine, 83-letni Franc 
Brumen iz Bresnice. Čeprav pri-
de na lov bolj poredko, pa je bil že 
prvi strel poln zadetek. 

vki je na golobe streljal Franc Brumen. Foto Žalar 



LUJZEK 
Dober den vsoki den! Toto pismo 

vam pišem v soboto, 9. junija. Je lepi 
sunčni den, pravzaprav ie popoldne. Z 
Mico sma si naredla en športni den. Z 
mopedom sma se pelala na Ptuj. Una 
je po trgovinah in štacunah ordini-
rala, jaz pa sen se udeleža tistih 
prireditev ob simboličnem začetki 
glovne turistične sezone. Tak po res-
nici vam naj povem, da sen še na tote 
prireditve v glovnem zavolo glovnega 
gosta olimpijca Leona Štuklja, kije 
star ie stu let in zgleda boj mladostno 
in gibčno kak marsikeri abra-
hamovec, kije polovico mlajši. Clovik 
ne bi verva, če ga ne vida in mu segna 
v roke. Roven kak mladenicč, roke na 
hrbti, gibčen korak in bister um. Da bi 
ie Slovenija mela še več takšnih Stuk-
lov, ki niso samo ponos samemu sebi. 

pač pa tudi narodi, iz kerega izhajajo. 
Jegovi obiski v Ameriki in na drugih 
kuncih sveta so naredli za promocijo 
Slovenije več kak vsi politiki jkuper. 
Tota beseda promocija mi glih neje 
preveč simptomatična, samo moremo 
se pač prilagoditi evropskim in sve-
tovnim izrazom, če ie čemo priti v 
Evropo. Jaz provim, da je Slovenija ie 
dugo v Evropi, samo da bi nas zaj no-
vodobni politiki radi tam drgoč na 
novo registrirali in sebi politične točke 
numerirali. 

Kak ste vena ie čuli in na lostni koii 
preštimali, je začeja velati in v praksi 
delati novi prometni zakon s hujdimi 
kožnimi za kršilce. To se provi, da jaz, 
ki sen v gorici spočeti in v vinski kleti 
rojeni, sploh več ne smen na cesto, ker 
je v Prlekiji in v Halozah ter na Štajer-
skem nasploh ie v lufti več kak 0,5 
promila alkohola. Kazni za alkohol in 
druge prekrške so evropske, naši Udje 
pa majo afriške ploče. Saj, Udje božji, 
to ne gre fkuper. Jaz sen za red v 
prometi, ne pa na tokšni diktatorski 
način, ki ga morejo zdaj policaji in 
drugi izvajati, pa če to ielijo ali pa ne. 
Moj sosed Juia je ie reka: "Jebeš 
takšno demokracijo, če ti za en 
prometni prekršek vzemajo cek^vijo." 
Navsezodjo ma človik čista prav! 

Pa smo na kunci. Lepo se jemljite. 
Vozite trezni in po predpisih, drgačih 
bote dobili po mošjah in frisih. 

Vaš Lujzek 

Glasbena specialiteta po mojem mnen-
ju so ljubezenske balade, in ker je maj 
čas zaljubljenih, je v prihodnjih mese-
cih pričakovati veliko lepih ljubezen-
skih balad. 

>>> 
Najbolj priljubljena športna igra na svetu 
je nogomet in v začetku junija se v Fran-
ci j i začenja svetovno nogometno 
prvenstvo. Uradno himno prvenstvo je 
prispeval Ricky Martin in nosi naslov La 
copa dela Vida. V domovini nogometa v 
Veliki Britaniji pa so v vzpodbudo svoji 
reprezentanci pripravili poseben album. 
Na formatu male plošče se je znašla za-
sedba CHUMBAVVAMBA z navijaškim 
komadom TOP OF THE VVORLD (OLE 
OLE OLE) ki ga je napisal zna-
ni lan McCulIock. Mojster sodobne ple-
sne glasbe DARIO G. pa je ponovno po-
zitivno presenetil s komadom CARNA-
VAL DE PARIŠ ki ga krasi 
izredna kreativnost in odličen nogomet-
no obarvan videospot. 

Britansko skupino N-TRANCE sestavlja-
jo Dale, Ko in pevka Keily Llorenna. 
Zadnji velik hit skupine je bila priredba 
hita Da ya Think Tm Sexy legendarnega 
pevca Roda Stewarta. N-TRANCE pa ne 
morejo brez priredb in tako so sedaj ble-
do priredili komad BROKEN DREAMS 

ki v originalu nosi naslov Broken 
VVings in ga izvaja skupina Mr. Mister. 

Na udaru je zares veliko novih plesnih hi-
tov in med izstopajočimi so: Energie -
U96, Lady Marmalade - ALL SAINTS, 
Feel it - THE TAMPERER & MAYA, so-
unds of VVickedness - TZANT, Joy -
DENI HIMES, This is it - STATE OF MINE, 
My Heart wi l l Go on - LEDNORA DE 
CAPO, Hit me Right - DOWN LOW, Sen-
sation - C.M., Smoke this - NOVY vs. 

ENIAC, Trance Emotions - USURA, Wal-
king on Music - CORONA, Givin' aH my 
Love - VVHIGFIELD, Streets of London -
FADE 2 BLACK & CVNTHIA HEMING-
WAY, Grease Re-Mix 98 - FRANKIE VAL-
Ll, Ocean of Light - IN THE MOOD & JU-
LIEHE, VVhoomp - there it is - TRIPPLE 
S, Celebrate - KOSMONOVA vs. FROC-
CO, Here He Comes - ILLAMATIC, Work-
station - DJ TONKA, Deeper Love - BBE, 
Fun - DJ MOB & JOCELVN BROVVN, Do-
n't Call it Love - JAM & SPOON, Face it -
SVEN VATH, No No No - TECHNOCAT, 
VVater Verve - MARK VAN DALE, Ren-
dezvous 98 - JEAN MICHEL JARRE ... 

Britanski ženski najstniški trio CLEOPA-
TRA snema glasbo za založbo Maverick, 
katere šefica je Madonna. Prvi mega hit 
Cleopatra's Theme so punce iz skupine 
CLEOPATRA zamenjale z neizrazit im 
rhythm and blues komadom LIFE AIN'T 
EASY 

Ameriško pevko ERVKAH BADU kritiki že 
uvrščajo ob bok soul zvezdam, kot so 
Aretha Franklin, Whitney Houston in Toni 
Braxton. Talentirana gospodična BADU 
poje nevsakdanjo soul pesem z naslov-
om APPLE TREE ki vam bo 
prišla v uho z večkratkim poslušanjem. 

ikik^ 

Britanski band TRICKV velja za enega 
najbolj inovativnih trip-hop bandov v 90. 
Novi komad skupine TRICKV je ponovno 
čuden in nosi naslov BROKEN HOMES 

v njem pojeta PJ Harvey in cer-
kveni zbor. 

CORNERSHOP SO zasloveli kot komet s 
komadom Brimful of Asha, ki ga je k 
uspehu popeljal tudi remix znanega Nor-
mana Cooka. Novovalovska skupina 
CORNERSHOP predstavlja povprečen 

komad SLEEP ON THE LEFT SIDE 
* * * , ki ga je remiksiral Ashley Bad-
ley. 

Amer iška ročk skupina THE REM-
BRANTS ima ži dva super hita z naslov-
oma Thafs just the Way it is, Baby in Tli 
be there for you. Tokrat pa skupina THE 
REMBRANTS sodeluje s pevcem Danny-
jem Wi ldeom v zabavni ročk pesmi 
LONG WALK B A C K * * * * . 

Znana ameriška country skupina THE 
MAVERICKS je v aprilu koncertirala po 
Evropi in predstavljala svoj novi album 
Trampoline. Odlični THE MAVERICKS pa 
bodo v komadu DANCE THE NIGHT 
AWAY * * * * osvojili tudi vas, saj gre 
za mešanico country in južnoameriških 
ritmov. 

Ameriški prvaki grunge glasbe PEARL 
JAM so letos izdali dokaj uspešen album 
z naslovom Vieid. PEARL JAM pa so se 
izkazali v pesmi VVISHLIST ki 
sloni na akustičnih instrumentih. 

LENNV KRAVITZ se je najbolj izkazal s 
skladbami, kot so Mr. Cat Driver, Let 
Love Rule, It ain't overtil it's over. Mama 
Said, Stand by my Woman, Are you gon-
na Go my Way in Can't get you out off 
my Mind. Talentirani LENNV izvaja izzi-
valno balado z naslovom IF VOU CAN'T 
SAV NO * * * * in jo najdete na 
zgoščenki z naslovom 5. 

David Breznik 

Lestvico P O P U L A R N I H 10 
lahko poslušate vsako sobo-

to v večernem sporedu 
radia Ptuj . 

c^Mladi dopisniki 
BILO JE NEKE-
GA JUTRA, KO 
JE SIJALO 
SONCE ... 
Bilo je nekega lepega sončnega ju-
tra ... Tako se ponavadi začnejo 
pravljice. No, če je bila to pravljica, 
potem se je katastrofalno končala. 
Naš avtomobil je cijazil po cesti, ra-
dio je tolkel na ves glas, oče je brun-
dal po taktu, mama se je smejala, mi 
trije z bratom pa smo se sproščeno 
pogovarjali o včerajšnji nogometni 
tekmi, ki se je za našo priljubljeno 
ekipo lepo končala. Spomnim se, da 
je sijalo sonce naravnost v moje oči, 
zato nisme gledal naprej skozi ve-
t rob ran , temveč skozi s t ransko 
okno. 
Pokraj ina, ki sem jo videl, me je 
navdala s prečudovitimi mislimi o 
svetu, v katerega sem že davno pri-
vekal. Vse je bilo v najlepšem redu. 

Ko sem jih zagledal od daleč, na-
prej nisem vedel, kaj se dogaja. Vi-
del sem le gručo dečkov, starih ka-
kih enajst, morda dvanajst let. Ob-
krožili so nekaj , kar je ležalo na 
tleh. Nisem mogel razločiti, kaj bi 
to bilo, šele čez čas, ko smo pripel-
jali bliže, sem ugotovil, da na tleh 
leži deček, star kako leto manj od 
t ist ih, ki so stali. Obleko je imel 
malo strgano in prašnato, lice rdeče 
od udarcev, ki jih je prejemal, in 
usta zaprta v tako globoki žalosti, 
da sem se stresel. Tepli so ga, ga 
brcali kot garjavega psa in se mu 
smejali. 
Tudi oče je opazil, kaj gledam, zato 
je sunkovito pohodil zavoro. Odprl 
sem vrata, skočil ven, ostali pa so 
mi sledili. Dečki so se ob cviljenju 

gum ustavl ja jočega avtomobila 
zdrzn i l i in se p r e k l i n j a j o č raz-
bežali. Spomnim se, da sem slišal 
očeta reči, da polovica teh kletvic 
on pri njihovih letih še poznal ni, 
kaj šele da bi jih uporabljal. Sklonil 
sem se k fantu in ga prijel za rame-
na. Jokal je in se prijemal za boleča 
mesta. Ne vem, kaj sem mu rekel, 
da ga je pomirilo, saj sem bil sam 
pretresen bolj kot on. Ne vem, kaj 
je te dečke napeljalo na to, da so se 
tako znesli nad njim. Mnogi pravi-
jo, da je kriva televizija, ker predva-
ja nasilne filme. Jaz ne mislim tako. 
Agresi ja mora b i t i v človeškem 
srcu, da stori kaj takega. Jaz nikoli 
ne bi napadel kakega nedolžnega 
sprehajalca zato, ker sem pred tem 
gledal Ramba. Ne, tega jaz ne bi 

storil! Deček se je počasi pobral. 
Vprašali smo ga, ali ga naj odpelje-
mo domov, a je rekel, da bo že sam 
in da je doma v bližini. In nas je 
brez besed zapusti l . Se sedaj ne 
vem, kako mu je bilo ime. Kadarko-
li dobim v roke časopis, pogledam 
črno kroniko. Ne vem zakaj, vem 
samo, da me je strah, strah za tiste-
ga dečka. Ko smo spet sedli v avto-
mobil, se mi je zazdelo, da sonce ne 
sije več, da je ves svet zavit v skriv-
nostni molk. Oče ni več pel, ugasnil 
je celo radio, mama se ni več smeja-
la in mi se nismo več pogovarjali. 
Bili smo žalostni in pretreseni. Ka-
dar se spet peljemo tam mimo, ved-
no pogledam ven, da bi opazil 
dečka. A doslej ga še nisem videl. 
In kadar se peljemo mimo, se spet 
spomnim na tiste dečke, na njihove 
vihteče roke, spačena usta in sov-
raštva polne oči in se vprašam: za-, 
kaj, zakaj? 
Aljoša Hariamov, 8.a, 
OŠ Olge Meglič, Ptuj 
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VIDEM / ZANIMIVA PREDSTAVITEV POLICIJSKEGA DELA 

Polkiia ie odpHa vrata 
l o r e k , 12. maja , s o si v p o l i c i j s k e m o d d e l i i u P o d l e h n i k iz-
bral i za d a n odpr t ih vrat. G l a v n i n a akt ivnos t i j e o d 9. ure 
da l je p o t e k a l a n a p r o s t e m , na t ravnatem n o g o m e t n e m 
i g r i š č u o b O Š v V i d m u pri Ptuju , kjer s o predstav i l i tudi 
d e l o n e k a t e r i h s p e c i a l n i h p o l i c i j s k i h e n o t Uprave za 
n o t r a n j e zadeve . M e d r a d o v e d n i m i obraz i v g l a v n e m m l a -
d i h u d e l e ž e n c e v s ta v p o l i c i j s k i h u n i f o r m a h b l e s t e l a tudi 
v r h u n s k a š p o r t n i k a in p o l i c i s t a A l e n k a D o v ž a n in M i r o 
K o c u v a n . Pravo a t r a k c i j o pa j e povzroč i l n a s t o p s p e c i a l c e v 
s h e l i k o p t e r j e m , ki j e z a t e m n e k a t e r e p o p e l j a l tudi n a pa-
n o r a m s k o vožnjo in o g l e d D r a v s k e g a in P t u j s k e g a po l ja -
m e d prvimi s ta t o m o ž n o s t i zkor i s t i l a ž u p a n a v i d e m s k e in 
m a j š p e r š k e o b č i n e . 

V e l i k o d e l a , p r e d v s e m z d a j a n j e m a v t o g r a m o v , s t a 
i m e l a t u d i z n a n a š p o r t n a o b r a z a v p o l i c i j s k i h un i -
f o r m a h - s m u č a r k a A l e n k a D o v ž a n in a t l e t M i r o 
K o c u v a n . Foto : M . O z m e c 

P r a v a p a š a z a o č i j e b i l a z a o b i s k o v a l c e d n e v a 
o d p r t i h v r a t n a v i d e m s k e m i g r i š č u p r e d s t a v i t e v z a -
m a s k i r a n i h s p e c i a l c e v , ki s o t a t o v e a v t o m o b i l a 
"naskoči l i " k a r m e d v o ž n j o - iz h e l i k o p t e r j a 

Za prijetnejši uvod so nekaj 
stoglavi množici učencev videmske, 
žetalske, majšperške, podlehniške, 
selske in leskovške šole in številnim 
domačinom prikazali postopke in 
sposobnosti posebne policijske eno-
te, zatem delo policistov - vodnikov 
službenih psov, ki so v borbi z "bara-
bami in lopovi" predrzni in ne-
ustrašni, saj se ne bojijo niti strelne-
ga orožja. Po novinarski konferenci, 
ki je bila v prostorih prijazne vi-
demske šole, so prikazali še delo po-
licistov konjenikov. 

Medtem so si nekateri obiskovalci 
ogledovali razstavljena sredstva in 
policijsko opremo ter se pogovarjali s 
policisti o njihovem vsakdanjem 
delu. Ob zaključku pa so kot posla-
dek nekaj pred poldnevom uprizorili 
vajo specialne enote ministrstva za 
notranje zadeve, v kateri je sodeloval 
tudi policijski helikopter. V živo 
smo lahko videli, kaj se lahko pripeti 
tatovom avtomobilov, če zanje pra-
vočasno izve policija. Specialci, ki so 
na voljo 24 ur na dan, jih s helikop-
terjem lahko dosežejo v nekaj minu-
tah, jih oboroženi naskočijo in ob 
pomoči pogumnega službenega psa 
popolnoma onesposobijo. 

Dnevi odprtih vrat so na območju 
mariborske uprave za notranje zade-
ve že skoraj nekaj povsem običajne-
ga, saj so jih uspešno organizirali že 
v mnogih policijskih oddelkih in 
postajah, je na tiskovni konferenci 
med drugim povedal načelnik 
inšpektorata policije pri UNZ Mari-
bor inšpektor Mirko Ploj. Osnovni 
namen je vzpostavitev partnerskega 
odnosa z javnostjo, posledično pa to 
pomeni večjo preventivno delovanje 
na vseh področjih ter navsezadnje 
popolnejše seznanjanje z delom poli-
cistov. V letošnjem letu so dneve 
odprtih vrat obogatili še s predstavit-
vijo vodij in policijskih okolišev na 
posameznem območju, kar je z var-
nostnega vidika še posebej pomem-
bno. 

Za varnost na dobrih 240 kvadrat-
nih kilometrov velikem območju 
Haloz z več kot 14.000 prebivalci in 
dobrih 24 km državne meje s 
sosednjo Hrvaško zadovoljivo skrbi 
policijski oddelek v Podlehniku. 
Njegov komandir Adolf Kopše je 
med drugim povedal, da imajo 
zadnje čase vse več težav zaradi ile-
galnih prestopov zelene meje. Lani 
so pri tem prijeli kar 24 različnih or-
ganiziranih skupin, ki so prek meje 
hotele pretihotapiti 58 oseb, v 
glavnem ekonomskih emigrantov z 
vzhoda. Sicer pa so v letu 1997 v po-
licijskem oddelku Podlehnik 
obravnavali 166 kaznivih dejanj, na-
jveč s področja premoženjskih delik-
tov, pri raziskavi pa so bili uspešni v 
53 odstotkih obravnavanih prime-
rov. Lani so obravnavali tudi 346 
kršitev javnega reda in miru, 227 
prometnih nesreč, v katerih so umrle 
tri osebe, 18 požarov, sorazmerno ve-
liko - kar osem samomorov ter se-
dem primerov nenadne smrti. 

Ker je območje, ki ga pokriva poli-
cijski oddelek v Podlehniku, terito-
rialno izredno obsežno, so lani odpr-
li še policijsko pisarno v Majšperku. 
Vodja varnostnega okoliša Borut 
Štok je povedal, da v majšperški pi-
sarni uradujejo za občane dvakrat te-
densko, ob ponedeljkih in petkih, ter 
da so bili obiski občanov sprva bolj 
redki, letos pa se povečujejo. Tako so 
v celotnem lanskem letu imeli vsega 
25 obiskov; število pa so presegli že v 
prvih štirih mesecih letošnjega leta. 
Največ vprašanj in nasvetov nudijo s 
področja družinskih konfliktov in 
sporov, zaradi goljufij predvsem sta-
rejših oseb, zaradi nekaterih postop-
kov v upravnih enotah, pa tudi zara-
di motenj posesti ali napačnega par-
kiranja. 

Sicer pa so na OŠ Videm, kjer si-
cer pridno skrbijo za varnost svojih 
učencev, policisti mlade glavice še 
dodatno animirali. Kot je povedala 
ravnateljica Marija Šmigoc, so jih 
povabili, da pišejo in rišejo na temo s 
področja dela policije in njenih enot. 
Policisti so obljubili, da bodo tri na-
jboljše izdelke nagradili s panorams-
kim ogledom pokrajine iz policijske-
ga helikopterja, z obiskom v konje-
niški enoti policije, kjer bo možno 
tudi jahanje, ter z udeležbo v aktivni 
policijski patrulji v prometu. 

M . Ozmec 

SLOVENSKA BISTRICA • V 
četrtek, 14. maja, ob 17. uri bo v 
avli šole zaključni koncert 
pevskih zborov OŠ Pohorskega 
odreda. 
PTUJ • Na Viktorinovih večerih 
bo danes v četertek, 14. maja, 
ob 19. 30 v minoritskem samos-
tanu gost dr. Christian Gos-
tečnik predaval o odgovornem 
starševstvu. 
SLOVENSKA BISTRICA • Za-
vod za kulturo vabi na večer in-
dijske glasbe z mariborsko 
glasbeno skupino SAGAR, ki 
bo danes, v četrtek, 14. maja, 
ob 20. uri v viteški dvorani bist-
riškega gradu. 
SLOVENSKA BISTRICA • Za-
vod za kulturo Slovenska Bistri-
ca pripravlja razstavo keramike 
avtoric Miljanke Simšič iz Ljubl-
jane in Ljubice Zgonec Zorko iz 
Slovenske Bistrice z naslovom 
"Zemlja - ogenj". Odprta bo v 
petek, 15. maja, ob 17. uri v li-
kovnih salonih gradu. 
PTUJ • V soboto, 16. maja, ob 
14.30 bo na dvorišču minorits-
kega ssamostana srečanje mla-
dine z glasbeno skupino Čuki. 
MARKOVCI • V Domu kra-
janov v Markovci h bo v soboto, 
16. maja, ob 18. uri 1. del re-
gijskega srečanja odraslih folk-
lornih skupin, ki ga organizirata 
ZKO Ruj in FD Anton-Jože Štra-
fela Markovci. Drugi del 
srečanja bo 21. maja ob 18. uri 
v Unionski dvorani v Mariboru, 
kjer bodo nastopile tudi folklor-
ne skupine Bolnišnice Ruj, Lan-
cove vasi, Cirkovc in Dolene. 

RADENCI • V hotelu Radin v 
Radencih bodo 23. maja odprli 
prodajno razstavo del slikarja 
Alojza Kirbiša z Majskega Vrha. 
Ljubiteljem likovne umetnosti se 
bo predstavil z osemnajstimi 
deli, na katerih prevladujejo po-
krajinski motivi. 
VIDEM • V cerkvi sv. Vida bo v 
nedeljo, 17. maja, ob 20. uri 
diplomski koncert Boruta Zago-
ranskega, priznanega glasbeni-
ka - harmonikarja iz Lancove 
vasi. 
PTUJ ©V ponedeljek, 18. maja, 
ob 18. uri bo na Ruju 
skupščina Zveze kulturnih orga-
nizacij. Nanjo so vabljeni 
predstavniki vseh kulturnih 
društev. 
KINO PTUJ • Ta teden je ob 
18. in 20. uri na sporedu Mož z 
železno masko (Leonardo Di 
Caprio), v nedeljo ob 16. uri pa 
risnka Anastazija. Od torka na-
prej pa je ob 19. in 21. uri na 
sporedu komedija Raztreseni 
profesor. 
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DEKLICA s KOLESOM 
PRED AVTO 

v nedeljo, 10. maja, okoli 
13.30 je po lokalni cesti od 
Vičancev proti Veliki Nedelji vozil 
osebni avto 26-letni Branko D. iz 
Drakšla. Med vožnjo po klancu 
navzgor skozi naselje Drakšl je z 
njegove desne strani nenadoma 
zapeljala pred avto s kolesom 9-
letna J.M. Kljub zaviranju je avto 
trčil v deklico, ta je padla po ces-
tišču in se hudo ranila. 

HUDA NESREČA Z 
LOVSKO PUŠKO 

Na zelenici ob cesti v bližini 
počitniške hišice v Gradišču, 
občina Videm pri Ruju, so v 
nedeljo proti večeru, 10. maja, 
okoli 20^ ure preizkušali lovsko 
orožje. Član lovske družine, 61-
letni Štefan K., ki ima za orožje 
vsa potrebna dovoljenja, je 20-
letnemu Janezu V. iz Barislovcev 
in 18-letni Renati Z. pokazal lovs-
ko šibrovko, ki so jo tudi preizku-
sili. Med streljanjem so šibre za-
dele Janeza V. v glavo (levo sen-
ce). Mladenič je omahnil, takoj 
so ga prepeljali v ptujsko bol-
nišnico, kjer pa je čez nekaj ur 
zaradi posledic hudih poškodb 
umrl. 

PRIJELI PREVOZNIKA Z 
ILEGALNIMI POTNIKI 

Na Ljutomerski cesti v Ormožu 
so v ponedeljek, 4. maja, ob 5.30 
ormoški policisti ustavili kombi z 
nemškimi registrskimi oznakami, 
ki ga je vozil 27-letni Davorin P. iz 
Ljutomera. V vozilu je imel 13 
državljanov ZRJ, ki so brez do-
voljenja prestopili mejo v Slove-
nijo, bili so tudi brez potrebnih 
dokumentov. Pri zbiranju obves-
til so policisti ugotovili, da so v 
noči s sobote na nedeljo ilegalno 
prestopili mejo med ZRJ in 
Madžarsko ter prispeli do Lentija. 
Tam jih je neznanec, seveda pro-
ti plačilu, peš odvedel do gozda 
in nato naprej čez našo mejo, 
kjer jih je pričakal s kombijem 
Davorin P. in jih pripeljal do 
Ormoža, kjer se je njihova ilegal-
na pot zaenkrat končala. Ilegalne 
potnike so ormoški policisti pos-
lali k sodniku za prekrške, Davo-
rina P. so kazensko ovadili, vozilo 
pa predali v nadaljnji postopek 
carinarnici Murska Sobota. 

STREL SKOZI AVTOBUS? 
v četrtek, 7. maja, nekaj pred 

23. uro je Ludvik M. iz Tržca vozil 
avtobus od Ormoža proti Ptuju. 
Peljal je tudi skozi podvoz in pre-
vozil približno polovico levega 
polkrožnega zavoja, ko je naen-
krat zažvenketalo steklo. Opazil 
je, da je razbito steklo svetlobne-
ga okna na prednjih desnih vra-
tih in steklo na levi strani avto-
busa, tik za njegovim sedežem. 
Kriminalisti so ugotovili, da je 
šipe razbil neznan izstrelek, za-
enkrat pa jim še ni uspelo ugoto-
viti, kdo in zakaj naj bi bil meril na 
avtobus. Nenavaden incident še 
raziskujejo. 

V HRASTOVCU ZOPET 
GORELO 

Poročali smo že o požaru, ki je 
26. aprila izbruhnil v prostorih 
ženskega terapevtskega oddel-
ka v gradu Hrastovec, občina Le-
nart. V nedeljo, 10. maja, ob 1.30 
pa je v istem prostoru oddelka v 
garderobnih omarah zopet zago-
relo. Ogenj so lokalizirali delavci 
zavoda, kasneje pa so ga pogas-
nili gasilci. Škode je za okoli 
200.000 tolarjev. Policisti in krimi-
nalisti so pri zbiranju obvestil 
ugotovili, daje tako prvi kot drugi 
požar podtaknila ista varovanka 
doma. 

ZGORELA S SLAMO 
KRITA HIŠA 

V četrtek, 7. maja, okoli 12.45 
je izbruhnil požar na starejši, s 
slamokriti hiši v Žerovincih 65, 
občina Ormož. Ogenj je uničil 
ostrešje, pogasili pa so ga gasilci 
- poleg domačih so prihiteli še iz 
Ljutomera, Ormoža in s Hardeka. 
Domnevajo, da je začelo goreti 
zaradi dotrajane električne na-
peljave. 

Franc F ideršek 

RODILE SO - ČESTITA. 
MO: Elizabeta Krajnc 
Drstelja 7, Dest rnik . 
Tjašo; Valerija Vršič, Bra-
tislavci 59, Polenšak - Pri, 
moža; Zdenka Burina, 
Zamenci 8, Dornava , 
Alenko; Lil jana Pučko, 
Zerovinci 14, Ormož - Kla-
ro; Metka Petek U h a n , Ul. 
25. maja 5, P tu j - Urško; 
Marija Mernik , Bresnica 
46, Podgorci - T ino ; Patri-
cij Čerček, Maistrova 26, 
P tu j - Jureta; Tat jana Mat-
jašič, Krčevina pri Vurber-
gu 83/b, P tu j - Matica; 
Damjana Kraner , Zg. 
Hajd ina 70, Ha jd ina -
Blaža; Brigita Vidovič, Ul. 
1. maja 10, P tu j - dečka; 
Mira Faj t , Prešernova 38, 
P tu j - dečka; Mar ta Perič, 
Šardinje 11, Velika Nedelja 
- dečka; Ružica Meško, 
Drakšl 26, Ormož - Mojco; 
Bernarda Cajnko, 
Zamušani 88, Gorišnica -
Matjaža; Branka Pergar, 
Jadranska ul. 7, P t u j -
Gašperja; I rena Majcen, 
Ormoška 60, P t u j - deklico. 
POROKE: Branko Pernat 
in Dušanka Belca, Lovrenc 
na Dravskem pol ju 98/a; 
Vinko Kos in Marjana 
Šketa, Trnovska vas 20: j 
Boštjan Potočnik, Hrasto-
vec 26, in Mar je tka Strelec, 
Placerovci 8; D a m i r Kavaš, 
Mala Nedelja 46, in Marija 
Svenšek, Zagorci 24; Miran 
Čagran, Gorišnica 131, in 
Alenka Petek, Gorišnica 5. 
U M R L I SO: Ana Račko, 
rojena Verlak, Stojnci 144, 

1918 - t 1. maja 1998; 
Janko Grdiša, Vičava 22, 
Ptu j , 1921 - t 1. maja 
1998; Jožefa Ž inko , rojena I 
Razlag, Ul.dr. Hrovata 1, : 
Ormož, 1954 - t 3. maja i 
1998; Angela Planine, Do- j 
kleče 28,^1: 1920 - 1 25. ap- \ 
rila 1998; Terezija Kolma- j 
nič, rojena Škerjanec, 
Draženska c. 18, P tu j , 
1 9 3 1 - t 29. aprila 1998; Ja-
nez Horvat , Ul. Borisa 
Kraigher ja 23, Kidričevo, 

1928 - t 29. aprila 1998; 
Ana Murko , rojena Koder- i 
man , Župečja vas 44, H- \ 
1911 - t 29. aprila 1998;J 
Alojz Slatič, L inhar tova ul. ^ 
2 , P t u j , * 1931 - t 2 9 . a p r i l a i 
1998; Stanislav Caf; Gomi- ; 
la pr i Des t rn iku 15, * 1937 i 
- 1 3. maja 1998; Fel iks M i - ' 
hael Kramberger , Brstje 1, : 
P t u j , * 1909 - t 5. maja j 
1998; Branko Tement ,Vur- j 
berk 5, * 1954 - t 1. maja : 
1998; Elizabeta Mern ik , ro- ; 
jena Rakuša, Žgečeva ul. 4, 
P tu j , 1925 - t 4. maja j 
1998; Mari ja Žunkovič , ro- i 
jena Skrila, Petrovičeva ul. i 
7, Ljubl jana , * 1904 - t 6. ^ 
maja 1998; Anton Majcen, ; 
Podgorci 29, * 1921 - t 7. ; 
maja 1998; Marija Strmšek, • 
rojena Gruškovnjak , Pav-
lo vski Vrh 3 7 , * 1 9 1 4 - t 6. 
maja 1998; Elizabeta Le-
tonja, rojena Krajnc, 
Spodnje Jablane 4 4 , * 1917 

- t 6. maja 1998; Ana Ko-
kol, rojena Marušek, Zg-
Hajd ina 101, * 1925 - t 6. 
maja 1998; Neža Tanšek, 
rojena Bezjak, Podgorci 
114, * 1926 - t 6. maja 
1998. 
Popravek: V prejšnj i šte-
vilki Tednika je prišlo do 
napake pri Osebni kroniki 
- Rodile so. Pravi lno se gl^' • 
si: Suzana Visenjak, j 
Aškerčeva 3, P t u j - Amade- • 
ja. Za napako se opravičuje' J 
mo. 


